
سردار؛ مثل همیشه
 قیامت بپا کردی 

 
و  سلیمانی  قاسم  حاج  سردار  شهید  مطهر  پیکر 
همرزمانش پس وداع باشکوه مردم عراق به خاک ایران 

وارد شد تا مردم بزرگ این سرزمین از این نگین مقاومت و سرافرازی میزبانی کنند.
دیروز و روزهای قبل همه منتظر قدوم به خون نشسته اش بودند تا همچون گوهری 
پاک و گرانقدر او را در غوش گیرند و او را در میان دریای مواج محبت و انسانیت پاس 
دارند. دیروز همه بودند از رهبر معظم انقلاب که به استقبال سرباز افتخارآفرینش آمده 
بود تا همرزمان و مردم و همه آنهایی که همیشه در عرصه طوفانی انقلاب اسلامی 
حضور داند به میدان استقبال آمده بودند. وصف حال، شوق دیدار مردان و زنان و چهره 
های مغموم آنانی که در حسرت از دست دادن این مرد همیشه پیروز در خیانهای تهران 
حضور یافتند، دیدنی بود آنان همه برای تشکر و عرض ارادت به ساحت مقدس یک 
شهید به خیابانها آمده بودند. شهر یکپارچه در جوش و خروش بود همه انتقام سخت 
را فریاد می زدند همان فریادی که چندروزی است گردونه فلک را درنوردیده و شاید به 
اقصی نقاط جهان هم رسیده باشد. در کوچه پس کوچه های شهر قیامتی برپاست 
همه به میدان آمدند و هرکس دارد کاری می کند یکی بغض کرده دیگری خیمه بپا 
می کند و آن یکی پرچم سرخ علم نموده و همه شهر با چهره زیبایت آزین شده است. 
سردار؛ همه نگاهها را مثل همیشه بخود و خدای خود معطوف کردی چند روزی است 
زمین و زمان از تو می گویند همه صفحات حقیقی و مجازی را با حضورت صفا دادی 
بگونه ای که همه خود را مدیون تو می دانند. سردار ؛ بهر سویی می نگرم نام و یاد توست 
حتی دشمنانت توان کتمان تو را ندارند تو بر تارک ذهن و فکر آنها نشسته ای و همچون 
خورشیدی در حال پراکندن نور معرفت و مردانگی  هستی که تا بودی چنین بود و 
خواهد بود. سردار؛ چنان شوری بپا کردی که همه مردم با هر رنگ و لباسی به حرکت 
درآمدند تا جایی که برخی بر این باورند که گمشده خود را یافته اند و برای همین بدنبالت 
برای همیشه تاریخ هستند. سردار؛ این دفعه چنان عطرآگین به شهرها قدم نهادی که 
فکر می کنم قافله بزرگ شهیدان تاریخ را با خود همراه نموده ای تا شهر به شهر و دیدار 
به دیدار شمیم دل آرای فرهنگ شهادت را به اهلش برسانید. سردار؛ چشم در چشم تو 
شدم تا سخنی یا وصفی برای آنچه در تاریخ بپا کردی بیابم ولی نشد که نشد ولی می 

توانم بگویم سردار مثل همیشه قیامت بپا کردی. 

رییس سازمان برنامه و بودجه:
 ۴۷۰ هزار نفر به جمعیت شاغل کشور اضافه شد

 رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: در پاییز سال ۹۸ در مقایسه با پاییز سال گذشته 
حدود ۴۷۰ هزار نفر به جمعیت شاغل کشور اضافه شده و این رقم خالص اشتغال 
است.  محمدباقر نوبخت در جمع خبرنگاران در تشریح نشست روز سه شنبه بررسی 
گزارش عملکرد وزارتخانه های مختلف برای رونق تولید، اظهار داشت: نشست امروز 
برای پیگیری چگونگی اجرای مطالبه مقام معظم رهبری درخصوص تولید و اشتغال 
بود، به ویژه آنکه سال جاری به عنوان سال رونق تولید نامگذاری شده است. وی با اشاره 
به اینکه از منظر مجلس لازم بود تا از نگاه نظارتی مطالبه مقام معظم رهبری ارزیابی 
شود، ادامه داد: مقام معظم رهبری از تمام بخش ها حتی غیردولتی مطالبه کرده اند 
که در زمینه رونق تولید تلاش کنند. عضو کابینه دوازدهم با تاکید بر اینکه در جلسه 
امروز علاوه بر اینکه مجلس موضوعات را از نگاه تقنینی مورد بررسی قرار داد، رییس 
سازمان برنامه و بودجه به نیابت از دولت که باید برای تحقق تولید و اشتغال برنامه ریزی 
کند و منابع مالی لازم را در جایگاه بودجه ای تعیین کند و کنترل بر اجرا داشته باشد نیز 
در این نشست حضور داشت. نوبخت عنوان کرد: برای اینکه موضوع تولید و اشتغال 
اجرایی شود مجموعه ای از برنامه های که شامل برنامه هایی در زمینه سیاست های فعال 
بازار کار، بخش صنعت، نوسازی بافت های فرسوده، حمایت از شرکت های دانش بنیان 

و بخش کشاورزی می شود در نظر گرفته شده است.
 

وزیر صنعت و معدن:

صادرات در ۹ ماه ابتدایی سال به ۱۰۳ میلیون 
تن رسید

 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: صادرات در ۹ ماهه ابتدایی سال گذشته ۸۷ 
میلیون تن بود که امسال این عدد به ۱۰۳ میلیون تن افزایش یافت.  رضا رحمانی روز 
سه شنبه پس از نشست بررسی عملکرد وزارتخانه های مختلف برای رونق تولید در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: اگرچه رشد بخش صنعت در سال گذشته منفی بود اما در 
سال جاری مثبت شد و روند روبه رشدی در پیش گرفت، در واقع در حالی که عدد آن در 

سه ماهه چهارم سال ۹۷ منفی ۹ بود اکنون این رقم مثبت تبدیل شده است.

حسن لاسجردی*

درپی درگذشت شماری از هموطنان در کرمان ؛
تسلیتِ رئیس جمهور و دستور رسیدگیِ فوری 

مراسم  در  از هموطنان  تعدادی  تسلیت درگذشت  با  پیامی  در  رییس جمهوری   
خاکسپاری سپهبد شهید قاسم سلیمانی در کرمان به معاون اول رییس جمهوری 
و وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دستور داد تا سریعاً به وضعیت مصدومان و 

خانواده های بازماندگان رسیدگی کنند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز سه شنبه با تسلیت درگذشت تعدادی از 
هموطنان در مراسم خاکسپاری سپهبد شهید قاسم سلیمانی در کرمان به معاون اول 
رییس جمهوری و وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی دستور داد تا سریعاً به وضعیت 

مصدومان و خانواده های بازماندگان رسیدگی کنند.
رییس جمهوری در این پیام همچنین هیأتی را مأمور رسیدگی به دلایل بروز این 
اتفاق کرد. روحانی در این پیام اظهارداشت: حضور گسترده مردم بزرگ ایران در مراسم 
تشییع و تجلیل از سردار بزرگ اسلام و ایران سپهبد شهید قاسم سلیمانی، جلوه ای 
از قدرشناسی مردم ایران را به نمایش گذاشت. وجودی که در زمان حیات با دفاع از 
تمامیت ارضی کشور سنگ تمام گذاشت و پیکر مقدسش هم خروشی از جنوب تا 

شمال کشور ایجاد کرد.
روحانی خاطرنشان کرد: با کمال تأسف در مراسم خاکسپاری وی به دلیل استقبال 
بی نظیر و متراکم مردمی تعدادی از هموطنان عزیز بر اثر ازدحام جمعیت جان خود را از 
دست داده اند.  از وزیر بهداشت که هم اکنون در کرمان بسر می برد خواسته ام تا سریعاً 
به وضعیت مصدومان رسیدگی کند. رییس جمهوری اظهار داشت: معاون اول نیز مأمور 
شده  تا به وضعیت خانواده های بازماندگان رسیدگی کرده و همچنین هیأتی را مأمور 

رسیدگی به دلایل بروز این اتفاق کند.
روحانی با ابراز همدردی، این مصیبت را به خانواده های داغدار تسلیت گفت و از 
خداوند رحمان برای این جانباختگان که از شیفتگان و دلدادگان آن شهید والامقام 

بودند، رحمت الهی را خواستار شد.

با صدور پیامی صورت گرفت 

تقدیر استاندار از حضور حماسی مردم قم در 
تشییع شهدای مقاومت

استاندار قم با صدور پیامی  از مشارکت و حضور حماسی آحاد مردم، علما و مراجع 
عظام تقلید، نهادها و مواکب در برگزاری آیین تشییع شهدای مقاومت در شهر قم 

قدردانی کرد. 
در پیام بهرام سرمست که نسخه ای از آن روز سه شنبه در اختیار ایمان قرار گرفت،  
آمده است: روزدوشنبه شهر قم به احترام شهدای دفاع از حریم اهل بیت )ع( قیام نمود.
پیام ادامه یافته است: روزی که قشرهای مختلف مردم فهیم، قدرشناس و انقلابی 
شهر کریمه اهل بیت)س( پس از ساعت ها انتظار در تشییع باشکوه پیکر مطهر سردار 
بزرگ و پرافتخار شهید حاج قاسم سلیمانی و شهدای جبهه مقاومت ضمن خلق حماسه 
زرین دیگر به دنیا نشان دادند که این ملت همواره قدردان فرزندان خود و پاسدار خون 

حافظان امنیت و آرامش کشور هست.
پیام حاکی است: ضمن شکرگزاری به درگاه الهی وظیفه دارم از آحاد مردم شریف 
استان به ویژه علما، مراجع عظام تقلید و همه نهادها و ارگان ها، مواکب و ایستگاه های 
صلواتی که با مشارکت، حضور و مساعی خالصانه خود در برگزاری شکوهمند این آیین 
تشییع سهیم گشتند، صمیمانه تشکر و قدردانی نمایم. وی ابراز امیدواری کرده است: 
خداوند متعال توفیق پاسداشت یاد شهدا و صیانت از خون پاک و مطهر این عزیزان و 

خدمت خالصانه به زائران و مجاوران کریمه اهل بیت)س( به همه ما عطا فرماید.
 

رئیس سازمان اورژانس کشور :
شمار جانباختگان حادثه کرمان به ۵۶ نفر رسید

 رئیس سازمان اورژانس کشور از درگذشت ۵۶ نفر و مجروح شدن ۲۱۳ نفر در مراسم 
تشییع پیکر سردار سپهبد شهید قاسم سلیمانی در کرمان خبر داد. 

پیرحسین کولیوند عصر سه شنبه درباره آخرین وضعیت فوتی ها و مجروحان حادثه 
مراسم تشییع پیکر سردار شهید سپهبد سلیمانی گفت: در مراسم تشییع روز سه شنبه 
در کرمان تا زمان درج این خبر ۵۶ نفر به دلیل ازدحام جمعیت جان باختند و ۲۱۳ نفر 
نیز مصدوم شدند که مصدومان از سوی تکنسین های اورژانس ۱۱۵ به مراکز درمانی 
و بیمارستانی منتقل شده اند. آیین تشییع پیکر شهید سردار سلیمانی و همرزمش 
حسین پورجعفری صبح امروز با حضور معاون اول رییس جمهوری و تعدادی از وزرا، 

هیاتی از قوه قضاییه و فرماندهان نظامی در کرمان انجام شد.
سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی به همراه ابومهدی مهندس از فرماندهان مقاومت 
پس از عمری مجاهدت بامداد جمعه ۱۳ دی ماه در حمله بالگردهای آمریکایی در 

فرودگاه بغداد به شهادت رسید. 
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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
برای سپاه  یورو  رییس مجلس شورای اسلامی گفت: ۲۰۰ میلیون 
قدس در سال آینده اختصاص می یابد تا دشمنان بدانند با شهادت سردار 
سلیمانی فکر مقاومت در منطقه نه تنها کاهش نمی یابد بلکه گسترش 
پیدا خواهد کرد و ما نیز از آن حمایت خواهیم کرد.  علی لاریجانی در 
حاشیه جلسه علنی روز- سه شنبه- در جمع خبرنگاران گفت: کمتر 
پیش آمده که ما از طرحی سه فوریتی ارائه کنیم و اعضای شورای نگهبان 
نیز برای بررسی آن در مجلس حضور پیدا کنند؛ در مجالس اخیری که 

حضور داشته ام به یاد ندارم طرحی سه فوریتی داشته باشیم، به نظرم

رئیس جمهوری اسلامی ایران با اشاره به نقش مهم و تعیین کننده 
شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی در تأمین امنیت منطقه و مبارزه با 
تروریسم، گفت: او حق بزرگی بر گردن ملت های منطقه و حتی مردم 
اروپا در مبارزه با داعش دارد و اگر اقدامات او علیه داعش نبود، امروز 
خطرات بزرگی اروپا را تهدید می کرد.  حجت الاسلام والمسلمین دکتر 
حسن روحانی شامگاه سه شنبه در تماس تلفنی »امانوئل مکرون« رئیس 
جمهور فرانسه با وی، با بیان اینکه امروز ملت ایران به خاطر جنایت 
آمریکا در غمی بزرگ قرار دارد، گفت: آمریکایی ها با ترور سپهبد سلیمانی

رییس مجلس شورای اسلامی خبرداد

اختصاص ۲۰۰میلیون یورو به
 نیروی قدس سپاه 

دکتر روحانی در تماس تلفنی رئیس جمهور فرانسه:

 آمریکا از عواقب جنایتش
 مصون نمی ماند 

۲ ۲

حاشیه ای بر حضور حداکثری مردم در مراسم تشییع پیکر سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی؛

راز انسجام ملت در عزای سردار 
ملی چه بود؟

سردار سلامی درمراسم تشییع شهدای مقاومت در کرمان،

انتقام می گیریم

۲

۲
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فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: حرف آخر را اول می زنم انتقامی سخت، محکم، پشیمان کننده، قاطع و تمام کننده 
می گیریم؛ شما مردم مطمئن و آرام باشید. سردارسرلشکرحسین سلامی در مراسم تشییع پیکر مطهر سپهبد سلیمانی و شهید 
سرتیپ پاسدار پورجعفری در میدان آزادی شهر کرمان اظهارداشت :سردار رشید جهان اسلام شهید سلیمانی اسوه حیا ونجابت 
است . وی افزود : سرتیپ پاسدار پورجعفری نیز افتخار دیگری برای شما است. سردار سلامی بابیان اینکه سردار در شجاعت 
مالک اشتر بود و تا نزدیک عمود خیمه دشمن می رفت افزود : او وفاداری بود که با دستانی جدا به شهادت رسید.  سردار سلامی 

با بیان اینکه شهید سلیمانی 41 سال لباس جهاد به تن داشت از دشمن هرگز نلرزید اظهار داشت : شخصیت او فراتر از جهان

و  علمی  برجسته  شخصیت های  اخیر  سال های  در 
یا عملیات تروریستی دار  به طور طبیعی  مذهبی زیادی 
فانی را وداع گفته اند اما تفاوت شهادت سردار سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی با آنها چه بود که پیکرش با بدرقه بی نظیر 

میلیون ها ایرانی رهسپار خانه ابدی شد.  شاهدان عینی 
و تصاویر رسانه ها، همگی حکایت از حضور بی سابقه مردم 
در مراسم تشییع پیکر سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 

دارد،حضوری که از عتبات عالیات در عراق شروع شد، 

کدامیک از نمایندگان انصراف دادند یا رد صلاحیت شدند؟
7
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موضوعی که موجب به خطر افتادن اتحاد و انسجام ملی می شود

انتخابات و حربه خطرناک شعارهای قومیتی

8

یک عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم درباره اقدام تروریستی اخیر آمریکا در به شهادت 
رساندن سردار قاسم سلیمانی گفت: ترور سردار سلیمانی ضایعه بزرگی بود. ولی معتقدم 
این ضایعه در عین اینکه برای ما سنگین بود می تواند آثاری مثبتی هم در کشور ما هم در 
کشورهای دیگر به ویژه در عراق پدید آورد و این قابل ملاحظه است. آیت الله سیدمحمد 
غروی در گفت و گویی ، درباره اقدام تروریستی اخیر آمریکا در به شهادت رساندن سردار 
الملل  بین  سطح  در  هم  بود  کاردان  هم  سلیمانی  سردار  گفت:  سلیمانی  قاسم  شهید 
فعالیت های پرتوفیقی داشت. برای نمونه، در ارتباط با مقاومت در کشورهایی نظیر عراق، 
لبنان، فلسطین، یمن و سوریه با همه مشکلات و چالش هایی که وجود داشت نقش موثر، 
مفید و تعیین کننده ای داشت. به گونه ای که توانست در مقابل قدرت ها مقاومت کند. زیرا 

آمریکایی ها می خواستند خاورمیانه جدیدی را در منطقه به وجود آورند که این خاورمیانه

مراسم تشییع و تدفین شهید مظفری نیا از همراهان سردار حاج قاسم سلیمانی در حرم 
حضرت معصومه)س( به خاک سپرده شد. پیش از ظهر دیروزطی مراسمی با حضور گسترده 
طلاب، بسیجیان، خانواده معظم شهدا و اقشار مختلف مردم قم پیکر مطهر سرهنگ شهید 
شهروز مظفری نیا در حرم حضرت معصومه)س( تشییع و به خاک سپرده شد. در این مراسم 
علاوه بر خانواده شهید مظفری نیا، جمعی از خانواده های شهدای مدافع حرم، آیت الله سید 
محمد سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س(، حجت الاسلام اکبری مسئول 
نمایندگی ولی فقیه در سپاه علی بن ابیطالب )ع(، بهرام سرمست استاندار قم، مرتضی 
حیدری فرماندار قم و جمعی از فرماندهان نظامی و انتظامی و مسئولان استان حضور 
داشتند. آیت الله سعیدی در این مراسم با بیان اینکه ایران اسلامی هیچ گاه جنگ طلب نبوده 

و بر اساس رهنمودهای قرآن و عترت آغازکننده جنگ هم نخواهد بود، گفت: طبق سخن

آیت الله سیدمحمد غروی:

 سردار سلیمانی فوق جریان ها تعریف می شد
پس از مراسم تشییع و تدفین با حضور گسترده مردم قم؛

پیکر شهید مظفری نیا در حرم حضرت معصومه)س( آرام گرفت

 پایان باشکوه سرباز وطن در زادگاهش
سردار قهرمان در آغوش دیار کریمان

مهر تایید شورای نگهبان برمصوبه مجلس شورای اسلامی ؛

 همه اعضای پنتاگون در لیست گروه های 
تروریستی
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پنجمین گام برجامی و دورنمای خِاورمیانه

اقدام  صورت  در  داشته  اعلام  روزیکشنبه  بیانیه  در  ایران  اسلامی  جمهوری  دولت 
موثر اعضای برجام در چارچوب تعهدات مندرج در توافق هسته ای، گام پنجم و نهایی 
برگشت پذیر خواهد بود. با این حال و با فرض برگشت دولت های عضو توافق هسته ای به 
روال پیشین این پرسش مطرح است که آیا اوضاع منطقه و بین الملل به وضعیت پیش از 

خروج آمریکا از برجام بازمی گردد؟ 
شکست تلاش های دو بازیگر خاورمیانه ای که از ابتدای مذاکرات هسته ای جمهوری 
اسلامی ایران با ۶ قدرت جهانی، حجم عظیمی از تبلیغات و انواع کارشکنی ها را علیه این 
مذاکرات به راه انداختند، سبب شد تا رژیم صهیونیستی و سعودی ها پس از توافق برجام 

فازی تازه  و در عین حال متفاوت را برگزینند.
بخش قابل توجهی از توان و ظرفیت اسرائیل پس از برجام به اثبات غیرصلح آمیز بودن 
فعالیت های هسته ای جمهوری اسلامی ایران اختصاص یافت و نخست وزیر افراطی 
صهیونیست ها کوشید با خیمه شب بازی هایی ملال آور و ادعاهایی مضحک از تریبون هایی 
چون مجمع عمومی سازمان ملل، ایران و توافق هسته ای را زمینه ساز بروز ناامنی در منطقه 
و جهان قلمداد کند. علاوه بر اینکه صهیونیست ها در عرصه های منطقه ای چون تحولات 
سوریه کوشیدند تا تهران را به چالش کشیده و فعالیت های دفاعی موشکی ایران را به عنوان 

یکی از وجوه تهدیدزایی کشورمان معرفی کنند.
در سوی دیگر، سعودی ها وارد فاز تنازعی سیاسی و دیپلماتیک با تهران شدند به طوری که 
بسیاری از ناظران مناسبات ریاض با تهران را به ویژه از دوره پادشاهی سلمان بن عبدالعزیز 

در راستای پیشبرد جنگی نیابتی تفسیر می کنند.
اما آنچه تفاوتی چشمگیر را بین سعودی ها و صهیونیست ها در تنازع با جمهوری اسلامی 
ایران ایجاد می کرد تلاش ریاض برای تبدیل شدن به قدرتی هسته ای در خاورمیانه بود؛ در 
حالی که صهیونیست ها دهه ها پیش با راه انداختن زرادخانه های هسته ای توانسته بودند 

وارد جمع دارندگان تسلیحات اتمی شوند.
قراردادهای  خاطر  به  آشکارا  که  سعودی ها  به  ترامپ  دونالد  دولت  خوش  روی 
چندصدمیلیارد دلاری فروش سلاح بود، سران ریاض را امیدوارساخت تا بتوانند با خرید 
فناوری های جدید هسته ای خود را در جایگاه قدرتی اتمی در منطقه ببینند. در همین 
پیوند بود که شماری از رسانه های غربی از تلاش سعودی ها برای دورزدن پروتکل های 
هسته ای آمریکا جهت دریافت فناوری های جدید اتمی خبر داده و عطش سران ریاض 

برای هسته ای شدن را نمودار ساختند.
اواسط شهریورماه امسال بود که بسیاری از رسانه های جهان با انعکاس سخنان »رجب 
از سوی دارندگان  اعمالی  به ممنوعیت های  ترکیه که  اردوغان« رئیس جمهوری  طیب 
تسلیحات هسته ای علیه این کشور انتقاد کرده بود، این سخنان را نشانه تمایل و حتی 

حرکت آنکارا به سمت دستیابی به جنگ افزارهای اتمی خواندند.
جمهوری اسلامی ایران چه پیش از برجام، چه پس از انعقاد توافق هسته ای و چه اکنون 
که طی پنج مرحله و بر اساس اسلوب های مندرج در سند توافق با ۱+۵، از تعهدات خود 
کاسته، هیچ گاه از تمایل به دستیابی به تسلیحات کشتارجمعی اعم از اتمی و غیراتمی 
سخنی به میان نیاورده و تنها به دنبال احقاق حقوق خود در زمینه فعالیت های مشروع و 
صلح آمیز هسته ای بوده است؛ چه اینکه فتوای رهبر انقلاب اسلامی نشان دهنده نوع نگاه 
و خطوط قرمزعبورناپذیر جمهوری اسلامی در زمینه دستیابی به جنگ افزارهای هسته ای 

است و بحثی را در این زمینه باقی نمی گذارد.
با این حال آنچه رهبران منطقه طی سال های اخیر در مواضع خود به آن اشاره داشته اند 
در کنار مولفه هایی چون تجهیز رژیم تهاجم پیشه صهیونیستی به انواع سلاح های کشتار 
جمعی و رویگردانی تل آویو از پیمان های بین المللی منع گسترش اتمی، احتمال بالا و 
همچنین وسوسه غیرقابل انکاری برای هسته ای شدن را پیش روی بسیاری از بازیگران 

خاورمیانه ای قرار می دهد.
احتمال هسته ای شدن خاورمیانه پس از روی کار آمدن ترامپ و سیاست های وی در 
راستای گسترش میلیتاریسم در منطقه و همچنین تنش های واشنگتن با تهران که به 
نگرانی ها از بروز جنگ دامن می زند، از نگاه جمعی از تحلیلگران احتمال ایجاد رقابتی 
برگشت ناپذیر میان کشورهای منطقه به سمت هسته ای شدن را به شکل چشمگیری بالا 

می برد.
در این میان، بی تعهدی کشورهای اروپایی عضو برجام در عمل به تعهدات مبتنی بر توافق 
هسته ای به عنوان اصلی ترین عامل فرساینده این توافق پس از خروج آمریکا، موجب شد تا 
جمهوری اسلامی ایران ناگزیر اما برمبنای بندهای برجام از سطح تعهدات خود به صورت 

پلکانی بکاهد.
در آخرین مرحله، بعد از ظهرروزیکشنبه  دولت جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد که 
آخرین مورد کلیدی از محدودیت های عملیاتی خود در برجام، یعنی »محدودیت در تعداد 
سانتریفیوژها« را کنار می گذارد. بدین ترتیب برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران دیگر 
با هیچ محدودیتی در حوزه عملیاتی )شامل ظرفیت غنی سازی، درصد غنی سازی، میزان 
مواد غنی شده، و تحقیق و توسعه( مواجه نیست. البته این به معنای پایان همکاری با آژانس 
بین المللی انرژی هسته ای نیست و بیانیه تصریح می دارد در صورت رفع تحریم ها و منتفع 
شدن ایران از منافع برجام، جمهوری اسلامی ایران آماده بازگشت به تعهدات برجامی خود 

می باشد.
در برابر این اقدامِ جمهوری اسلامی، کشورهای اروپایی خصوصا سه دولت عضو برجام 
یعنی انگلیس، فرانسه و آلمان ۲ گزینه اصلی را پیش رو می بینند. برخی از احتمال 
حرکت این سه کشور به سمت راه اندازی مکانیسم ماشه یا به عبارتی بازگشت تحریم ها و 
اقدامات تنبیهی در چارچوب قطعنامه های شورای امنیت سخن به میان می آورند که این 
وضعیت اوج بی مسئولیتی و غیرقابل اعتماد بودن اروپایی ها را به تصویر کشیده و نشان 
می دهد که این دولت ها به رغم مواضع اعلانی و تاکید بر استقلال عمل خود، تا چه حد 
در برابر واشنگتن ضعف و کرنش پذیری دارند. در این صورت، وجهه و منزلت اروپا در سطح 
بین المللی و در پیشگاه حقوق و هنجارهای جهانی در سیاه چاله ناشی از فروپاشی برجام 

بلعیده خواهد شد.
پیامد دیگر این روند، نسبتی از ثمربخشی تلاش ۱+۴ برای رجوع ایران به تعهدات 
برجامی است. در این وضعیت نیز این پرسش بسیار جدی خواهد بود که به رغم این 

بازگشت آیا شرایط به وضعیت پیش از برجام بازخواهد گشت؟
توافق هسته ای به اعتراف بسیاری از مقامات کشورها و سازمان های جهانی و صاحبنظران 
بین المللی، در این سال ها همچون حلقه ای محکم در زنجیره عوامل بازدارنده از ایجاد 
بحران های منطقه ای عمل کرده است. این در حالی است که فروریختن آجرهای این بنای 
دیپلماتیک پیامی از ناامنی و فروپاشی بسیاری از معادلات سیاسی، نظامی و امنیتی به به 
سطح خاورمیانه و جهان صادر کرده و می تواند دورنمایی نزدیک از یک خاورمیانه هسته ای 

و در حال انفجار را در مجاورت اروپای بی دفاع به تصویر درآورد.  

دکتر روحانی در تماس تلفنی رئیس جمهور فرانسه:

 آمریکا از عواقب جنایتش مصون نمی ماند 
رئیس جمهوری اسلامی ایران با اشاره به نقش مهم و تعیین کننده شهید سپهبد حاج 
قاسم سلیمانی در تأمین امنیت منطقه و مبارزه با تروریسم، گفت: او حق بزرگی بر گردن 
ملت های منطقه و حتی مردم اروپا در مبارزه با داعش دارد و اگر اقدامات او علیه داعش 

نبود، امروز خطرات بزرگی اروپا را تهدید می کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی شامگاه سه شنبه در تماس تلفنی »امانوئل 
مکرون« رئیس جمهور فرانسه با وی، با بیان اینکه امروز ملت ایران به خاطر جنایت آمریکا 
در غمی بزرگ قرار دارد، گفت: آمریکایی ها با ترور سپهبد سلیمانی یک اشتباه راهبردی 
بزرگ مرتکب شدند. رئیس جمهور اظهار امیدواری کرد تا همه کشورهایی که خواهان صلح 
و امنیت پایدار در جهان هستند در برابر این جنایت و اقدام تروریستی مواضع قاطعی اتخاذ 
کنند. دکتر روحانی با بیان اینکه اهداف آمریکا از این اقدام تروریستی بی تردید محقق 
نشده و نتیجه ای معکوس برای آنها خواهد داشت، افزود: بعد از این جنایت شاهد اتحاد 
و همبستگی ملت ایران بیش از هر زمان دیگر بودیم و همچنین ملت ایران و عراق بیش از 
پیش به هم نزدیک شده اند. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه که شهید سپهبد سلیمانی به 
دعوت دولت عراق و برای ملاقات با نخست وزیر این کشور به بغداد سفر کرده بود، گفت: 
این اقدام آمریکا نقض حاکمیت عراق، اهانت به دولت و ملت این کشور و جنایتی بزرگ و 

نابخشودنی علیه ملت ایران بوده است.
آمریکا، خاطرنشان کرد:  به  برای پاسخ  ایران  به مطالبه مردم  با اشاره   دکتر روحانی 
مسئولیت عواقب این ترور و پیامدهای آن بر عهده دولت آمریکا است. رئیس جمهور با اشاره 
به تأسف و تأثر آزادی خواهان و مسلمانان جهان در شهادت سپهبد سلیمانی و تظاهرات 
عظیم آنان در بسیاری از کشورها و حتی برخی شهرهای اروپایی، افزود: آمریکایی ها باید 
بدانند که امروز امنیت و منافع آنها در سرتاسر منطقه با شرایط خطرناکی مواجه است و نمی 
توانند از عواقب این جنایت بزرگ مصون بمانند. دکتر روحانی با تاکید بر اینکه امنیت منطقه 
راهبرد اصلی ایران است، گفت: هدف سردار سلیمانی برقراری امنیت و ثبات پایدار در 
منطقه بود و او قهرمان مبارزه با تروریسم به شمار می رود. رئیس جمهور با اشاره به تصمیم  
مهم پارلمان عراق در واکنش به اقدام تروریستی آمریکا، گفت: معتقدیم امنیت منطقه تنها 
توسط کشورهای منطقه تامین می شود؛ هیچ کس از تنش در منطقه سودی نمی برد و بی 
ثباتی در این منطقه می تواند برای کل جهان خطرناک باشد. دکتر روحانی تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران هرگز به دنبال جنگ و ناامنی در منطقه نیست، اما نسبت به دفاع  

از حقوق و حاکمیت خود تردید نمی کند.
 رئیس جمهور با تاکید بر مقاومت ملت ایران در ۲۰ ماه گذشته، تصریح کرد: در این مدت 
ایران به  تعهدات خود پای بند بوده و آنچه در ۵ گام اخیر برداشته شده در چارچوب برجام 
بوده است؛ این در حالی است که طرف مقابل به تعهداتش عمل نکرده و این باعث عدم 
توازن در برجام شده است. دکتر روحانی افزود: هر زمانی که طرف های مقابل به تعهدات 

خود عمل کنند، گام های برداشته شده از سوی ایران قابل بازگشت خواهد بود.
امانوئل مکرون نیز در این تماس تلفنی با بیان اینکه درک میکنم در چه شرایط تلخ و غم 
انگیزی با شما گفتگو می کنم، گفت: همه ما بسیار نگران صلح و ثبات در منطقه هستیم 

و اتفاقاتی که صورت گرفته می تواند باعث افزایش تنش و تشنج غیر قابل جبران شود.
رئیس جمهور فرانسه با اشاره به تعهد همیشگی آن کشور برای برقراری صلح و ثبات، از 

حوادث اخیر ابراز تاسف نموده و آمادگی خود را برای کمک به کاهش تنش ها اعلام کرد.
مکرون با اشاره به اهمیت برجام، گفت: فرانسه به تلاش های خود برای حفظ این توافق 

مهم بین المللی ادامه خواهد داد و از ایران نیز انتظار دارد که در همین جهت حرکت کند.

رحمانی فضلی در گفت وگوی تلفنی با وزیر کشور ترکیه؛

آمریکا بزرگترین حامی تروریسم در منطقه است
 وزیر کشور گفت: آمریکا با ترور سردار سلیمانی نشان داد که بزرگترین حامی تروریسم و 

حتی رهبر تروریسم منطقه است. 
»عبدالرضا لی« در گفت و گوی تلفنی با سلیمان سویلو وزیر کشور ترکیه ضمن قدردانی 
از همدردی و حمایت دولت و ملت ترکیه با دولت و ملت ایران افزود: شهید قاسم سلیمانی، 
فرمانده مقابله و مبارزه با تروریسم بود و خدماتی که ایشان به مردم منطقه در مبارزه با 

تروریسم کرد؛ مورد تصدیق دولت ها و مردم منطقه است.
وی با اشاره به اینکه تنها تروریست ها و حامیانشان از شهید سپهبد سلیمانی کینه داشتند 
و کینه خود را با ترور ایشان عملیاتی کردند، اظهار کرد: آمریکا با این اقدام نشان داد که 

بزرگترین حامی تروریسم و حتی رهبر تروریسم منطقه است.
رحمانی فضلی با بیان اینکه باید ببینیم چه کسانی از شهادت سردار خوشحال و چه 
تاثیر اقدامات  ناراحت شدند، گفت: ملت های منطقه و دولت هایی که تحت  کسانی 
تروریست ها بودند، از این واقعه سخت غمگین هستند اما تروریست ها، آمریکا و رژیم 
صهیونیستی از این موضوع خوشحال شدند و این امر نشان می دهد که آنها حامیان اصلی 

تروریست ها هستند.
وزیر کشور با تاکید بر اینکه ملت ایران و مردم مسلمان منطقه یکپارچه ترور شهید سلیمانی 
را محکوم کردند و تقاضای انتقام و برخورد با مسببین آن را دارند، افزود: تمام مردم ایران 
در چند روز گذشته این مطالبه و درخواست را از دولت و حکومت خود داشتند و این حق 
قانونی و طبیعی مردم و دولت ایران است که در مکان و زمان مناسب انتقام درخور با این 

حادثه را بگیرد.
رحمانی فضلی تاکید کرد: آمریکا سال هاست که در منطقه ما مداخله می کند و در حوزه 
های مختلف ورود می کند که این امر نه مورد قبول مردم منطقه و نه منطبق با قوانین بین 
المللی است. وزیر کشور با  بیان این که ایران همواره تابع قوانین بوده و هیچ وقت در امور 
کشورهای دیگر دخالت نکرده است، اظهار کرد: همکاری ایران با سایر کشورهای منطقه 

در چارچوب همکاری های دو یا چند جانبه بوده و همواره با توافق صورت گرفته است.
وی با اشاره به اینکه امنیت کشورهای منطقه و همکاری ایران با آنها برای برقراری امنیت و 
مقابله با تروریسم امر مهمی است، تصریح کرد: ایران با کشورهای همسایه همکاری خوبی 
در مبارزه و مقابله با تروریسم داشته است و همچنان در مبارزه با تروریسم فعال خواهیم بود.
رحمانی فضلی اظهار کرد: توقع داریم همه کشورهای منطقه و دولت های مستقل نسبت 
به این اقدام موضع گیری کنند و البته دولت های دوست همچون ترکیه و رییس جمهوری 
نهادهای  داریم  توقع  تاکید کرد:  وزیر کشور  را محکوم کردند.  این موضوع  این کشور 

بین المللی چون سازمان ملل و شورای امنیت نیز این اقدام را به شدت محکوم کنند.
رحمانی فضلی خاطر نشان کرد: همچنان ثبات و صلح در منطقه برای ما مهم است و 
حضور آمریکا در منطقه موجب بی ثباتی و عدم امنیت است و همچنین مبارزه با تروریسم در 

منطقه را اولویت خود می دانیم.

رییس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش:

آمریکایی ها کارگاه های تابوت سازی خود را 
فعال تر کنند

 رییس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش با هشدار به آمریکایی ها برای خروج زودهنگام از 
منطقه غرب آسیا گفت: اگر آمریکایی ها خودشان نروند و عقلانیت به خرج ندهند، از این 

پس باید کارگاه های تابوت سازی خود را بیش از شرکت های هواپیماسازی فعال کنند. 
حجت الاسلام و المسلمین عباس محمدحسنی، صبح روز سه شنبه در جمع کارکنان 
پایور و وظیفه مرکز آموزش ۰۲ شهید انشائی نیروی زمینی ارتش در پرندک گفت: سپهد 
شهید حاج قاسم سلیمانی که سید الشهدای مدافع حرم بود به همراه همرزمانش به شکلی 

ناجوانمردانه به دست جنایتکاران آمریکایی به شهادت رسیدند.
نماینده ولی فقیه در ارتش با اشاره به حضور میلیونی مردم ایران و عراق در مراسم تشییع 
پیکر شهدای حادثه تروریستی در بغداد، گفت: همه کشورهای اسلامی و حتی در برخی از 

کشورهای غیر اسلامی  شهدا مورد عزت و احترام وصف ناپذیر قرار گرفتند.
رییس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش با اشاره به آثار و برکات بیشمار خون پاک شهدا در 
وحدت آفرینی و و شستن آلودگی های فکری و فرهنگی جامعه گفت: مطمئن باشید که 
باران رحمت خون پاک شهدا، آلودگی وجود آمریکایی ها در منظقه شستشوا خواهد داد. ما 
در آینده نه چندان دور، منطقه غرب آسیای بدون زباله های آمریکایی را تجربه خواهیم کرد. 
دیگر بوی تعفن آمریکایی ها را در کشورهای های اسلامی تحمل نخواهیم کرد باذن الله به 

جای آنان عطر شهیدان همه جا را فرا خواهد گرفت.
حجت الاسلام محمدحسنی تاکید کرد: آمریکایی ها اشغالگر هستند و امت اسلامی جز 
کشتن و اخراج ذلت بار آنان راه دیگری ندارد. این راه را شهدا بروی ما باز کرده اند. درود به 

شرف خانواده هایی که چنین شهدایی را تربیت کردند.
نماینده ولی فقیه در ارتش خطاب به همه مردم و امت اسلامی یادآور شد: اینک نوبت 
من و شما است که پرچم های شهدا را به دوش بگیریم و راه شان را منطقی ؛ شجاعانه و  
بصیرتمندانه  ادامه دهیم تا جایی که منطقه از وجود آمریکایی ها، اسرائیلی های خبیث تر از 
شیطان پاک شود. وی با اشاره به دلایل عزت و منزلت بالای شهدا در پیشگاه خداوند گفت: 
وحدت جلوه ای رحمانی و اختلاف نشانه ای شیطانی است. شهدا چون عناصر رحمانی 
و الهی هستند، همیشه عامل وحدت مردم هستند. شیاطین بین مردم ایران و عراق ایجاد 
فتنه کردند اما شعار شهید سلیمانی این بود که )ایرا والعراق لایمکن الفراق( یعنی بین ایران 
و عراق امکان فراق و جدایی وجود ندارند. خون پاک همه شهدای ما از جمله شهدای اخیر 

باعث شد وحدت بین دو ملت و بین ملت خودمان مستحکم تر شود.
حجت الاسلام محمدحسنی با اشاره به اعتراضات مردم در آبان ۹۸ که فتنه گران باعث 
اختلاف بین مردم و آغاز اغتشاشات شدند،گفت: خون پاک شهید سلیمانی و همرزمانش 
باعث یکی شدن دل ها و آمدن وحدت به جای اختلاف و جدایی شد. کسانی که نعمت 

وحدت را به مردم هدیه می کنند در نزد خداوند عزیز هستند.
رییس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش  با اشاره  به آثار و برکات  شهدا برای جامعه یادآور 
شد: شهدا امنیت را که اولین نیاز جوامع بشری است را به مردم هدیه می کنند. خداوند 
امنیت آفرینان را عزیز می داند. کار شهدا جهت نمایی به سمت خداوند است. شهدا مانند 

قبله نمایی هستند که حضرت حق را به ما نشان می دهند و ما را راهنمایی می کنند.
وی شهدا را عزت آفرین دانست و ادامه داد: اگر کشور ما امنیت آفرین و در امان است، به 
خاطر شهدا است. اگر شهدا نبودند، ما نمی توانستیم در جامعه در امنیت زندگی کنیم. اگر 

امروز از نعمت امنیت برخوردار هستیم، به خاطر خون پاک شهدا است.

با تصویب شورای فرهنگ عمومی:

۱۳ دی؛ روز جهانی مقاومت نامگذاری شد
 دبیر ستاد فرهنگ شورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام کرد: روز ۱۳ دی با تصویب شورای 
فرهنگ عمومی در تقویم کشور به »روز جهانی مقاومت - شهادت الگوی اخلاص و عمل 

سردار سپهبد قاسم سلیمانی به دست استکبار جهانی« نام گرفت. 
محمد آقاسی گفت: در جلسه امروز شورای فرهنگ عمومی برای پاسداشت مجاهدت 
های خالصانه سردار حاج قاسم سلیمانی موضوع نام گذاری روزی در تقویم به نام این شهید 

مقاومت مطرح شد.
وی افزود: با توجه به شخصیت همه جانبه و ارادت متن جامعه و مردم به این قهرمان ملی 
و ابعاد جهانی جنایت تروریستی، ضروری بود که از دیدگاه های مردم هم در نامگذاری این 
روز تاریخی و تاریخ ساز، بهره گرفته شود. بنابراین در ۲ روز گذشته دبیرخانه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی با چند فراخوان در رسانه های اجتماعی و پیامکی، سامانه ای جهت ثبت 

نظرات مردمی در این خصوص اقدام کرد.
 دبیر ستاد فرهنگ شورای عالی انقلاب فرهنگی یادآور شد: از میان نزدیک به چهار هزار 
عنوان پیشنهادی، حدود ۳۰ درصد عناوین اشاره به تعبیر و موضوع مقاومت با بیشترین 
فراوانی و مشتقات متعدد را داشت. همچنین در رتبه بعدی و در حدود ۲۵ درصد، تعبیر 
شهید، شهادت و شهدا پربسامدترین نظرات پیشنهادی مردم را دارا بود. آقاسی ادامه داد: 
در رتبه سوم نیز ترکیباتی که به سردار اشاره داشت، توسط مردم خوب و قهرمان پیشنهاد 

شده بود.
 وی به پیشنهاد بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس مبنی بر نامگذاری این روز 
به عنوان »روز جهانی مقاومت« اشاره و اعلام کرد: با بررسی روزهای هم نام در تقویم و تلاش 
ضمن تامین نظر مردم، از سال آینده ۱۳ دی؛ روز جهانی مقاومت - شهادت الگوی اخلاص 
و عمل سردار سپهبد قاسم سلیمانی به دست استکبار جهانی، در جلسه ۷۳۷ شورای 
فرهنگ عمومی مصوب شد. دبیر ستاد فرهنگ شورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: 
به زودی با اعلام وصول مصوبه پیشنهادی و گردش کار در شورای عالی انقلاب فرهنگی، 

تایید، تصویب و ابلاغ می شود.

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی:

وزیران کشور و اطلاعات با تفرقه افکنان 
برخورد کنند 

 نماینده تهران در مجلس در تذکری به وزرای اطلاعات و کشور گفت: شاهد فتنه انگیزی 
معدود افرادی در داخل کشور هستیم که می خواهند وحدت به وجود آمده را برهم زده و 

جامعه را دوقطبی کنند؛ با عوامل تفرقه افکنی برخورد کنید. 
در جلسه علنی روز- سه شنبه- پروانه مافی نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی 
ضمن تسلیت شهادت سپهبد شهید سلیمانی در تذکری خطاب به وزیران کشور و اطلاعات 
گفت: امروز که در سایه سار خون به ناحق ریخته شده شهدای ترور یعنی سردار سلیمانی، 
ابومهدی المهندس و یارانشان از لبنان تا ایران به وحدت رسیده ایم و حتی در بین ملت 

آمریکا نیز اعتراضات جدی را علیه دولت این کشور شاهد هستیم.
وی ادامه داد: متاسفانه شاهد فتنه انگیزی معدود افرادی در داخل کشور می باشیم 
که موضوعات قانونی که در مجلس مطرح می شود و مورد بحث و بررسی نمایندگان قرار 
می گیرد را به صورت ناشیانه و سراسر کذب  جهت تخریب مجلس و کسب رای و مبارزه با 

رقبای خود در قالب ویدئو ضبط و در فضای مجازی پخش می کنند.
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی افزود: قصد آنها این است که وحدت به 
وجود آمده را برهم زده و جامعه را دوقطبی کنند؛ از وزرای کشور و اطلاعات می خواهم با 

عوامل تفرقه افکنی برخورد کنند.

 رئیس ستاد انتخابات مرکزی شورای عالی جبهه اصلاح طلبان گفت: حضور اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس یازدهم متفاوت از دوره گذشته خواهد بود و بنا داریم کیفیت محور در 

انتخابات حضورداشته باشیم. 
»سید حسن رسولی« درنخستین جلسه رئیس ستاد انتخابات مرکزی شورای عالی جبهه 
اصلاح طلبان با دبیران کل و نماینده تام اختیار احزاب اصلاح طلب گفت: شورای عالی و 
ستاد مرکزی مولود شورای هماهنگی احزاب اصلاح طلب هستند و این نخستین جلسه با 
احزاب اصلاح طلب است تا درباره برگزاری انتخابات مجلس دوره یازدهم از نظر اجرایی و 
انتخاب مسیر به جمع بندی برسیم. وی با تشریح اقدامات انجام شده در ستاد انتخابات مرکزی 
شورای عالی جبهه اصلاح طلبان، گفت: وظیفه اصلی ستاد مرکزی، هماهنگی امور اجرایی و 
هم راستا کردن ستادهای انتخاباتی است و مصر هستم تا در چارچوب تعیین شده حرکت کنیم 

و از ظرفیت های موجود به خصوص ظرفیت پیشکسوتان، زنان و جوانان استفاده بهینه کنیم.
رسولی بابیان اینکه در کنار هماهنگی با کارگروه  استانی برای تشکیل ستاد و رویه اجرایی، 
برنامه ریزی شده تا با مسئولان انتخابات مجلس در رده های مختلف ازجمله وزیر کشور، رئیس 
ستاد انتخابات کشور و سایر مسؤلان اجرای انتخابات جلسه داشته باشیم، اعلام کرد: این 

دیدارها در هفته آینده انجام خواهد شد. رئیس ستاد انتخابات مرکزی شورای عالی جبهه 
اصلاح طلبان بابیان اینکه طرح سرا با دو ملاحظه حقوقی و فنی فعلًا مصوب است، تأکید 
کرد: طرح جایگزین سرا را داریم، مخالفت هایی نسبت به اجرای آن در سطوحی مطرح شده 
اما سیاست شورای عالی جبهه اصلاح طلبان بر این است که این طرح مصوب شده و قابلیت 
اجرا دارد.  وی در ادامه ضمن تشریح نمودار سازمانی ستاد مرکزی شورای عالی سیاست گذاری 
جبهه اصلاح طلبان، گفت: در آخرین جلسه شورای عالی جبهه اصلاح طلبان دو سند؛ راهبرد 
جریان اصلاح طلبی و کلیات برنامه های سنجش پذیر اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس 
یازدهم به تصویب رسید. سند میثاق نامه و مفاد آن و سند نهایی معیارهای کاندیدا گزینی هنوز 

باقی مانده است که در اولین فرصت بررسی و مصوب خواهد شد.
رسولی درباره حضور و عدم حضور اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو، اظهار کرد: فرض ما 
حضور در انتخابات است اما حضور ما در این دوره متفاوت از دوره گذشته خواهد بود و بنا 
داریم کیفیت محور در انتخابات حضور داشته باشیم به طوری که اگر در حوزه هایی که به هر 
دلیل نامزدی اصلاح طلب وجود ندارد، لیستی از سوی شورای عالی سیاست گذاری جبهه 

اصلاح طلبان اعلام نخواهد شد.

رئیس ستاد انتخابات مرکزی شورای عالی جبهه اصلاح طلبان: 

حضور کیفیت محوری در انتخابات خواهیم داشت

فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: حرف آخر را اول می زنم انتقامی 
سخت، محکم، پشیمان کننده، قاطع و تمام کننده می گیریم؛ شما مردم مطمئن و 

آرام باشید.
سردارسرلشکرحسین سلامی در مراسم تشییع پیکر مطهر سپهبد سلیمانی و شهید 
سرتیپ پاسدار پورجعفری در میدان آزادی شهر کرمان اظهارداشت :سردار رشید 

جهان اسلام شهید سلیمانی اسوه حیا ونجابت است .
وی افزود : سرتیپ پاسدار پورجعفری نیز افتخار دیگری برای شما است.

سردار سلامی بابیان اینکه سردار در شجاعت مالک اشتر بود و تا نزدیک عمود خیمه 
دشمن می رفت افزود : او وفاداری بود که با دستانی جدا به شهادت رسید.

سردار سلامی با بیان اینکه شهید سلیمانی ۴۱ سال لباس جهاد به تن داشت از 
دشمن هرگز نلرزید اظهار داشت : شخصیت او فراتر از جهان اسلام است و الان همه 

جهان با تحسین از او یاد می کنند و هرگز خورشید را نمی توان خاموش کرد.
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی همچنین با اشاره به این که او راهی را آغاز 
کرده که در نهایت به پیروزی اسلام می انجامد خاطر نشان کرد : سلیمانی خود را برتر 
از هیچ سربازی ندید و درجه برایش اهمیتی نداشت او شخصیتی جدی و سینه اش در 

مقابل کفار مستحکم بود.
  شهید سلیمانی از قاسم سلیمانی برای دشمن خطرناک تر است 

سردار سلامی همچنین با بیان این که امروز چهره کرمان آسمانی شده یاداور شد 
: شهادت او نقطه پایان نیست و امروز نقطه اغاز جدیدی است که راهی تازه در مقابل 
دشمن شروع شده و شهید سلیمانی از زنده او زنده تر است واین برای دشمن خطرناک 
تر است.فرمانده سپاه پاسداران همچنین با اذعان به اینکه دشمن از شهید سلیمانی 
به شدت هراس داشت و او معمار شکستهای امریکا است اظهار داشت : او دشمنان را 
در همه جا تعقیب می کرد و رژیم صهیونیستی را در حصار فلسطین قرار دارد . سردار 
سلامی همچنین یاداور شد : شهید سلیمانی آرامش مسلمانان برایش مهم بود و اجازه 
نداد دشمنان رویای باطلشان محقق شود و از سیطره امریکا بر عراق جلوگیری کرد و در 
یمن پیروزی بزرگی در مقابل دشمن به دست آورد.  فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: 

شهادت سردار ما نقطه آغاز اخراج امریکا از منطقه است ودنیا این را خواهد دید.
وی با اشاره به انتقام گرفتن از امریکاییها گفت: آنها سالها با هزینه زیاد تلاش کردند 

مردم را ناامید کنند و از رهبر دور کنند اما امروز انقلاب دوباره بیش از گذشته زنده شد و 
این را سردار با پیکر عزیزش به ما می گویند.

 مسلمانان هیچ نقطه امنی برای امریکا نخواهند گذاشت
سردار سلامی با بیان اینکه مسلمانان در هیچ کجا هیچ نقطه امنی برای امریکا 
نخواهند گذاشت خاطرنشان کرد :سرمایه آنها دور ریخته شد چرا که مردم ما با قلبهای 
خود می جنگند و جهان اسلام به زودی از شر شیطان آزاد می شود. وی تاکید کرد : 
انتقام می گیرم اما هر خطایی که بکنند آنجایی را که دوست دارند به آتش می کشیم 
و خودشان می دانند آنجا کجاست. فرمانده کل سپاه گفت : من صمیمانه خاک پای 
همه مردم ایران را می بوسم و امروز مرزها از بین رفته و من از همه مهمانان تشکر می 

کنم.

سردار سلامی درمراسم تشییع شهدای مقاومت در کرمان،

حرف آخر را اول می زنم ، انتقام می گیریم 

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: ۲۰۰ میلیون یورو 
برای سپاه قدس در سال آینده اختصاص می یابد تا دشمنان 
بدانند با شهادت سردار سلیمانی فکر مقاومت در منطقه نه 
تنها کاهش نمی یابد بلکه گسترش پیدا خواهد کرد و ما نیز 
از آن حمایت خواهیم کرد.  علی لاریجانی در حاشیه جلسه 
علنی روز- سه شنبه- در جمع خبرنگاران گفت: کمتر پیش 
آمده که ما از طرحی سه فوریتی ارائه کنیم و اعضای شورای 
نگهبان نیز برای بررسی آن در مجلس حضور پیدا کنند؛ در 
مجالس اخیری که حضور داشته ام به یاد ندارم طرحی سه 
فوریتی داشته باشیم، به نظرم تشخیص نمایندگان در این 
امر بسیار دقیق بود و البته همه نمایندگان از سه فراکسیون 
در این قضیه وحدت داشتند. وی افزود: نمایندگان با امضا 
و شرکت در رای گیری به صورت حداکثری سه فوریت این 
طرح را تصویب کردند. این امر نیز از موارد نادری است که 
تمامی افراد حاضر در جلسه در رای گیری شرکت کنند؛  این 
موضوع نشانگر آن است که نمایندگان مردم از بخش های 
مختلف کشور در موضوع امنیت و منافع ملی کشور یک 
صدا هستند.  رییس مجلس شورای اسلامی گفت: زمانی 
که آمریکا سپاه پاسداران انقلاب اسلامی را تروریست اعلام 
کرد ما قانونی داشتیم که به موجب آن نیروهای سنتکام 
و مؤسسه و شرکت های آن ها در لیست تروریست ها قرار 
گرفتند، اما در حادثه وقیحانه ای که آمریکا انجام داد، عاملان 
این جنایت اعلام کردند ما دستور داده ایم و پنتاگون نیز اعلام 

کرد که دستور به شهادت رساندن حاج قاسم سلیمانی را اجرا 
کردیم؛ مسیر کار مشخص شد که پنتاگون در این قضیه نقش 

داشته است.
همه نیروهایی تحت پوشش پنتاگون تروریست به 

شمار می روند 
وی با اشاره به اصلاح قانون اقدام متقابل علیه آمریکا در 
جلسه علنی دیروز، ادامه داد: ما قانون را تغییر دادیم به 
طوری که نه تنها سنتکام، بلکه همه نیروهایی تحت پوشش 
پنتاگون تروریست به شمار می روند؛ این امر معناداری است 

و با این اقدام نامناسبات متفاوت خواهد بود.
لاریجانی ادامه داد: اگر از خود می پرسید که چرا آمریکا 
حاج قاسم را هدف قرار داد، باید بگویم که ایشان یک عنصر 
آمریکا در تصور  و  بود  تاثیرگذار در مقاومت منطقه  و  مهم 
واهی خود خیال می کرد که اگر این عنصر را حذف کرده و 
به شهادت برساند به جریان مقاومت در منطقه ضربه جدی 
زده است؛ نمایندگان مجلس برای آنکه نشان بدهند این 
حادثه موجب تقویت جریان مقاومت می شود به سپاه قدس 
پاسداران که جریان اصلی مقاومت است ۲۰۰ میلیون یورو 
برای دو ماه باقی مانده از سال از محل صندوق توسعه ملی 
اختصاص دادند. وی افزود: این رقم در سال آینده نیز به 
آن اضافه خواهد شد تا دشمنان بدانند با شهادت سردار 
سلیمانی فکر مقاومت در منطقه نه تنها کاهش نمی یابد 
بلکه گسترش پیدا خواهد کرد و ما نیز از آن حمایت خواهیم 

کرد؛ البته اقدامات دیگری در دستور کار شورای عالی امنیت 
ملی قرار دارد و باید در پاسخ به حضور ارزشمند مردم اقدامی 
مناسب صورت گیرد که البته در دستور کار بوده و در حال 
بررسی است. رییس مجلس شورای اسلامی ضمن تشکر از 
نمایندگان و رییس و اعضای شورای نگهبان در بررسی این 
موضوع، گفت: لازم می دانم از ملت رشید ایران که با حضور 
تشییع  در  قلب  از صمیم  که  مردم  آگاهانه  و  هوشمندانه 
سردار سلیمانی حضور یافتند تشکر کنند و به آن ها می گویم 
که بدانند حضورشان مهمترین گام در ایجاد امنیت ملی و 
صیانت از آن بود. خواسته مردم این است که پاسخ آمریکا –که  
در فاجعه اخیر مقصر بود- به صورت درخور داده شود و ما 
این خواسته آن ها را به چشم می گذاریم و در شورای عالی 
امنیت ملی این امر در حال بررسی است؛  دشمنان خواهند 
فهمید که در ضربه زدن به نیروی های مجاهد پاسخ درخور 
دریافت می کنند. لاریجانی همچنین از مجلس ملی عراق که 
غیرتمندانه عمل کرد تشکر کرد و ادامه داد:، از رییس جمهور 
و نخست وزیر این کشور تشکر می کنم که همت بلندی به 
خرج دادند همچنین از آیت الله سیستانی که این مسائل را 
تحقق بخشید تشکر می کنم. ؛ خون حاج قاسم سلیمانی 
باید پاسخش این باشد که نیروهای آمریکایی از منطقه فرار 
کنند چرا که دیگر جایی در آنجا ندارند و گامی که مجلس 
عراق برداشت گام اول است و آمریکا باید بساط خود را جمع 

کند و از منطقه برود.

رییس مجلس شورای اسلامی خبرداد

اختصاص ۲۰۰میلیون یورو به نیروی قدس سپاه 

وزیر امور خارجه کشورمان اعلام کرد که وزیر امور خارجه آمریکا به دبیر کل سازمان ملل 
گفته است که برای ظریف ویزا صادر نمی کنند. 

محمد جواد ظریف در جمع خبرنگاران در حاشیه برگزاری مجمع گفت وگوی تهران درباره 
اخبار مربوط به صادر نشدن ویزای وی برای سفر به نیویورک و شرکت در اجلاسی در شورای 
امنیت سازمان ملل گفت: آنچه ما خبر داریم این است که وزیر خارجه آمریکا در تماس با 
دبیر کل سازمان ملل متحد گفته است که ما فرصت نداشتیم برای محمد جواد ظریف ویزا 
صادر کنیم و ویزا صادر نخواهیم کرد و دبیر کل هم در پاسخ گفتند که این حق ایران است 
که در این اجلاس شرکت کند. وی گفت: من تمایل زیادی برای شرکت در این اجلاس 
در این شرایط نداشتم اما اجلاس ویژه شورای امنیت برای حفاظت از منشور فرصتی بود 
که جنایات آمریکا را در آن مطرح کنیم. وزیر امور خارجه کشورمان ادامه داد: دولتی که به 
تروریسم دولتی و اقتصادی و به جنایات جنگی و اقتصادی  تهدید می کند خیلی برایش مهم 
نیست که مفاد موافقت نامه مقر سازمان ملل متحد را هم نقض کند اما سوالی که همه باید از 
این دولت یاغی بپرسند این است که از چه چیز می ترسند؟ آیا حضور وزیر امور خارجه یک 
کشور عضو و موسس سازمان ملل در شورای امنیت برای حمایت از منشور ملل متحد و چند 
جانبه گرایی آنچنان خطر بزرگی است که نتوانند ویزا صادر کنند. این نشانه ورشکستگی 
دولت آمریکا و رژیم ترامپ است و این ورشکستگی هم به خاطر تحلیل های غلط شان است.
وی در پاسخ به اینکه آیا نشست شورای امنیت درباره ترور سردار سلیمانی بوده است؟ 
تصریح کرد: نشست شورای امنیت درباره ترور سردار سلیمانی نیست. این نشست از مدت 
ها قبل به پیشنهاد معاون نخست وزیر و وزیر خارجه ویتنام که در ژانویه ریاست دوره ای 
شورای امنیت را دارند و امسال که هفتاد و پنجمین سال تصویب منشور سازمان ملل است 
در نامه ای به بنده خواسته بودند از سوی ایران برای بررسی روش های تقویت منشور ملل 
متحد و چند جانبه گرایی حضور پیدا کنم. توافق برای حضور بنده در این نشست از مدتها 
قبل بوده است اما آمریکایی ها سعی دارند این تصور را ایجاد کنند که این نشست بعد از 
ترور شهید سلیمانی درخواست شده و آنها فرصت صدور ویزا ندارند. اما چندین هفته قبل 

درخواست ویزا رفته است و حتما فرصت کافی داشتند.
از تهران با مردم آمریکا صحبت می کنم 

ظریف گفت: آنچه وزیر خارجه آمریکا مثل همیشه به دروغ بیان کرده است که فرصت 

نداشتیم به خاطر وحشت شان از این است که کسی بیاید و در سازمان ملل  واقعیات را برای 
مردم آمریکا بگوید. البته آنها اشتباه  می کنند که فکر می کنند دنیا در نیویورک خلاصه می 

شود شما از تهران هم می توانید با مردم آمریکا صحبت کنید و خواهیم کرد.
وی درباره حمایت اروپا از مواضع آمریکا تصریح کرد: اشتباه اروپایی ها این است که خیال 
می کنند با حرف زدن در جهت منویات آمریکا باعث راضی شدن آمریکا می شوند اما 
فراموش کرده اند این کار فقط آنها را جری تر کرده است. با وجود حرف های ناروای اروپایی ها 

پمپئو اعلام کرد اروپایی ها از ما حمایت نمی کنند.
انتقام ایران، متناسب و علیه اهداف قانونی خواهد بود

 محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه ایران روز سه شنبه مصاحبه با شبکه تلویزیونی 
سی بی اس اعلام کرد که پاسخ جمهوری اسلامی به ترور سردار قاسم سلیمانی فرمانده 

شهید نیروی قدس، به  نحوی متناسب و علیه اهداف قانونی خواهد بود. 
ظریف از دولت دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا به عنوان رژیمی انتقاد کرد که هیچ 
احترامی برای قانون بین المللی قائل نیست و به ارتکاب جنایات جنگی و حمله به اماکن 
فرهنگی، تهدید می کند.    وزیر امور خارجه ایران در پاسخ به پرسش خبرنگار سی بی اس 
مبنی بر اینکه پاسخ ایران از سوی نظامیان جمهوری اسلامی داده می شود یا توسط 
نیروهای نیابتی و متحد ایران در خاورمیانه روی می دهد، گفت: ما نیروهای نیابتی نداریم. 
باید در خیابان های عراق دیده باشید که ما مردم را داریم، نه نیروهای نیابتی. این مردم 
تحت کنترل ما نیستند، زیرا نمایندگان ما نیستند. ظریف افزود: آنها، مردمی با احساسات 
هستند،   مستقل می اندیشند و به همین دلیل گفتم که آنچه انجام می دهند،   تحت کنترل 

ایران نیست.
آغازِ پایانِ حضور آمریکا در غرب آسیا 

 وی گفت: ترور سردار سلیمانی، اقدام جنگی بود که در قالب یک عملیات تروریستی و 
بزدلانه انجام شد و ایران پاسخی متناسب خواهد داد.

وی افزود: اقدام آمریکا، تبعاتی دارد که اتفاق خواهد افتاد و معتقدم این تبعات آغاز شده 
است. ظریف در مورد رای پارلمان عراق درخصوص اخراج نیروهای خارجی از این کشور،  
به عنوان مدرکی دال بر اولین پیامد سیاست »فشار حداکثری« ترامپ بر ایران، گفت: فشار 

حداکثری، مرده است، همانطور که حضور آمریکا در منطقه ما مرده است.

محمد جواد ظریف: 

عدم صدور ویزا برای من، نشانه ورشکستگی دولت آمریکاست

 سخنگوی شورای نگهبان گفت: طرح اقدام متقابل ایران 
علیه آمریکا اولین طرح سه فوریتی در طول تاریخ مجلس 

بعد از انقلاب است. 
عباسعلی کدخدایی با اشاره به تصویب طرح سه فوریتی 
اقدام متقابل ایران علیه آمریکا و تایید آن توسط شورای 
نگهبان اظهار داشت: این اولین طرح سه فوریتی بود که 
بعد از انقلاب در مجلس داشتیم، امروز اعضای فقهای 
شورای نگهبان و حقوقدانان این شورا برای بررسی این طرح 

سه فوریتی در مجلس حضور یافتند و و آن را تایید کردند.
وی افزود: این طرح اصلاح قانون اقدام متقابل در برابر 
سپاه به عنوان سازمان تروریستی توسط آمریکا بود که با 

امضای ۲۷۰ نفر به مجلس ارائه شده بود.
سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: در ماده ۲ این طرح 

مشخصا اعلام شده دولت موظف است جهت تقویت بنیه 
دفاعی نیروی قدس سپاه پاسداران مبلغ ۲۰۰ میلیون یورو 
از طریق صندوق توسعه ملی در اختیار این نیرو قرار دهد. 
کدخدایی بیان کرد: اصل طرح پیش از این در این ارتباط 
بود که به دلیل آنکه آمریکا سپاه پاسداران را تروریستی اعلام 
کرده فرماندهی مرکزی آمریکا )سنت کام(، نیروها، سازمان 
ها و یا نهادهای تحت اختیار این فرماندهی، تروریست 
اسلامی  شورای  مجلس  کرد:  خاطرنشان  وی  هستند. 
همچنین تمامی اعضای پنتاگون، شرکت ها و موسسات 
وابسته و فرماندهان آمران شهادت سردار سپهبد شهید 
حاج قاسم سلیمانی را تروریسم می داند. سخنگوی شورای 
نگهبان تصریح کرد: ما  این قانون را به دولت ابلاغ کردیم 
وظیفه این بود که در مجلس حاضر شویم و این قانون را 

تصویب کنیم که این کار انجام شد.
کدخدایی افزود: این طرح کمی بار مالی داشت که در 

جلسه امروز در مجلس آن را بررسی کردیم.
سخنگوی شورای نگهبان اضافه کرد: ابلاغ این قانون 
رییس  و  مجلس  رییس  توسط  قانونی  تشریفات  طی 
جمهوری انجام می شود. مجلس شورای اسلامی دیروز 
در  را  آمریکا  علیه  ایران  متقابل  اقدام  فوریتی  سه  طرح 
راستای جنایت های آمریکا با ۲۳۳ رای موافق، از همین 
تعداد نماینده حاضر به تصویب رساند. اعضای حقوقدان 
و فقهای شورای نگهبان آیت الله جنتی دبیر این شورا، و 
عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان در مجلس 
حضور یافته و ضمن بررسی این طرح آن را تایید و عدم مغایر 

آن با قوانین و موازین شرع را اعلام کردند.

مهر تایید شورای نگهبان برمصوبه مجلس شورای اسلامی ؛

 همه اعضای پنتاگون در لیست گروه های تروریستی 

سیدمحمد موسی کاظمی*
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دانستنی های پزشکی؛

ترفندهایی برای درمان عرق کف دست و پا 

در این گزارش جدیدترین دانستنی های روز پزشکی که هر روز با آن سر و کار دارید را 
دنبال می کنیم.

امروزه بسیاری از افراد به خصوص نوجوانان دچار تعریق کف دست و پا می شوند. این 
عارضه می تواند زمینه ژنتیکی یا ارثی داشته باشد. عرق کردن کف دست و پا از زمان کودکی 
شروع شده و در دوران بلوغ تشدید می شود. البته در دوران جوانی با استرس های موجود 

به اوج خود می رسد.
عرق کردن دست و پا  در برخی اوقات به قدری شدت می یابد که هنگام استرس، قطرات 
عرق از دست می چکد.  این عارضه در موارد خفیف با دارو های موضعی و خوراکی قابل 
کنترل بوده، اما اگر شدید شود تنها باید جراحی صورت بگیرد.  یکی دیگر از علل عرق 
کردن کف دست و پا به دلیل مشکلات هورمونی و غددی است  که می توان به اختلالات و 

نارسایی های غده تیروئید یا پرکاری آن اشاره کرد.
افرادی که به این عارضه مبتلا هستند بهتر است غذا های چرب، کمتر مصرف کنند و 
از مصرف برخی مواد غذایی مانند مارچوبه، بروکلی، سیر و پیاز سفید نیز دوری کرده و 
مصرف قهوه را کاهش دهند. برای رفع یا کاهش عرق کف دست و پا از سبزیجات برگ دار 

بیشتر استفاده کنند.
این افراد می توانند از سرکه سیب طبیعی برای رفع این نوع عارضه استفاده کنند. سرکه 
سیب علاوه بر بهبود عرق کف دست و پا می تواند pH بدن را نیز تنظیم کند. شب ها کف 
دست خود را به سرکه سیب آغشته کرده و بگذارید تا صبح بماند. می توانید روزی دو قاشق 
غذاخوری سرکه سیب هم به رژیم غذایی خود اضافه کنید. اگر سرکه سیب را با آب و عسل 

یا آب میوه ترکیب کنید، طعم خیلی بهتری را تجربه خواهید کرد.
درگذشته از روش های سنتی مانند ترکیبات گیاه حنا، سدر یا اسطوخودس هم برای 
رفع این نوع عارضه استفاده می کردند. یک کاسه بزرگ را پر از آب کنید و دو فنجان جوش 
شیرین را در آن بریزید. هر روز به مدت نیم ساعت دست و پای خود را در آن قرار دهید. 
دست و پای خود را با آب گوجه هم می توانید شستشو دهید، البته باید دقت کنید که به آن 
حساسیت نداشته باشید. چند لیوان آب گوجه را در یک سطل آب ولرم ریخته و به مدت 
نیم ساعت، دست و پای خود را درون آن بگذارید و بشویید. در این مواقع می توانید از پودر 

بچه هم استفاده کنید.
فرد مبتلا می تواند از چای که سرشار تانین یعنی ضد تعریق است، استفاده کند. چند 
کیسه چای را در یک ظرف آب جوش بریزید و بگذارید آب سرد شود و سپس دست و پای 
خود را به مدت نیم ساعت در آن قرار دهید. با تکرار این کار پس از چند روز تعریق را کاهش 

خواهید داد.
نوشیدنی هایی که به رفع تعریق دست و پا کمک می کند!

هر روز صبح با معده خالی، چای مریم گلی بنوشید. البته زیاده روی در نوشیدن این 
چای، موجب سردرد هم می شود. اگر علاقه ای به نوشیدن چای مریم گلی ندارید، چای 
سبز بنوشید. فرد مبتلا می تواند با ورزش، میزان اضطراب خود را کاهش دهد. این راه بسیار 

مناسبی برای کاهش تشویش و اضطراب خواهد بود.
درصورتی که با این روش ها تعریق قطع نشود؛ می توان روش جراحی را جایگزین کرد. در 

این روش اعصابی که مسئول تحریک غدد عرق بوده قطع می شود.
 

یک متخصص قلب و عروق  مطرح کرد

عوارض هولناک دود سیگار والدین
 برای کودکان 

یک متخصص قلب و عروق گفت: والدین با مصرف سیگار خطر ابتلای کودکان به انواع 
بیماری ها را افزایش می دهند. 

علی اکبر شادمان متخصص قلب و عروق گفت:  والدینی که روزانه از مواد دخانی مانند 
سیگار استفاده می کنند باید توجه داشته باشند که آن را در محیط خانه یا محیط هایی که 
کودکان در آنجا حضور دارند استعمال نکنند زیرا این کار علاوه بر خطرات و مضرات مواد 

خانی می تواند در  ایجاد فرهنگ مصرف دخانیات  در میان کودکان تاثیرگذار باشد.
او افزود : والدین با مصرف سیگار خطر ابتلای کودکان به انواع بیماری ها را افزایش می 
دهند، به طورکلی انتشار مواد دخانی به ویژه سیگار در هر فاصله ای می تواند سلامت 

کودک را به خطر بیندازد .
او بیان کرد : ریه کودکان به دلیل حساسیت بالا می تواند اولین قسمت آسیب پذیر بدن 
کودکان باشد به طوری که دود سیگار وارد ریه می شود و سیستم بدنی کودک را مختل 

می کند.
عوارض مصرف سیگار در زنان باردار

شادمان با بیان اینکه دود سیگار بر روی رشد و نمو جنین نیز می تواند تاثیر گذار باشد، 
اظهار کرد : مصرف سیگار در مادران باردار جنین را وابسته به این مواد می کند، جنین در 
معرض دود سیگار از وزن و رشد جسمانی کم رنج می برد همچنین مطالعات نشان می 
دهد دود دست دوم سیگارمی تواند به عروق خونی کودکان آسیب برساند و تاثیرات مخربی 

روی شریان آنها بگذارد .
این متخصص قلب و عروق در ادامه بیان کرد : به طور کلی استنشاق دود سیگار و قلیان 
در کودکان می تواند آنها را در معرض ابتلا به سرطان ریه قرار دهد و به خانواده ها توصیه 
می شود این بیماری ها را دست کم نگیرند چرا که استعمال دخانیات در حضور کودکان و 

زنان باردار می تواند خطرات جبران ناپذیری را برای افراد در برداشته باشد.
او افزود: به طورکلی شدت تماس افراد غیر سیگاری یا افراد ثانویه با مواد دخانی شیمیایی 
سرطان زا دود سیگار کمتر از افراد سیگاری بوده اما به مراتب تبعات منفی آن از استعمال 
افراد سیگاری بیشتر است به طوریکه قرار گرفتن در محیط های بسته و استنشاق دود آلوده 

خطرآفرین است.
 

یک متخصص تغذیه  مطرح کرد

درمان آرتروز و کم خونی با قلم گاو 
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: قلم گاو حاوی املاح فراوانی است و به درمان 

آرتروز و کم خونی کمک می کند. 
محمدتقی انوشه، متخصص تغذیه و رژیم درمانی اظهارکرد:قلم گاو حاوی املاح فراوانی 
شامل آهن، کلسیم، منیزیم و فسفر است؛ که مصرف آن می تواند برای بدن انسان بسیار 

مفید باشد.
درمان کم خونی با قلم گاو

او گفت: افرادی که دچار کم خونی هستند می تواند از قلم گاو این ماده غذایی مملو از 
آهن برای درمان کم خونی خود استفاده کنند، همچنین قلم گاو دارای پروتئین هاییی مانند 
ژلاتین است که در درد های مفصلی مانند آرتروز باعث بهبود درد و سفتی مفاصل می شود.
انوشه ادامه داد: ویتامین ها و مواد معدنی موجود در این ماده غذایی می تواند به تولید، 

بهبود کیفیت و جریان خون کمک کند و در نهایت عملکرد مغز را بهبود بخشد.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت:یکی دیگر از مواد مفیدی در قلم گاو کلاژن 
افرادی که  بنابراین  ناخن مفید است؛  و  ترمیم پوست، مو  و  است که در جوان سازی 
پوستشان دچار چروک، ترک یا افتادگی است می تواند با مصرف این ماده غذایی به ترمیم و 
بازسازی پوست کمک کنند؛ و با این عصاره شگفت انگیز پوستی سالم و زیبا داشته باشند، 
از طرفی قلم گام دارای کالری کمی است و می تواند برای افرادی که رژیم های غذایی دارند 

ماده غذایی مناسبی به حساب آید.
وزنتان را با مصرف عصاره گاو کاهش دهید

انوشه افزود: افراد می توانند برای کاهش وزن خود از عصاره قلم گاو استفاده کنند زیرا 
این ماده غذایی کالری پایینی دارد و می تواند اثر فوق العاده ایی در کاهش وزن افراد داشته 

باشد.
او ادامه داد: افراد در فصول سرد سال از قلم گام بیشتر استفاده کنند زیرا این ماده غذایی 

می تواند باعث تقویت سیستم ایمنی و جلوگیری از سرماخوردگی افراد شود.
انوشه تصریح کرد: قلم گاو علاوه بر املاح ذکر شده شامل ویتامین های گروه B نیز است و 

برای دریافت مواد مغذی مورد نیاز بدن به سوخت و ساز بدن کمک فراوانی می کند.
او ادامه داد: این ماده غذایی در انواع سوپ ها و خوراک ها مانند خوراک لوبیا یا آبگوشت 
استفاده می شود، البته به دلیل وجود چربی در این ماده غذایی بهتر است افراد در حد 

اعتدال از آن استفاده کنند.

سلامت 

همه پزشکان به ویژه متخصصان تغذیه مردم را به مصرف 
روزانه شیر ترغیب می کنند چرا که براین باورند که این ماده 
غذایی به دلیل داشتن ویتامین های بسیار در سلامت انسان 
موثر است به همین دلیل است که اکنون در کشورهای مختلف 
بسته به نوع کمبودهایی که در مردم آن کشور وجود دارد، شیر 
را غنی سازی می کنند، براین اساس در کشور ما، غنی سازی 

شیر با ویتامین D انجام شده است. 
شیــر یک غذای کامل است و به دلیل دارا بودن انواع املاح 
و بسیاری از ویتامین ها نقش مهمی در رشــد و حفظ سلامت 
انسان دارد، شیر و فرآورده های لبنی مهم ترین منبع تامین 
استحکام  و  سلامت  حفظ  برای  آن  مصرف  و  است  کلسیم 

استخوانها، دندانها و پوست توصیه میشود.
 تعادل و تنوع اجزای غذایی در شیر باعث شده که با مصرف 
یک لیوان از آن در روز بتوان بخش عمده ای از مواد ضروری 
مورد نیاز بدن را تامین کرد، آب ۸۷ درصد بخش عمده شیر را 
تشکیل می دهد، ۳/۵ درصد  مواد شیر از چربی، ۳/۵ درصد 
پروتئین، ۴/۷ درصد لاکتوز یا قند شیر و هشت درصد املاح و 

ویتامین ها تشکیل شده است.
تا ۱۵ درصد اسیدهای  به دلیل دارا بودن ۱۰  چربی شیر 
چرب  زنجیره قابلیت هضم بالایی دارد، همچنین چربی شیر 
حاوی اسیدهای چرب ضروری مورد نیاز بدن است، پروتئین 
های شیر منبع مهمی در تامین پروتئین مورد نیازروزانه بدن 
هستند، نیم لیتر شیر۲۰ تا ۲۵ درصد از کل پروتئین مورد نیاز 
روزانه افراد بالغ را تامین می کند و حاوی مقادیر قابل توجهی 
از تمام اسیدهای آمینه ضروری بدن است، با مصرف سه تا 
چهار درصد  واحد شیر و فرآورده های لبنی حدود  صد درصد 
از کل نیاز روزانه بالغین به کلسیم برآورده می شود و دریافت 
کافی کلسیم در برنامه غذایی روزانه برای پیشگیری از پوکی 

استخوان ضروی است.
زهرا عبداللهی مدیرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: 

در هر کشوری بسته به نوع کمبودهایی که در مردم وجود دارد، 
نوع و مقدار ویتامین ها یا املاح اضافه شده به شیر تعیین می 
شود، در کشور ما غنی سازی شیر با ویتامین D انجام شده  و با 
مصرف یک لیوان شیر غنی شده با این ویتامین ۳۰درصد نیاز 

روزانه افراد به این ویتامین برآورده می شود.
وی می افزاید: شیر، صرف نظر از منبع تولید، بسته به نسبت 
اجزای متشکله از جمله چربی و روش های مختلف فرآوری 
انواع متفاوتی دارد، پیشرفت های تکنولوژی موجب شده که 
انواع بی شماری از شیر و ترکیبات آن از شیر خام گرفته تا شیر 
پاستوریزه، شیر استریلیزه، شیر خشک و غیره با مقدار متفاوتی 
از رطوبت، چربی و پروتئین و یا سایر ریزمغذی ها در بازارهای 

جهانی یافت شود.  
عبداللهی ادامه می دهد: امروزه شیر با نسبت درصدهای 
متفاوت چربی از صفر تا چربی موجود در شیر کامل تولید می 
شود و مقدار چربی شیر استاندارد یا شیر معمولی در ایران ۲/۵ 

درصد است.
شیر  و  درصد   ۱/۵ حدود  چرب  کم  شیر  گوید:  می  وی 
پرچرب یا شـیـر کـامـل حــدود ۳/۵ درصد چربی دارد، چربی 
 ،A شیر حاوی ویتامین های محلول در چربی مثل ویتامین
کلسترول و اسیدهای چرب اشباع بوده و مصرف شیر کم چرب 
به خصوص برای افراد مبتلا به بیماری های قلبی و عروقی، 
دیابت و افراد چاق به جای شیر معمولی توصیه می شود و 
ویتامین A موجود در چربی شیر به رشد کودکان کمک می 

کند.
مدیرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی ادامه می دهد: حساسیت به قند شیر )لاکتوز( به طور 
طبیعی در برخی از بزرگسالان وجود دارد، این حساسیت در 
اثر عدم ترشح آنزیم لاکتوز در روده انسان به وجود می آید و عدم 
تحمل لاکتوز یا حساسیت به قند شیر در اثر عدم هضم لاکتوز و 
باقیماندن آن در دستگاه گوارش و سپس تخمیر توسط باکتری 
های روده بزرگ موجب تولید گاز و اسید در لوله گوارش و بروز 

عوارض گوارشی مانند دل درد و تهوع می شود.
عبداللهی اضافه می کند: اگر فردی دچار این عارضه است، 
می تواند از سایر فرآورده های لبنی مثل ماست استفاده کند 
دستگاه  شود  مصرف  تدریج  به  و  روزانه  شیر  اگر  همچنین 
گوارش آنزیم لاکتاز را تولید می کند و تحمل نسبت به شیر 

ایجاد خواهد شد.
وی می گوید: امروزه با تغییر در فرمولاسیون شیر تولید شیر 
کم لاکتوز و یاحتی بدون لاکتوز میسر شده و  شیر کم لاکتوز به 
راحتی قابل هضم بوده  و برای تمام افراد جامعه مناسب است. 
در این فرآورده قنــد لاکتــوز بــه قندهای سادهتر تبدیل شده و 

به همین دلیل دارای طعم شیرین است.
عبداللهی می گوید: غنی سازی شیر عبارت است از افزودن 
یک یا چند ریزمغذی به شیر که با هدف مغذی کردن آن برای 
مصرف توسط گروه های خاص که در معرض کمبود ریزمغذی 
ها قرار دارند، انجام می شود و غنی سازی شیر با ویتامین های 
A و D، ویتامین های گروه B یا املاح مثل کلسیم و فسفر انجام 

می شود.
وی می گوید: شیر یک غذای بسیار فسادپذیر است، رطوبت 
بالا و وجود مواد مغذی در شیر آن را به محیط مناسبی برای 
های  روش  ترین  مهم  از  و   کرده  تبدیل  ها  میکروب  رشد 
نگهداری شیر استفاده از حرارت بوده  که به تنهایی و یا به 
کمک روش های نگهداری سرد و یا نگهداری در شرایط بدون 
اکسیژن موجب افزایش ماندگاری شیر شده و  حرارت موجب 
کشته شدن میکروب ها و نگهداری در جای خنک و در شرایط 

بدون اکسیژن مانع رشد میکروب های باقیمانده می شود.
عبداللهی میگوید: در صورت مصرف شیر خام در منزل باید 
قبل از مصرف جوشانیده شود، عملیات جوشاندن شیر باید به 
شکلی باشد که پس از حرات دهی و به قل  آمدن شیر به مدت 
زمان یک دقیقه به هم زده تا حرارت به تمام نقاط آن برسد و 
پس از آن خنک شده و در یخچال نگهداری شود، جوشاندن 
شیر تاثیر مخربی روی ویتامین های شیر دارد، بنابراین باید 

حتی الامکان از شیر پاستوریزه استفاده کرد.

مصرف برخی داروها می تواند دلیل نوسانات وزن شما باشد. برخی داروها موجب 
افزایش گرسنگی می شوند، در شرایطی که برخی دیگر توانایی بدن برای سوزاندن 

کالری را مختل کرده با به احتباس مایع در بدن بیمار منجر می شوند.
تجویز دارو گزینه ای رایج برای درمان بیماری ها است. اما به رغم فوایدی که برای مقابله 
با بیماری و تسکین علائم آن ارائه می کنند، مصرف برخی داروها می تواند با بروز برخی 

عوارض جانبی نیز همراه باشد.
احتمالا با برخی عوارض جانبی شایع برخی داروها مانند سرگیجه، سردرد، و حالت 
تهوع آشنا هستید. اما در راهنمای داروی مصرفی خود ممکن است به برخی عوارض 
جانبی غیرمعمول اشاره شده باشد که قبلا چیزی از آنها نشنیده اید. در ادامه با برخی از 

این موارد بیشتر آشنا می شویم.
تغییر رنگ ادرار، از جمله رنگ آبی

مصرف برخی داروها می تواند به تغییر رنگ ادرار منجر شود. یکی از داروهای شناخته 
شده در این زمینه پیریدیم )فنازوپیریدین( است که برای کاهش ناراحتی بیمار مبتلا 
به یک عفونت دستگاه ادراری تجویز می شود. این دارو رنگ ادرار را به نارنجی تا قرمز 
تغییر می دهد که به اسیدیته ادرار بستگی دارد. داروی سل به نام ریفامپین، داروهای 
ضد التهاب به نام سولفاسالازین و داروی رقیق کننده خون به نام وارفارین نیز می توانند 
موجب نارنجی شدن رنگ ادرار شوند. آنتی بیوتیک های نیتروفورانتوئین و مترونیدازول 
مانند  رایج  و داروهای تجویزی  ادرار منجر شوند  به قهوه ای رنگ شدن  توانند  می 
آمی تریپتیلین، داکسوروبیسین، ایندومتاسین، سایمتیدین، فنرگان، و تریامترن می 
توانند موجب آبی یا سبز رنگ شدن ادرار شوند. اگر متوجه مساله ای غیر عادی در ادرار 

خود شده اید برای بررسی دقیق شرایط به پزشک مراجعه کنید.

تغییر در برانگیختگی جنسی
از جمله داروهایی که ممکن است موجب کاهش میل یا عملکرد جنسی شوند می 
توان به مهارکننده های انتخابی بازجذب سروتونین مانند پاکسیل، سلکسا، و زولوفت، 
برخی داروهای فشار خون و برخی داروهای هورمونی از جمله قرص های ضد بارداری 
اشاره کرد. داروهای اختلال نعوظ مانند ویاگرا می توانند موجب نعوظ مداوم و دردناک 
شوند و همچنین داروی ضد افسردگی ترازودون نیز می تواند شرایطی مشابه را ایجاد 

کند.
رفتار اعتیادآور

داروهایی مانند میراپکس )پرامی پکسول( و ریکویپ )روپینیرول( که برای بیماری پای 
بی قرار و بیماری پارکینسون تجویز می شوند می توانند به رفتارهای وسواسی و اجباری 
منجر شوند که از آن جمله می توان به قمار، خرید اجباری، اعتیاد جنسی، پرخوری 
و انواع دیگر اختلالات غذا خوردن اشاره کرد. برخی افراد مدعی شده اند که داروی 
تجویزی برای درمان افسردگی و اختلال دو قطبی به نام ابیلیفای )Abilify( موجب رفتار 

اجباری، به ویژه قمار، در آنها شده است.
راه رفتن در خواب

برخی داروها ممکن است موجب راه رفتن و حتی رانندگی افراد در خواب شوند. 
همچنین، آنها ممکن است موجب به خواب رفتن ناگهانی افراد در میانه روز شوند. 
واکنش افراد مختلف به داروهایی که بر سیستم عصبی مرکزی تاثیرگذار هستند، متفاوت 
است. داروهای ضد اضطراب از جمله بنزودیازپین ها و داروهای خواب مانند آمبین 
)زولپیدم(، لونستا )اسزوپیکلون(، و سوناتا )زالپلون( اغلب از مقصران اصلی هستند. 
داروهای مسکن افیونی، شل کننده های عضله و حتی آنتی هیستامین های بدون 

نسخه مانند بنادریل )دیفن هیدرامین( ممکن است موجب این آثار در برخی افراد شوند.
از دست دادن حس بویایی و چشایی

بویایی  یا  آنتی بیوتیک ها ممکن است موجب تغییراتی در حس چشایی  برخی 
انسان شوند. از جمله این داروها می توان به آمپی سیلین، ماکرولیدها، کینولون ها، 
سولفامتوکسازول، تری متیوپریم، تتراسایکلین و مترونیدازول اشاره کرد. بنابر مطالعه ای 
که در کانادا انجام شد، داروهای مغز و اعصاب از جمله داروهای پارکینسون، محرک های 
CNS، داروهای میگرن و شل کننده های عضله و همچنین داروهای قلبی )ضد فشار 
خون، ادرارآور، استاتین ها و ضد آریتمی( و بیشتر داروهای تیروئید می توانند اثری مشابه 
را ایجاد کنند. از مقصران دیگر می توان به داروهای ضد افسردگی سه حلقه ای، برخی 
داروهای بیماری روانی، داروهای ضد اضطراب، داروهای تثبیت کننده خلق و خو، آنتی 
هیستامین ها، برونکودیلاتورها بازکننده های برونش، داروهای ضد التهاب، داروهای 

ترک سیگار، ضد قارچ ها و ضد ویروس ها اشاره کرد.
توهم

طیف گسترده ای از داروها که بر سیستم عصبی مرکزی تاثیرگذار هستند می توانند 
موجب بروز توهم در فرد شوند. داروهایی که برای درمان درد و تسکین اضطراب و 
افسردگی استفاده می شوند می توانند موجب توهم شوند و از گزینه های دیگر می توان 
به داروهای آنتي کولینرژیک که برای درمان بیماری های مثانه، بیماری مزمن انسدادی 

ریه و بیماری پارکینسون استفاده می شوند، اشاره کرد.
افزایش شدید وزن

مصرف برخی داروها می تواند دلیل نوسانات وزن شما باشد. برخی داروها موجب 
افزایش گرسنگی می شوند، در شرایطی که برخی دیگر توانایی بدن برای سوزاندن 
کالری را مختل کرده با به احتباس مایع در بدن بیمار منجر می شوند. از جمله داروهای 
رایج که با افزایش وزن مرتبط هستند می توان به کورتیکواستروئیدها، داروهای ضد 
افسردگی سه حلقه ای، مهارکننده انتخابی بازجذب سروتونین مانند پروزاک، سلکسا، و 

پاکسیل و سولفونیل اوره ها مورد استفاده برای درمان دیابت نوع ۲ اشاره کرد.
اختلالات بینایی

برخی داروها می توانند بر چشم های انسان تاثیرگذار باشند و موجب عوارضی مانند 
تاری دید و آسیب شبکیه شوند. از جمله این موارد می توان به داروهای اختلال نعوظ، 
داروهای فشار خون، مینوسایکلین، و آنتی بیوتیک های دیگر و حتی برخی داروهای 
گیاهی اشاره کرد. کورتیکواستروئیدها، داروهای بیماری روانی، داروهای ضد مالاریا، و 

آنتی هیستامین ها نیز می توانند موجب مشکلات بینایی شوند.
پارگی تاندون

از شایع ترین داروهایی که موجب تاندونیت )التهاب تاندون( یا پارگی تاندون ها می شوند 
می توان به داروهایی کلاس فلوروکینولون از جمله سیپرو، سیپرو اکس آر، پروکین اکس آر، 
لواکین، فلوکسین، و معادل های عمومی آنها اشاره کرد. پارگی های ناشی از مصرف دارو 
بیشتر در تاندون های آشیل، روتاتور کاف، جلو بازو، دست و انگشت شست رخ می دهند.

زبان سیاه
گمان بر این است که تغییر در باکتری های عادی دهان که می تواند به واسطه مصرف 
برخی آنتی بیوتیک ها رخ دهد به ظاهر سیاه و مودار زبان منجر می شود. از دیگر دلایل 
این عارضه جانبی ناخوشایند می توان به عدم رعایت بهداشت دهان و دندان، سیگار 
کشیدن، مصرف بیش از حد قهوه، و کم آبی بدن اشاره کرد. محصولات حاوی بیسموت 

مانند پپتو-بیسمول نیز ممکن است موجب این شرایط شوند. 

توصیه متخصصان تغذیه مردم :
شیر غنی شده با ویتامین D را در سبد غذایی خود بگنجانید

1۰عارضه جانبی عجیب داروهای رایج!

افسردگی یک اختلال خلقی فراگیر است که باعث ایجاد احساساتی چون غم، ناامیدی، 
درماندگی و بی فایده بودن در فرد می شود. زنان دو برابر مردان به افسردگی مبتلا می شوند و 

سن شروع آن در زنان معمولًا از ۱۲ سالگی است.
تحقیقات روان شناسان ثابت کرده است که زنان دو برابر مردان افسردگی را تجربه می کنند. 
عوامل زیادی ممکن است خطر افسردگی در زنان را افزایش دهد. برخی از اختلالات خلقی 
با تغییرات هورمونی در بدن زنان اتفاق می افتد؛ اما تغییرات هورمونی به  تنهایی باعث 
افسردگی نمی شوند بلکه سایر عوامل بیولوژیکی، صفات ارثی، شرایط و تجربیات زندگی 

شخصی عواملی است که در بروز افسردگی در زنان دخیل هستند.
  علائم افسردگی در زنان چیست؟

- غمگینی، اضطراب دائم و احساس پوچ
- تمایل نداشتن به انجام  فعالیت های لذت بخش و مورد علاقه 

- از دست دادن میل جنسی
- گریه بیش  از حد، بی قراری و تحریک پذیری

- احساس گناه، بی فایده بودن، درماندگی، ناامیدی و بدبینی
- از دست دادن اشتها یا پرخوری و افزایش وزن

- کاهش انرژی و خستگی
- داشتن افکار خودکشی

- عدم تمرکز
- علائم جسمانی مثل سردرد، اختلالات گوارشی و دردهای مزمنی که به درمان پاسخ 

نمی دهند.
عواملی که باعث می شود زنان بیشتر از مردان به افسردگی مبتلا شوند:

1. بلوغ
با رسیدن به سن بلوغ و آغاز تغییرات هورمونی در دختران خطر ابتلا به افسردگی نیز 
افزایش پیدا می کند. نوسانات موقت خلقی مربوط به تغییرات هورمون ها در دوران بلوغ 
طبیعی است و به  تنهایی باعث افسردگی نمی شود. سایر عواملی که در بروز افسردگی در 

دوران بلوغ نقش دارند عبارت اند از:
- درگیری با والدین 

- ظهور مسائل جنسی
- فشارهایی که در تمامی ابعاد زندگی اعم از خانه و مدرسه و ... به نوجوان وارد می شود. 

دختران قبل از پسران به بلوغ می رسند بنابراین بیشتر از آن ها در معرض ابتلا به افسردگی 
قرار دارند.

۲. مشکلات پیش از قاعدگی
بیشتر زنان پیش از قاعدگی علائمی چون نفخ شکم، حساسیت سینه، سردرد، اضطراب و 
تحریک پذیری را در دوران کوتاهی تجربه می کنند که از آن به عنوان سندرم پیش از قاعدگی 
تعبیر می شود؛ اما تعداد کمی از آن ها با علائم شدید و ناتوان کننده که باعث اختلال در کار، 
روابط و... می شوند. رابطه مشخصی بین افسردگی و سندرم پیش از قاعدگی شناخته  نشده 
ولی ممکن است مربوط به تغییرات چرخه ای در استروژن، پروژسترون و سایر هورمون ها 

باشد.
3. بارداری

در دوران بارداری تغییرات هورمونی به اوج خود می رسد و همین موضوع می تواند بر 
خلق وخوی مادر تأثیر گذاشته و او را به سمت افسردگی سوق دهد. سایر عواملی که ممکن 

است خطر ابتلا به افسردگی در دوران بارداری را افزایش دهد عبارت است از تغییر در سبک 
زندگی، شغل، عوامل استرس زا، عدم  حمایت خانواده، سقط جنین، بارداری ناخواسته، 

ناباروری، قطع مصرف داروهای ضدافسردگی و ...
4. افسردگی پس از زایمان

بیشتر خانم هایی که به تازگی مادر شده اند ابراز احساس غم، عصبانیت و تحریک پذیری 
می کنند، تحقیقات ثابت کرده است که بروز این احساسات در این دوران طبیعی است و طی 
یک یا دو هفته پس از زایمان فروکش می کنند؛ اما اگر بیش از این مدت طول بکشد ممکن 
است مربوط به افسردگی پس از زایمان باشد. افسردگی پس از زایمان یک وضعیت جدی 

است که سریعاً نیاز به درمان دارد و حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد زنان را درگیر می کند.
علائم افسردگی پس از زایمان: 

- گریه بیش ازحد 
- اضطراب بالا

- مشکل در عملکرد روزانه
- عدم توانایی در مراقبت از کودک

- اعتمادبه نفس پایین
- احساس مادر بد بودن

-داشتن افکار خودکشی و آسیب رساندن به کودک
5. یائسگی

پیدا  نوسان  نامنظمی  به صورت  زنان، سطح هورمون ها  یائسگی  به  در سنین مربوط 

می کند. در دوران یائسگی و بعد از آن میزان استروژن به میزان قابل توجهی کاهش می یابد 
اما عوامل دیگری هم هستند که خطر  باشد؛  به افسردگی  ابتلا  از دلایل  که می تواند 
افسردگی را افزایش می دهند مثل یائسگی در سنین جوانی، یائسگی ناشی از برداشتن 

تخمدان ها، افزایش وزن، اضطراب، مشکلات خواب و ...
6. مشکلات سلامتی

بیماری های مزمن، آسیب دیدگی یا ازکارافتادگی اندام ها و همچنین رژیم های سخت 
غذایی و ترک سیگار نیز منجر به افسردگی در زنان می شود.

تمام دلایل افسردگی در زنان ناشی از مشکلات جسمانی آن ها نیست بلکه شرایط زندگی 
و عوامل استرس زا نیز می توانند در بروز آن نقش داشته باشند:

1. کار بیش  از حد
اشتغال زنان، مسئولیت های خانه و فرزندان، گاهی نگهداری از والدین و یا داشتن فرزند 

معلول نیز از جمله دلایل ابتلا به افسردگی در آن ها است.
بیماری های مزمن، آسیب دیدگی یا ازکارافتادگی اندام ها و همچنین رژیم های سخت 

غذایی و ترک سیگار نیز منجر به افسردگی در زنان می شود
۲. سوءاستفاده جنسی یا جسمی

زنان بیش از مردان در معرض سوءاستفاده های جنسی هستند و زنانی که از نظر عاطفی، 
جسمی و جنسی مورد آزار و اذیت قرار می گیرند بیش از زنانی که مورد سوءاستفاده قرار 

نگرفته اند در معرض ابتلا به افسردگی هستند.
3. اختلالات خوردن

بین افسردگی در زنان و اختلالات خوردن مانند بی اشتهایی و بولیمیا ارتباط جدی وجود 
دارد.

4. اضطراب
دختران از زمان رسیدن به بلوغ تا حدود سن ۵۰ سالگی، دو برابر مردان دچار اختلال 
اضطراب می شوند بنابراین اختلالات اضطراب در زنان زودتر از مردان رخ می دهد و به تبع 
آن زنان نسبت به مردان بیشتر در معرض اختلالات روانی قرار می گیرند و رایج ترین بیماری 

پس از بروز علائم اضطراب، افسردگی است.
5. سوءمصرف مواد مخدر

مصرف مواد می تواند افسردگی را تشدید و درمان را سخت تر کند.
سایر علل شایع افسردگی زنان عبارت اند از:

- تنهایی و انزوا؛ عدم  حمایت اجتماعی
- سابقه خانوادگی افسردگی

- مشکلات زناشویی
- تجربه تبعیض در محل کار یا نرسیدن به اهداف مهم، از دست دادن یا تغییر شغل، 

بازنشستگی یا شروع به خدمت
- مشکلات مالی

- مرگ یکی از عزیزان
به یاد داشته باشید، افسردگی همان قدر که به سرعت باعث اختلالات خلقی در فرد 
می شود به  سادگی قابل  درمان است و خوشبختانه تحقیقات نشان داده است که بیش 
از ۸۰ درصد از زنان مبتلا به افسردگی از طریق داروهای ضدافسردگی و درمان شناختی 
رفتاری )CBT( که یکی از رایج ترین شکل های روان درمانی در درمان افسردگی است از این 

اختلال رهایی یافته اند.

چه عواملی خطر افسردگی را در بانوان بیشتر می کند؟
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مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم ؛

هزار نفر از فرزندان محسنین در قم
 بدون حامی هستند  

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم گفت: همه ایتام مددجوی این نهاد در استان 

در قالب طرح اکرام ایتام، حامی دارند، البته هنوز هزار نفر از فرزندان محسنین زیرپوشش 
کمیته امداد در قم بدون حامی هستند. 

اکبر میرشکار با اشاره به اعزام مددجویان کمیته امداد استان قم به سفر های زیارتی گفت: 
امسال هزار و ۳۰۰ خانوار مددجوی کمیته امداد استان را به سفر زیارتی مشهد و ۵۰۰ خانوار 
دیگر را به سفر زیارتی اربعین اعزام کردیم، اعزام دو هزار و ۷۰۰ مددجوی به سفر های دیگر از 

اقدامات کمیته امداد قم در سال جاری بود.
میرشکار ادامه داد:باید سرچشمه های تولید فقر را در جامعه بخشکانیم و برای کاهش آمار 
طلاق تلاش کنیم، در این راستا طرحی را از سال گذشته با عنوان دوباره زندگی با هدف ازدواج 
دوباره زنان مطلقه مددجوی کمیته امداد در قم شروع کردیم که این طرح موفقیت آمیز بود و 

ده ها تن از این زنان دوباره با همسران قبلی خود ازدواج کردند.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم افزود: امسال پنج هزار و ۳۰۰ نفر از مددجویان 
در  کردند، همچنین  زندگی شرکت  مهارت  آموزش  دوره های  در  قم  استان  امداد  کمیته 
این مدت ۱۳ هزار نفر از مددجویان کمیته امداد از استان های دیگر به شهر قم آمدند و در 
برنامه های فرهنگی و زیارتی شرکت کردند، اقامت این مددجویان در مجتمع حضرت معصومه 
)س( چهار روز و سه شب بود. میرشکار با اشاره به وضعیت ایتام مددجوی کمیته امداد استان 
قم عنوان کرد: همه ایتام مددجوی این نهاد در استان در قالب طرح اکرام ایتام، حامی دارند، 
البته هنوز هزار نفر از فرزندان محسنین زیرپوشش کمیته امداد در قم بدون حامی هستند، 
در یک ماه گذشته حدود دو هزار و ۲۰۰ حامی جدید برای طرح اکرام ایتام و محسنین در 
استان جذب شدند. مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم یادآورشد: در طول سال 
جاری حدود ۷۰ نفر از مددجویان کمیته امداد در استان قم که ترک تحصیل کرده بودند را 

دوباره به تحصیل بازگرداندیم.
 

مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان مطرح کرد

 پازلی بزرگ با عنوان کمربندی جنوب
 غرب اصفهان

مدیرکل راه وشهرسازی استان اصفهان گفت :احداث کمربندی جنوب غرب شهر اصفهان 
به عنوان بخشی از رینگ چهارم استان که در تعهدات اداره کل راه وشهرسازی است در ایجاد 

ارتباط بین استانها و شهرهای جنوبی و غربی کشور بسیار با اهمیت است.
علیرضا قاری قرآن  اظهارداشت :کمربندی جنوب غرب اصفهان در جنوب غرب شهر 
اصفهان قرار دارد که این محور به عنوان تنها راه ارتباطی مناطق جنوبی استان مانند شهرضا، 
سمیرم  به مناطق غربی استان مانند مبارکه، زرین شهر و دسترسی این نقاط به استانهای 

جنوبی مانند فارس و کهکیلویه و بویر احمد و استانهای غربی و شمالی شناخته می شود.
قاری قرآن افزود: محور اصفهان-شهرضا، ارتباط شهر اصفهان با مناطق جنوبی کشور از 
قبیل شیراز ویاسوج و محور آزادراه ذوب آهن، ارتباط اصفهان با مناطق جنوب غرب کشور 
مثل زرین شهر و شهرکرد را برقرار می کند که احداث کمربندی جنوب غرب شهر اصفهان در 

تسهیل در ارتباط بین این دو منطقه بسیار نقش مهمی دارد.
وی ادامه داد:  طول این محور که محور اصفهان- شهرضا وکمربندی شرقی اصفهان را به 
آزادراه ذوب آهن متصل می کند جمعاً ۱۷ کیلومتر می باشد که از محل پل راهداران )تقاطع 
غیرهمسطح( در محور اصفهان-شیراز و در حد واسط مجتمع مسکونی شهرك سپاهان شهر 
ومنطقه پادگان نظامی سپاه شروع وپس از تقاطع با محور ابریشم-آبنیل به محور آزادراه ذوب 

آهن  در محل تقاطع کلیشاد ختم می گردد.
 

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم :

تولید ژل رویال درقم ۶۶ درصد افزایش یافت
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: میزان تولید ژل رویال به عنوان 

یک ماده غذایی ارزشمند درقم نسبت به سال قبل تاکنون ۶۶ درصد افزایش  یافته است. 
علی اصغر همت بیان کرد: با توجه به اهمیت تولید ژل رویال ازنظر غذایی و اقتصادی،  
سازمان جهاد کشاورزی قم با همکاری شرکت تعاونی زنبورداران استان، کارگاه های آموزشی 
روش های نوین استحصال ژل رویال را برای زنبورداران استان برگزار کرد که بر همین اساس 

شاهد افزایش سطح تولید این محصول درقم هستیم.
وی افزود:  استحصال ژل رویال اکنون درقم از سطح ۱۳۵ کیلوگرم فراتر رفته که این موضوع 
موجب افزایش فرصت های شغلی و ایجاد ارزش افزوده اقتصادی قابل توجه در این بخش 
شده است. وی دربیان اهمیت غذایی ژل رویال توضیح داد: ژل رویال یک ماده شیری رنگ 
است که صرفا غذای اختصاصی ملکه زنبورها به حساب می آید، این ماده بسیار پرانرژی و 

مقوی بوده که دارای خواص درمانی و فواید زیاد برای سلامت افراد است.
همت گفت:  این ژل در تقویت سیستم ایمنی،  بهبود عملکرد مغز، افزایش انرژی، تنظیم 
فشارخون،  بهبود مرض قند،  پیشگیری از پوکی استخوان،  تسریع در بهبود زخم و بسیاری 

موارد دیگر برای بدن انسان موثر است.
وی بیان کرد:  افزایش میزان تولید ژل رویال درقم را به عنوان یک راهبرد همچنان دنبال 

خواهیم کرد و در این زمینه حمایت های لازم از زنبورداران استان به عمل خواهد آمد.
شرکت تعاونی زنبورداران استان با حدود ۵۰۰ عضو درزمینهٔ آموزش،  تحقیق،  ترویج، توسعه،  
تولید و پخش عمده محصولات طبیعی زنبورعسل و تأمین داروها،  مکمل ها و لوازم موردنیاز 
صنعت زنبورداری در قم فعالیت می کند. کلنی های زنبور درهمه بخش های پنجگانه قم شامل 
کهک،  جعفریه،  سلفچگان،  خلجستان و مرکزی توسط زنبورداران استان مورداستفاده قرار 

می گیرند و به طور متوسط از هر کلنی ۱۵ کیلوگرم عسل به دست می آید.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار 
تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۲۰۸ تن آبزیان و ۳۲۰ هزار تن محصولات دامی است.

 
رییس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج اعلام کرد 

اجرای طرح تفصیلی برای آبخیزداری کرج
 رییس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج اعلام کرد که برای طرح 

های آبخیزداری این کلانشهر طرح تفصیلی اجرا می شود.
از اجرای طرح های آبخیزداری در  بازدید  پیمان بضاعتی پور روز سه شنبه در حاشیه 
ارتفاعات منطقه عظیمیه و نهر دلمبر کرج اظهارداشت: کنترل و بهره برداری صحیح از 
نزولات آسمانی و جلوگیری از ایجاد روان آب ها و مهار سیلاب های فصلی به ویژه در مسیل 
های منتهی به مرکز شهر از فعالیت های است که توسط سازمان سیما، منظر و فضاس سبز 

شهرداری کرج  درحال انجام است.
وی بیان داشت: مهار، کنترل و کاهش خطرات ناشی از جریان سیلاب و به حداقل رساندن 
پیامدهای ناشی از سیل گیری و  حفظ آب از جمله دغدغه های مدیریت شهری است که می 

تواند از بسیاری خطرات احتمالی پیشگیری نماید.
این مسوول با اشاره به اینکه هر ساله شاهد وقوع بلایای طبیعی، سیلاب و حوادثی هستیم 
که می تواند خسارت های فراوانی را به شهروندان وارد کند، افزود: کنترل و بهره برداری صحیح 
از نزولات آسمانی و جلوگیری از ایجاد روان آبها و مهار سیلاب های فصلی مخصوصا در مسیل 
های منتهی به مرکز شهر از جمله فعالیت های است که توسط این سازمان در حال انجام است.
بضاعتی پور  گفت: این بخش از فعالیت های عمرانی به منظور کاهش خسارات احتمالی 
ناشی از سیل و افزایش تغذیه سفره های آب زیرزمینی صورت پذیرفته و بطور جدی از تابستان 

سال جاری فاز مطالعاتی و اجرایی آن آغاز شده است.
رییس سازمان سیما، منظر شهرداری کرج حوزه آبخیزداری عظیمیه حد فاصل کوه نور تا 
میدان طالقانی را اولویت نخست حوزه آبخیز داری سازمان دانست و اظهار داشت: احداث 
بانکت در دامنه شرقی کوه نور به طول ۱۷ هزار متر، احداث و اصلاح بند گابیونی به منظور 
افزایش کارایی در مهار سیلاب، احداث حوضچه های ذخیره سازی و جوی زهکشی به منظور 
انتقال روان آب به داخل حوضچه و احیا آبراهه طبیعی در طول مسیل، احداث سه پل آبگذر 
از جمله اقداماتی بوده که در این پروژه صورت پذیرفته است. وی  فعالیت پیشگیرانه را یکی 
از مهمترین راهکارهای کاهش صدمات عنوان کرد و بیان داشت: مطالعات لازم در خصوص 
تهیه طرح تفصیلی و اجرای آبخیزداری در حوزه های شهر کرج صورت پذیرفته و با برنامه ریزی 

و تخصیص اعتبار لازم به سرعت این  پروژه ها اجرایی خواهند شد.
 

مدیرکل منابع طبیعی استان اردبیل:

 ۲۱۰ هکتار اراضی در استان اردبیل 
جنگل کاری می شود

 مدیرکل منابع طبیعی استان اردبیل گفت: در راستای نهضت جنگل کاری ۲۱۰ هکتار از 
اراضی این استان تا پایان سال جاری جنگل کاری می شود.

شهامت هدایت با بیان اینکه ۱۳۰۰ هکتار عملیات بیولوژیک و بذرکاری هم اکنون در استان 
در حال اجراست، بیان کرد: با مشارکت بخش خصوصی در سال آینده ۳۶۰۰ هکتار توسعه 

زراعت چوب صنوبر در اردبیل انجام می شود.
وی گفت: منابع طبیعی همچنین با مشارکت مردم اقدامات چشمگیری در زمینه طرح های 

آبخیزداری انجام داده و در کشور رتبه دوم را بدست آورده است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اردبیل از افتتاح ۱۸ پروژه آبخیزداری و منابع 
به اردبیل خبر  با اعتبار ۱۳۰ هزار و۶۸۳ میلیون ریال در  سفر رییس جمهوری  طبیعی 
داد و افزود: ۱۷ مورد بند سنگی ملاتی با حجم عملیات ۴۵ هزارو ۶۹۳ متر مکعب در 
شهرستان های استان از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی و پاسگاه حفاظتی "آرپا تپه سی" 
در منطقه فندقلو با حجم عملیاتی ۳۵۰ متر مربع  با اعتبار ۵۱۳۹ میلیون ریال دراین  سفر 

مورد بهره برداری قرارگرفت.
وی اضافه کرد: در سال جاری ۲۷۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات صندوق توسعه به اجرای 
پروژه های آبخیزداری و آبخوان داری به استان اردبیل اختصاص داده شده بود که تاکنون ۹۴ 

درصد از عملیات اجرای پروژه ها انجام شده است.
هدایت گفت: آبخیزداری مهم ترین راهکار برای مقابله با خشکسالی است و فراهم کردن 
آب  سطح  تقویت  و  آب ها  روان  کنترل  اجتماعی،  و  اقتصادی  توسعه  تولید،  رونق  زمینه 

سفره های زیرزمینی از مزیت های اجرای طرح های آبخیزداری محسوب می شود.

اجتماعی

محمد  حضرت  دختر  زهرا)س(  فاطمه  حضرت   
علی)ع(  حضرت  همسر  اسلام)ص(،  بزرگ  پیامبر 
و  امامت و ولایت  نخستین ستاره درخشان آسمان 
مادر امام حسن)ع( کریم اهل بیت و امام حسین)ع( 
سرور جوانان اهل بهشت و حضرت زینب کبری)س( 
قهرمان کربلا می باشد، ایشان از هر نظر یك الگوی 
بی نظیر نه تنها برای زنان بلکه برای تمام عالم بشریت 

است.
حضرت زهرا)س( در ۲۰ جمادی الثانی بین ۳۵ تا 
۴۵ عام الفیل پیش از هجرت در مکه مکرمه چشم به 
جهان گشود و در ۱۳ جمادی الاول یا ۳ جمادی الثانی 
۱۱ هجری قمری در مدینه ندای حق را لبیك گفت 
و شعیان هر سال در ایام فاطمیه، با برگزاری مجالس 

عزا، به سوگواری می پردازند.
فاطمه  شهادت  برای  تاریخ   ۲ شیعه،  روایات  در 
زهرا)س( وجود دارد، ایام فاطمیه در فاصله بین ۱۳ 
جمادی الاول تا ۳ جمادی الثانی است، مراسم ایام 
فاطمیه ۶ روز می باشد، ۳ روز در ماه جمادی الاول و 

۳ روز در ماه جمادی الثانی.
ایام فاطمیه اول از ۱۳ تا ۱۵ جمادی الاول است و 
فاطمیه دوم از سوم تا پنجم جمادی الثانی می باشد 
که شیعیان به عزاداری برای شهادت حضرت فاطمه 

دختر پیامبر اسلام)ص( می پردازند.
 زندگی حضرت زهرا)س(

حضرت زهرا)س( در کودکی زیر نظر پدر و مادرش 
رشد یافت و جوانی ایشان مصادف با ترویج رسالت 
پیامبر اسلام)ص( برای نشر اسلام بود، بنا به نقلی، 
ایشان در محاصره شعب ابی طالب مادرش را از دست 
داد. پس از هجرت به مدینه، در سال دوم هجری با 

حضرت علی بن ابی طالب)ع( ازدواج کرد.
حضرت فاطمه)س( یکی از چهارده معصوم به شمار 
می  آید که دارای مقام های ویژه معنوی مانند عصمت 
و  پیامبر)ص(  بیت  اهل  از  همچنین  ایشان  است، 
یکی از پنج تن آل عباست، براساس احادیث و روایات 
اهل سنت و شیعه، برخی آیه های قرآن کریم درباره 

حضرت فاطمه زهرا)س( است.
 آثار برجای مانده از حضرت

مصحف فاطمه، خطبه های »فدکیه« و »عیادت«، 
»حدیث لوح فاطمه« و »دعای نور« از آثار به جای مانده 
از این بانوی بزرگ اسلام می باشد، در مورد نام حضرت 
الصواعق  در  هیتمی  حجر  ابن  زهرا)س(،  فاطمه 
المحرقة و نسائی در سُنَن آورده است: خداوند او را 
فاطمه نامید چراکه او و دوستدارانش را از آتش جهنم 
قطع کرده است و فتال نیشابوری در روضةالواعظین 
از امام جعفر صادق)ع( نقل کرده است: فاطمه نامیده 

شد چون از بدی ها بریده شده است.
 اسامی و کنیه

»صدّیقه«، »مبارکه«، »طاهره«، »زکیه«، »راضیه«، 
»مرضیه« و »زهرا« از جمله نام های مبارك حضرت 
»امّ ابیها«  نیز  ایشان  و مهم ترین کنیه  فاطمه است 

یعنی مادر پدرش، است.
 ازدواج حضرت

ازدواج حضرت فاطمه)س( و امیرمؤمنان حضرت 
علی)ع( از مهم ترین اتفاق های تاریخ شیعه است که 
ثمره این پیوند میارك و سراسر مملو از عشق و محبت، 
درخت گهربار امامت است. در تقویم رسمی ایران روز 
یکم ذی الحجه به عنوان تاریخ این ازدواج تعیین شده 

است.
 فعالیت های اجتماعی و سیاسی

دفاع از ولایت حضرت علی)ع( بعد از رحلت حضرت 
اجتماعی  مهم  های  فعالیت  از  یکی  محمد)ص( 
سیاسی حضرت می باشد که پایداری و استقامت 
در راه خدا و دفاع از امام زمان خود، الگویی بی نظیر 
برای نسل امروز ما می باشد. خطبه فدکیه حضرت 

زهرا)س( در تاریخ زبانزد است.
ایشان در توصیف حضرت علی)ع( می فرمایند: او 
پیشوایي الهي و رباني است، تجسم نور و روشنایي 
است، مرکز توجه تمامي موجودات و عارفان است، 
فرزندي پاك از خانواده پاکان مي باشد، گوینده اي 
حق گو و هدایت گر و مرکز و محور امامت و رهبریت 

است.
 احادیث و روایات در مورد حضرت 

فاطمه)س(
پیامبر اسلام)ص( در توصیف حضرت فاطمه می 
فرمایند: فاطمه علیها السلام عزیزترین مردم در نزد 
من است. بی شك خداوند با خشم فاطمه به خشم 
می آید و با خشنودی او خشنود می شود. هر کس 
فاطمه علیها السلام را زیارت کند، مانند این است که 

مرا زیارت کرده است.
حضرت علی)ع( می فرمایند: حضرت فاطمه زهرا 
علیها السلام آن قدر با مشك، آب کشید که اثر آن در 
سینه اش آشکار شد و چندان با دست خود آسیاب 
کرد که دستهایش پینه زد و آن قدر خانه را جاروب کرد 
که لباسهایش خاك آلود گردید و چندان آتش در زیر 
دیگ روشن کرد که لباسهایش سیاه و دود آلود شد و 

از این کارها رنج و سختی زیادی به او رسید.
حضرت امام صادق)ع( می فرمانید: هر کس چهار 
رکعت نماز بخواند ]هر ۲ رکعت به یك سلام[ و در هر 
رکعت ]پس از سوره حمد[ پنجاه مرتبه سوره »قل 
هو الله احد« را بخواند، این نماز، نماز فاطمه علیها 

السلام است.
 دیدگاه اساتید حوزه و دانشگاه در مورد 

حضرت زهرا)س( 
از  رهبر  تقی  محمد  والمسلمین  الاسلام  حجت 
محققان حوزه و دانشگاه که برخی کتاب ها در مورد 
حضرت فاطمه را از عربی به فارسی ترجمه کرده، 
در مورد فضائل ایشان می گوید: شخصیت حضرت 
فاطمه زهرا)س( فراتر از آن است که بتوان با توصیف 
از  دنیایی  او  کرد،  ترسیم  را  ایشان  ظاهری،  های 

معنویت، ایمان، اخلاص، رشادت و فداکاری است.
مورد  در  اسلام)ص(  پیامبر  کلام  داد:  ادامه  وی 
حضرت که فرمودند »فاطمه پاره تن من است« صرفا 
این رابطه پدر و فرزندی نیست بلکه بیان یك واقعیت 
است که فاطمه پاره ای از فضائل اخلاقی، دیانت، 

اخلاق و وفای به عهد می باشد.
رهبر بیان داشت: خداوند در مورد ایشان در سوره 
کوثر، به معنای خیر کثیرو چشمه بی پایان به کار برده 
است، حضرت فراتر از مقام هاب معنوی یك الگوی 
شایسته برای زنان مسلمان است که در این روزگار برای 
احراز هویت، شخصیت و آموختن سبك زندگی ازعلم، 
فضیلت، تقوا، فرزند داری، تربیت اولاد و مجاهدت 

های او و دفاع از ولایت، الگویی بی نظیر است.
است،  بزرگوار  این  فرزند  امام  کرد: ۲  تصریح  وی 
شایستگی حضرت علی و فاطمه به اندازه ای است که 
هر کدام نبودند همسری متناسب با شان آنها وجود 

نداشت، امروز باید فاطمه برای ما الگو باشد.
وی ادامه داد: یك خانم که ۱۸ سال و یا به روایتی 
۲۸ سال عمر کرده، ولی سراسر زندگی ایشان تجلی 
داری،  خانه  مجاهدت،  اخلاقی،  فضائل  معنویت، 
و  و صبوری  رنج  تحمل  زندگی،  شوهرداری، سبك 
دفاع از اسلام ولایت است، این یك الگوی بی نظیر 

جهانی است.
به  کردن  نگاه  جای  به  باید  ما  زنان  گفت:  رهبر 
الگوهای بیگانه به الگوهای نمونه ای مانند حضرت 
زهرا)س( تمسك جویند، حضرت برای دفاع از ولایت 
حضرت علی)ع( به شهادت رسیدند و ولایتمداری 

ایشان باید برای ما درس آموز باشد.
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اثر یك نویسنده  ترجمه کتاب تحت عنوان فاطمه 
سنی مذهب سعودی گفت: کتاب دکتر عبده یمانی 
را  فاطمه  حضرت  مورد  در  است  مذهب  سنی  که 
ترجمه کردم و ایشان حضرت را به صورت بسیار جالب 
و آنگونه که باید معرفی و حق مطلب را ادا کرده است.

*حجت الاسلام والمسلمین سید عباس لاجوردی 
این  در  نیز  قم  علمیه  حوزه  خارج  درس  اساتید  از 
زمینه گفت: شخصیت و ابعاد مختلف زندگی حضرت 
و  بررسی  قابل  از جهات مختلف  فاطمه زهرا )س( 
تحلیل است، بویژه این که ایشان دارای ۲ مقام مهم 

عصمت و شفاعت بودند.
وی ادامه داد: حضرت زهرا)س( مشهور به عصمت 
کبری، ناموس حق، کوثر رسول، مادر رسالت و همسر 
ولایت بودند و از عنایت خداوند به درجه های عالی از 

معنویت رسیدند.
لاجوردی در گفت و گو با ایرنا  تصریح کرد: امروز 
عهد  به  وفای  و  زهد  جامعیت،  مسلمان،  زن  برای 
حضرت زهرا)س( باید الگو باشد، ما نباید تنها در ایام 
فاطمیه، برای حضرت عزاداری کنیم، بلکه باید ایشان 

را الگوی زن مسلمان در جهان قرار دهیم.
کاذب،  الگوهای  با  غرب  متاسفانه،  گفت:  وی 
بدترین نوع بهره برداری اقتصادی را از زنان انجام می 
دهد زیرا آنها الگوی مناسبی ندارند، ما وظیفه داریم 
که حضرت مریم را در جهان غرب و حضرت زهرا)س( 

را در جهان اسلام به عنوان الگوی زنان معرفی کنیم.
درخت  میوه  حجاب  کرد:  خاطرنشان  لاجوردی 
معرفت، شناخت و عرفان است، زمانی که معرفت در 
وجود زن باشد، حجاب نیز عزت پیدا می کند، باید 
چنان ایمان و آزاد اندیشی ایجاد کینم که زن آنقدر 
حیای فکری و دورنی او زیاد شود که غیر از رعایت 

حجاب، چیز دیگری در ذهن او خطور نکند.
حجت الاسلام سید رضا فاطمی نیا، استاد سطوح 
عالی حوزه علمیه قم نیز ولایتمداری را از شاخص 
های برجسته زندگی حضرت فاطمه زهرا)س( عنوان 
کرد و گفت: امروز ما بیش از هر زمانی به این الگو در 

میان مردم خود نیاز داریم.
هستی  تمام  فاطمه)س(  حضرت  داد:  ادامه  وی 
خود را در راه دفاع از حریم ولایت و ولی زمان خود از 
دست داد و توانسته است با حمایت ها و روشنگری 
های خود، در کنار حضرت علی)ع( بعد از پیامبر، 

پرچم اسلام و شیعه را سرافراز نگه دارد.
بزرگ  بانوی  این  شخصیت  کرد:  خاطرنشان  وی 
اسلام باید از سوی حوزه های علمیه برای نسل جوان 

و جهانیان تبیین شود.

به مناسبت سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا)س(؛

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی ت خبردادحضرت فاطمه زهرا)س( الگویی بی نظیر برای عالم بشریت

تولید هشت هزار و ۷۰۰ تن گردو در 
خراسان رضوی 

 مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی گفت: امسال حدود هشت هزار 
و ۷۰۰ تن گردو از باغات این استان برداشت شد.

سیدهاشم نقیبی افزود: این میزان برداشت از سطح پنج هزارو ۸۰۰ هکتار باغات بارور و 
غیربارور گردو در استان انجام شده است. وی ادامه داد: میانگین برداشت گردو از هر هکتار 
معادل ۱۸۰۰ کیلوگرم است که مورد رضایت می باشد. وی گفت: پارسال هشت هزار و ۳۰۰ 
تن گردو از باغ های بارور این استان برداشت شد. وی با بیان اینکه استان خراسان رضوی با 
حدود ۶ هزار هکتار باغ زیر کشت گردو چهارمین تولیدکننده این محصول در کشور است 
افزود: همدان، فارس و کردستان به ترتیب رتبه های نخست تا سوم تولید این محصول را در 
ایران دارند. مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی ادامه داد: ۲ میلیون 
و ۱۳۸ هزار هکتار عرصه مستعد کشاورزی در این استان وجود دارد که ۳۶۳ هزار بهره بردار 

بخش کشاورزی در آن فعالیت دارند.
سهم ناچیز در صادرات 

وی حجم صادرات گردو از خراسان رضوی را ناچیز دانست و گفت: پارسال سه هزار و 
۸۰۰ تن محصول گردو به ارزش ۷.۷ میلیون دلار از ایران به دیگر کشورها صادر شد که سهم 
خراسان رضوی از این حجم صادارت فقط ۴۰۰ کیلو گرم به ارزش چهار هزار و ۲۰۰ دلار بود. 
وی پراکندگی باغ ها، استفاده از ارقام بذری و بومی گردو را موجب سهم ناچیز این محصول 
در سبد صادرات محصولات باغی استان دانست و افزود: در شیوه های سنتی باغداری 
محصول دهی گردو هشت سال زمان می برد اما بکارگیری ارقام جدید گردو و شیوه های جدید 

کشت این محصول زمان باردهی آن را به پنج سال کاهش می دهد.
باغ مادری گردو

نقیبی ادامه داد: سازمان جهاد کشاورزی خراسان رضوی بر اساس برنامه وزارتی، ایجاد 
"باغ مادری گردو" را به منظور تولید ارقام اصلاح  شده و باکیفیت در اولویت فعالیت های خود 
قرار داده و هم اینک این طرح در مراحل نهایی اجرا قرار دارد. وی گفت: همه ارقام جدید 
و پیوندی گردو تا پارسال از خارج کشور وارد می شد اما با راه اندازی و فعالیت "باغ مادری 
گردو" نسبت به تسهیل در استفاده کشاورزان و باغداران از گونه ها و ارقام جدید این محصول 
گشایش حاصل می شود. وی با بیان اینکه ظرف ۲ سال اخیر ۱۴ هزار پیوندک ارقام جدید 
گردو بین باغداران خراسان رضوی توزیع شده است افزود: افزایش تعداد پیوندک ارقام جدید 

گردو نیز در صورت استقبال کشاورزان میسر است.
 

سرپرست فرمانداری ویژه دزفول:

طرح توسعه نان های سنتی دزفول تدوین شود
 سرپرست فرمانداری ویژه دزفول با تاکید بر لزوم شناسایی نان های سنتی این شهرستان 
گفت: تدوین طرحی برای توسعه نان سنتی شهرستان دزفول و اشتغالزایی در این زمینه 

ضروری است.
جلسات  سالن  در  دزفول  شهرستان  نان  و  آرد  کارگروه  در  سه شنبه  روز  بن عباس  امید 
فرمانداری ویژه این شهرستان افزود: بعد از تدوین طرح توسعه نان سنتی روند سرمایه گذاری 
خوزستان  استان  کل  را  دزفول  سنتی  نان های  بازار  وی  می یابد.  تسهیل  زمینه  این  در 
عنوان کرد و گفت: ابتدای کار باید تمام نان های سنتی دزفول از جمله نان محلی و تیری 
شناسایی شوند. سرپرست فرمانداری ویژه دزفول با تاکید بر لزوم تنوع بخشی پخت نان در 
این شهرستان افزود: نان های متنوعی از جمله سنگک، بربری، لواش و غیره باید در سطح 
شهرستان به مردم عرضه شود. وی از بانک سپه خواست تسهیلات لازم برای بهسازی 
نانوایی های شهرستان دزفول را به متقاضیان ارائه دهد و اظهارداشت: واحدهای نانوایی که 

برای رفع نواقع بهداشتی و بهسازی خود نیاز به تسهیلات دارند، معرفی شوند.
بن عباس با تاکید بر لزوم شناسایی و تعیین تکلیف نانوایی های غیرمجاز شهرستان دزفول 

گفت: برخی واحدهای نانوایی پروانه ندارند که باید اقدام لازم در این زمینه صورت گیرد.
وی همچنین با اشاره به اهمیت متناسب سازی سیلوهای نگهداری گندم افزود: باید میزان 

کشت گندم و نرخ تولید این محصول بررسی و سیلوها براساس آن متناسب سازی شوند.
سرپرست فرمانداری ویژه دزفول خواستار استمرار و جدیت در بازرسی نانوایی ها شد و 
اظهارداشت: سهمیه واحدهای نانوایی متخلف کم یا قطع شود از سوی دیگر نانوایی های 
با کیفیت، مورد تشویق قرار گیرند. وی تدوین طرحی برای افزایش کیفیت نان را ضروری 
دانست و گفت: برای تدوین این طرح علاوه بر ادارات استاندارد و بهداشت از نظرات اساتید 

دانشگاهی نیز استفاده شود.
 

فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی مازندران اعلام کرد

کاهش ۵۰ درصدی فعالیت باندهای قاچاق 
اشیای عتیقه 

فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی مازندران از کاهش ۵۰ درصدی فعالیت باندهای 
قاچاق اشیای عتیقه و میراث فرهنگی استان خبر داد و گفت که این میزان کاهش در کل 

کشور بی سابقه بوده است.
سرهنگ محمدرضا کردان افزود : در ۹ ماهه سال جاری ۳۴ باند  قاچاق اشیای عتیقه و 
میراث فرهنگی در مازندران شناسایی و منهدم شد در حالی که سال گذشته در دوره مشابه 
۶۷ باند بود. وی از کاهش ۴۰ درصدی آمار دستگیری سوداگران اشیای عتیقه در استان هم 
در سال جاری خبر داد و گفت : در حالی که در ۹ ماهه سال گذشته ۲۸۶ نفر سوداگر اشیای 

عتیقه در مازندران دستگیر شده بودند، امسال این آمار به حدود ۱۷۰ نفر رسید.
فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی مازندران همچنین از کاهش آمار ۴۲ درصدی جرم 
در حوزه میراث فرهنگی استان نیز خبر داد و گفت: امسال ۴۵ مورد جرم در مورد قاچاق، 

حفاری و خرید و فروش اشیای عتیقه مازندران اتفاق افتاد.
سرهنگ کردان کاهش سوداگران عتیقه را منجر به کاهش  ۸۵ درصدی حفاری و قاچاق 
اشیای تاریخی عنوان کرد و افزود : سال گذشته یک هزار و ۶۰۱ شی تاریخی از قاچاقچیان 

عتیقه در مازندران کشف و ضبط شد که این تعداد امسال به ۱۸۳ عدد رسید. 
وی یکی از دلایل موفقیت در برخورد با قاچاقچیان عتیقه و حفاران غیرمجاز را بهینه سازی 
امکانات و همکاری بین دستگاهی بیشتر برای مباره با قاچاق و حفاری غیرمجاز برشمرد 
و گفت : این وضعیت سبب شد تا ما شاهد کاهش چشمگیر فعالیت سوداگران عتیقه در 

مازندران باشیم.
مشارکت اجتماعی خط مقدم مبارزه با سوداگران عتیقه

فرمانده یگان حفاظت میراث فرهنگی مازندران در عین حال مهم ترین عامل کاهش فعالیت 
قاچاقچیان عتیقه را تنگ شدن عرصه بر آنها با توجه به افزایش مشارکت اجتماعی و همکاری 
مردم اعلام کرد. سرهنگ کردان توضیح داد : در ۹ ماهه سال گذشته ۴۵۰ مورد مشارکت 
مردمی با میراث فرهنگی ثبت شد که امسال به یک هزار و ۵۱۴ مورد رسید. وی افزود: منظور 
از مشارکت اجتماعی همکاری دهیاری ها ، شوراهای اسلامی شهر ، سازمانهای مردم نهاد و 

تماس های مردمی با نیروی انتظامی و یگان های میراث فرهنگی است.
 

 رییس سازمان جهاد کشاورزی کرمانشاه:

۳۵۱ واحد صنایع تبدیلی در کرمانشاه
 فعال است

 رییس سازمان جهاد کشاورزی کرمانشاه تعداد کل واحدهای به بهره برداری رسیده صنایع 
تبدیلی استان را ۳۵۱ واحد اعلام کرد و گفت: ظرفیت فرآوری این واحدها بیش از چهار 

میلیون و ۵۰۰ هزار تن است.
نوربخش حاتمی افزود: حدود ۱۲۴ هزار تن در هشت ماه سپری شده از سال جاری به 
ظرفیت فرآوری صنایع تبدیلی استان در قالب ۲۳ واحد تولیدی اضافه شده که بیشترین آن 

مربوط به زیر بخش زراعی و دامی است.
 وی میزان سرمایه گذاری انجام شده برای احداث واحدهای جدید در این مدت را حدود ۲ 
هزار و ۲۱۶ میلیارد ریال با اشتغالزایی مستقیم ۳۸۶ نفر برشمرد و گفت: با افزوده شدن این 

اشتغال، اشتغال کلی در بخش صنایع کشاورزی به چهار هزار نفر می رسد.
وی اظهارداشت: اکنون کل جوازهای تاسیس صادره دارای اعتبار با توجه به اولویت های 
سرمایه گذاری در بخش صنایع تبدیلی کشاورزی ۴۴۱ فقره با سرمایه گذاری ۱۳ هزار و ۳۳۴ 

میلیارد ریال بوده که زمینه ساز ایجاد ظرفیت فرآوری بیش از یک میلیون تن خواهد بود.
اجرای  در  کرمانشاه  استان  کشاورزی  جهاد  سازمان  حمایت های  تشریح  به  سپس  او 
برنامه های توسعه صنایع تبدیلی و غذایی پرداخت و گفت: تامین منابع مالی از طریق اعطای 
تسهیلات بانکی کم بهره با استفاده از منابع اعتباری ملی و استانی از محل اعتبارات مختلف 
)صندوق توسعه ملی، کمکهای فنی و اعتباری، اشتغال پایدار روستایی( یکی از مهمترین 
اقدامات در حمایت از ایجاد صنایع تبدیلی جدید است. وی به عملکردهای شاخص صنایع 
تبدیلی و غذایی جهاد کشاورزی در ۹ ماه سپری شده از سال جاری نیز اشاره کرد و گفت: 
ایجاد اولین واحد تولید چیپس سیب زمینی در استان، ایجاد اولین واحد صنعتی تولید میوه 
خشک و چیپس میوه و تولید چیپس هندوانه برای اولین بار در منطقه غرب، ایجاد اولین 
واحد تولید و بسته بندی پیاز خشک، ایجاد اولین واحد صنعتی و مکانیزه بسته بندی علوفه از 

جمله عملکردهای شاخص صنایع تبدیلی و غذایی استان است.
 

سرپرست زندان های هرمزگان :

پرونده همه زندانیان هرمزگان مجدد 
بازنگری شود

 سرپرست زندان های هرمزگان از دادستان بندرعباس خواست: پرونده همه زندانیان برای 
استفاده از تاسیسات نوین حقوقی و عفوهای موردی بررسی و بازنگری مجدد شد.

رضا مقبلی شامگاه دوشنبه در نشست با دادستان، مددکاران و کارکنان اجرای احکام زندان 
مرکزی بندرعباس افزود: باید به درخواست های مددجویان به صورت روزانه رسیدگی شود و 

اقدامات انجام شده مستندسازی و به مراجع قضایی اعلام شود.
وی بیان داشت: از آنجایی که بیشتر زندانیان هرمزگان در زندان بندرعباس نگهداری می 
شوند، بایستی مددکاران به کمک کارکنان اجرای احکام بیایند تا کار بازنگری پرونده های 
مددجویان در زمان کوتاه تری انجام شود. دادستان بندرعباس نیز گفت: اعطای تاسیسات 

نوین حقوقی به مددجویان زندان ها،از سیاست های دستگاه قضایی در سطح کلان است.
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وزیر امور اقتصادی و دارایی:

بخش خصوصی در تامین مالی خارجی نقش 
آفرینی کند

از نهاد های  وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت : بخش خصوصی در تامین مالی 
خارجی هم ایفای نقش کند.

فرهاد دژپسند در نود و دومین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
گفت: بخش خصوصی در حوزه صادرات و واردات نقش ویژه ای دارد اما تامین مالی 
بخش خصوصی از نهاد های خارجی می تواند هم به صورت تسهیلات تامین مالی 
باشد و هم به صورت جذب سرمایه گذاری خارجی به صورت سرمایه گذاری مشترک 
که اگر این اتفاق با توجه به ظرفیت های بخش خصوصی و به ویژه در اتاق بازرگانی 
بیفتد می توان شکاف بازار سرمایه را در تامین مالی ها کاهش داد و به تقویت و بهبود 

سرمایه گذاری در کشور و تقویت و رونق تولید کمک کرد.
وزیر اقتصاد گفت: اگر چه مقررات زدایی می تواند در رفع مشکل تولید نقش زیادی 
داشته باشد اما وجه دیگر برای رونق تولید، تامین مالی است شاید بتوان با بازار سرمایه 
این کار را انجام داد اما بخش خصوصی با مختصاتی که دارد در سرمایه گذاری هم 
می تواند نقش آفرین باشد بنابراین بخش خصوصی خود تامین مالی را از نهاد های مالی 
خارج از کشور تولیت کند و ببیند ما به عنوان دولت چه کاری می توانیم در این باره انجام 

دهیم.
وی اضافه کرد: اینکه در تجارت خارجی، ما با رشد وزنی ۲۰ درصدی مواجه ایم شرایط 

قابل قبولی است و نشان جدیت بخش خصوصی در صادرات غیر نفتی است.
وزیر اقتصاد گفت: یکی از دغدغه هایی که ممکن است تاثیر نامطلوبی برای آینده 
داشته باشد تامین سرمایه در کشور است بنابراین اگر همان طور که گام های مثبتی 
در رشد صادرات غیرنفتی برداشته شد در حوزه تامین سرمایه هم برداریم نشان دهنده 

اولویت ما برای رشد سرمایه گذاری در کشور است.
دژپسند گفت: اگر در تامین مالی با مشکل مواجه شدیم نباید اجازه دهیم سایر قوانین 

و موانع، سدی بر سر راه این چابکی بخش خصوصی شود.
وی با بیان اینکه هیئت مقررات زدایی در دو جلسه اخیر خود مصوبات خوبی به ویژه در 
حوزه زمین داشت گفت: این مصوبات دو دسته است که بخشی از آن اعلام شده است 

و بخشی دیگر را به دولت فرستاده ایم که مصوبه دولت ابلاغ می شود.
وزیر اقتصاد ادامه داد: با وجود این که مصوبات هیئت مقررات زدایی می تواند مقبول 
باشد اما برای اینکه بتواند نتیجه بخش و موثر باشد نیازمند کمک اتاق بازرگانی هستیم.

وزیر اقتصاد گفت: در این باره باید به لغو مقررات زائد سرعت ببخشیم و کمک کنیم که 
فعالیت های اقتصادی به ویژه توسط بخش خصوصی سرعت گیرد.

دژپسند ادامه داد: در حوزه اقتصادی هم هر کاری توسط هر فرد و هر شخصی در 
جهت روان سازی اقتصاد صورت گیرد همین مردم قدردان خواهند بود مردم نشان دادند 

هر کس برای رفاه و امنیت آن ها گام بردارد قدردان آن خواهند بود.

به روایت اکونومیست؛

چرا قیمت »طلا« به بالاترین سطح ۷ سال 
اخیر رسید؟

ترور سردار سلیمانی شوکی برای تمام جهان بود. نه تنها در سیاست، بلکه از روز جمعه 
اقتصاد تمام جهان نیز متاثر شده است.

روز جمعه روند تمام بورس های جهان نزولی شد. روز شنبه با آغاز به کار بازار ایران، 
شاخص بورس ریزش جدی داشت، قیمت تمام ارزها، طلا و سکه نیز افزایش یافت. 
روزسه شنبه در بازار تهران هر دلار ۱۳۵۰۰ تومان است و سکه تمام بهار طرح قدیم نیز 
۵ میلیون و ۵۰ هزار تومان است. هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز با قیمتی حدود ۵۰۵ هزار 

تومان به فروش می رسد که متاثر از بازار طلای جهان است.
اما چرا قیمت طلا تا این حد افزایش یافت؟ بر اساس گزارش نشریه »اکونومیست« 
قیمت طلا به بالاترین سطح در ۷ سال اخیر رسیده است. اکونومیست در گزارشی که 
متن کامل آن در ادامه می آید، عوامل اصلی تغییر قیمت طلا را بررسی کرده و نشان داده 

است که حوادث سیاسی، چطور این بازار را متاثر می کند.  
نمودار زیر از پایگاه اینترنتی همین نشریه به فارسی برگردانده شده که نشان می دهد 

از سال ۱۹۷۰ تا کنون با هر حادثه سیاسی، قیمت طلا تا چه حد افزایش یافته است: 
روایت اکونومیست از عوامل افزایش قیمت طلا 

»هیچ کس واقعیت قیمت  طلا را درک نمی کند و من هم نمی خواهم تظاهر به درک آن 
کنم.« »بن برنانک«، رئیس وقت فدرال رزرو در سال ۲۰۱۳ بعد از چند ماه آشفته در بازار، 

این جمله را به کمیته بانکی سنای آمریکا گفت.
در آن زمان قیمت این فلز به اوج خود از سال ۲۰۱۱ بعد از بحران منطقه یورو و پایین 

آمدن رتبه اعتباری آمریکا رسیده بود.
با این حال هنوز هم درک اینکه چرا قیمت طلا در روز دوشنبه، ۶ ژانویه با ۱۵۸۸ دلار در 

هر اونس به بالاترین سطح یک سال اخیر رسید، سخت نیست.
»جان پیرپونت مورگان«، بنیان گذار مشهورترین بانک سرمایه گذاری در آمریکا اما نظر 
دیگری دارد. او می گوید: »طلا، پول است. هرچیز دیگری اعتبار است.« و هنگامی که 
بازپرداخت برای تامین اعتبار صفر باشد، جای تعجبی ندارد که سرمایه گذاران بخواهند 

پول هایشان را به طلا تبدیل کنند.
 

رئیس کل بانک مرکزی:

مشکلی در تامین ارز سال آینده نداریم
 رئیس کل بانک مرکزی اظهار داشت: با امکانات خوبی که در اختیار داریم هیچ 
نگرانی  در خصوص وارد شدن شوک ارزی به بازار وجود ندارد و مردم نگران افزایش 

ناگهانی قیمت ارز نباشند.
عبدالناصر همتی در خصوص آخرین وضعیت بازار ارز و افزایش قیمت آن گفت: مردم 
هیچ نگرانی در خصوص قیمت ارز نداشته باشند، بانک مرکزی به طور کامل بر بازار 
نظارت دارد. وی ادامه داد: با امکانات خوبی که در اختیار داریم هیچ نگرانی  در خصوص 
وارد شدن شوک ارزی به بازار وجود ندارد و مردم نگران افزایش ناگهانی قیمت ارز نباشند.
همتی در خصوص تامین ارز برای واردات اقلام اساسی در سال آ ینده گفت: پیش 
بینی های لازم در این خصوص انجام شده است و هیچ جای نگرانی نیست. ما سال 
آینده علاوه بر تامین ارز لازم برای کالاهای اساسی، برای نیاز فعالین اقتصادی جهت 

واردات مواد اولیه و کالاهای واسطه ای پیش بینی های لازم را انجام دادیم.
همتی در خصوص پیوستن به اتحادیه اوراسیا و تجارت با کشورهای عضو گفت: روال 
تجارت با این کشورها به خوبی در حال انجام است و انشاالله وضعیت بهتر نیز خواهد 

شد و فضای جدیدی برای کالاهای صادراتی به وجود خواهد آمد.
وی در پاسخ به این سوال که در صورت اجرایی شدن تجارت آزاد با کشورهای عضو آیا 
برخی تولیدات داخل ضربه خواهند دید یا خیر؟ گفت: تبادلات تجاری با این اتحادیه آن 
طور نیست که بدون هیچ کنترلی صورت بگیرد، در مفاد تجاری که با این اتحادیه به امضا 
رسیده است قوانین و بندهایی وجود دارد که از نابسامانی در واردات و صادرات جلوگیری 
می کنند و این طور نیست که بازار کاملا رها شود. ما در این حوزه نظارت و کنترل های 

خود را اعمال خواهیم کرد تا تولیدات داخل ضربه نبیند.

»ضریب اصابت« یارانه پنهان گاز، برق و بنزین نشان می دهد که میزان بهره مندی 
دهک های بالای درآمدی، ۲۳ برابر دهک های پایین است. این وضعیت تبعات 
اقتصادی و اجتماعی متعددی را به همراه آورده و ضرورت چاره جویی عاجل در 

قالب سند مالی کشور را بیشتر می نمایاند.
در شرایطی که با توجه به تحریم های سختگیرانه علیه کشورمان، پولِ نفت ته 
کشیده و به شکلی خوش بینانه بودجه امسال بیش از ۶۰ هزارمیلیارد تومان کم 
می آورد، با اعداد و ارقام چشمگیری از مخارج دولت برای دهک های پردرآمد تحت 

عنوانِ یارانه پنهان مواجهیم.
یارانه پنهان در واقع مابه تفاوت قیمت کالا و فرآورده های نفتی است که دولت 
می تواند در خارج از کشور نسبت به قیمت داخل آن را به فروش برساند. این رقم 
در سال جاری پیش از تغییر قیمت بنزین از هزار تومان به ۳ هزار تومان، بین ۹۰۰ 
هزارمیلیارد تا ۱۳۰۰ هزارمیلیارد تومان تخمین زده می شد؛ عددی که از کل منابع 

در نظر گرفته شده برای بودجه سال آینده بسیار بیشتر است.
منابع بودجه سال آینده با ۴۸۰ هزار میلیارد تومان هر چند نسبت به سقف منابع 
بودجه امسال رشد ۲۴ درصدی دارد اما از آنجایی که فروش نفت با شدت تحریم ها 
سخت تر شده، تأمین این منابع که عمده آن غیر از محل درآمدهای نفتی است هم 

سخت تر خواهد شد. بنابراین احتمال افزایش کسری بودجه هم بیشتر می شود.
شکی نیست برای اقتصاد متکی به نفت سخت است که بخواهد به یک باره 
در تنظیم بزرگ ترین سند مالی کشور یعنی بودجه اتکای تنها ۱۰ درصدی به 
درآمدهای نفتی داشته باشد و ابزار دیگر از جمله مالیات، فروش اوراق مالی، فروش 

اموال مازاد و منجمد دولتی و ... را جایگزین آن کند.
دولت در حالی در شرایط رکود اقتصادی درآمدهای مالیاتی خود را ۲۳ درصد 

افزایش داده است که می توانست با حذف بخشی از یارانه های پنهان، اثر کاهش 
درآمدهای نفتی در بودجه را مدیریت کند.

سهم دهک های غنی در یارانه های پنهان
با توجه به واقعیات اقتصاد و گفته های وزیر امور اقتصاد و دارایی، با تحولات 
اقتصادی ناشی از افزایش قیمت ارز و ... هفت دهک اول کشور قدرت خرید خود 
را به شکلی ملموس از دست داده اند یا توان خرید این دهک ها بسیار کاهش یافته 
است بنابراین، در این شرایط نظام دهک بندی و برنامه ریزی نیاز به بازنگری اساسی 
دارد. مبنا و اساس تعریف یارانه هم تحقق عدالت اقتصادی بین اقشار مختلف 

کشور و کاهش فاصله طبقاتی در جامعه است.
در حال حاضر انتقادات بسیار زیادی به سقف یارانه های پنهان و نحوه توزیع آن 
وجود دارد و بسیاری از کارشناسان معتقدند این روش توزیع یارانه باعث غنی تر 
شدن قشر پردرآمد کشور و نظام یارانه از مسیر خود برای تحقق هدف کاهش فاصله 

طبقاتی منحرف شده است.
طبق آخرین گزارش سازمان برنامه و بودجه در بحث یارانه های پرداختی قبل از 
افزایش قیمت بنزین، کل رقم یارانه به بخش های مختلف ۹۰۰ هزارمیلیارد تومان 
بوده که ۶۰۰ هزار میلیارد تومان آن به نفت، انرژی و مشتقات آن اختصاص می یابد 
که از این رقم ۲۱۵ هزار میلیارد تومان آن متعلق به بنزین است. البته به طور قطع با 

تغییر قیمت بنزین، سهم این بخش در یارانه دولتی کاهش پیدا می کند.
»ضریب اصابت« یارانه پنهان گاز، برق و بنزین نشان می دهد که میزان بهره مندی 
دهک های بالای درآمدی، ۲۳ برابر دهک های پایین است. به طوری که از ۲۴۹ 
هزار میلیارد تومان یارانه پنهان مستقیم، ۱۵.۸ هزار میلیارد تومان به سه دهک کم 

درآمد و ۱۲۱ هزار میلیارد تومان به سه دهک پردرآمد کشور می رسد.

همچنین در یارانه دارو هم دهک دهم ۱۹.۵ برابر دهک اول از یارانه دولتی 
برخوردارند. برخورداری ثروتمندترین های جامعه نسبت به فقیرترین ها از یارانه 
کالاهای اساسی هم ۴.۷ برابر بیشتر است و ثروتمندان نسبت به دهک اول جامعه 

از یارانه ۳.۶ برابری در برق و از یارانه ۲.۵ برابری در گاز برخوردارند.
این در حالی است که گزارش های مرکز آمار نشان می دهد، در سال گذشته 
دهک های اول ماهانه یک میلیون تومان و سه دهک با درآمد بالا به طور میانگین 
۱۴.۵ میلیون تومان هزینه داشته اند. بنابراین هدفمند نبودن توزیع یارانه باعث 
شده عده ای که مالیات خود را هم  آن طور که باید نمی پردازند، از یارانه های دولتی 

بیشتر از دهک های کم درآمد بهره مند  شوند.
برنامه  و  از  تنها اعتماد و رضایت اقشار کم درآمد  نه  یارانه  این وضعیت نظام 
سیاست های دولت را به دنبال نداشته بلکه به نارضایتی ها درباره ناعادلانه بودن 

توزیع درآمدهای کشور دامن زده است.
آفت یارانه های پنهان

وقتی ارزش پول ملی به یک باره کاهش پیدامی کند، دولت ها در سیاست های 
تثبیت دستوری قیمت ها به ناچار ملزم به پرداخت یارانه های پنهان می شوند تا 
تعادل در بازار حفظ شود. اما در کشورمان شاهد آن هستیم که بخش عمده ای 
ازاین یارانه نصیب خانواده هایی می شود که درآمد آنها با هزینه ها همخوانی دارد و 
نباید مشمول انواع یارانه با این مقدار شوند به ویژه که درآمدزایی این خانوار عمدتاً از 
طریق بنگاه های تولیدی هم نیست. بنابراین اولین آفت توزیع نادرست یارانه پنهان 

باعث افزایش بی عدالتی اقتصادی در بین اقشار مختلف است.
آفت مهم دیگر یارانه از جمله یارانه پنهان موضوع اسراف و مصرف بی رویه است 
از این رو یکی از مهم ترین هدف کاهش یارانه در بخش بنزین مصرف بهینه آن بود. 
افزایش قاچاق هم از دیگر مشکلات ناشی از توزیع یارانه های پنهان در اقتصادی 
مانند اقتصاد کشورمان محسوب می شود. برای مثال، قیمت بنزین با احتساب 
یارانه آن بسیار کمتر از کشورهای همسایه است بنابراین می تواند کالای بسیار 

سوددهی برای قاچاق باشد.
مشکل دیگر پرداخت یارانه ۹۰۰ هزار میلیارد تومانی در ایران بحث کسری بودجه 
است. در حالی که صدها پروژه عمرانی اشتغال زا به دلیل نبود منابع مالی متوقف 
مانده، شاهد آن هستیم که یارانه قابل توجهی بین دهک هایی توزیع می شود که 
نیازی به آن ندارند و بدون کمک دولت هم می توانند از پس هزینه های خود برآیند.

بودجه یارانه برسد به دست تولید
دولت حدود ۱۳۰۰ هزار میلیارد تومان یارانه به اشکال مختلف به بخش های 
مختلف پرداخت خواهد کرد. برای مدیریت این رقم در بودجه، دولت طرح اصلاح 
ساختار بودجه مشتمل بر بخش درآمدزایی پایدار، هزینه کرد کارا، ارتقای ثبات، 
توسعه و عدالت را تدوین و تنظیم کرده است که این اصلاح ساختار از دو راه 
اصلاح نظام یارانه پنهان و اصلاح سیاست های حمایتی کالاهای اساسی می تواند 

عملیاتی شود و جنبه اجرایی داشته باشد.
اساساً یارانه به دو گروه تولیدکنندگان و مصرف کنندگان پرداخت می شود که 
بخش قابل توجهی از آن به صنایع یعنی همان تولیدکنندگان اختصاص پیدا 
می کند. این در حالی است که به دلیل عملکرد ضعیف بنگاه های مولد آمار بیکاری 
در کشورمان بالا است. بنابراین، اصلاح ساختاری بودجه از طرق هدفمند کردن 
توزیع یارانه پنهان می تواند باعث تحقق برنامه های رونق تولید ملی و اقتصاد 

مقاومتی شود.
وقتی بودجه یارانه های پنهان در مسیر تولید قرار گیرد از این طریق کسری بودجه 
هم کاهش پیدا می کند چرا که با صادرات تولیدات و خدمات این بنگاه ها و در 
نهایت افزایش درآمدها و ارزآوری ها می توان اتکای بودجه را به نفت کاهش داد و 
وابستگی بازارهای داخلی به کالاهای وارداتی را که توان تولید آنها در کشور وجود 

دارد، کم کرد.

آیا بودجه یارانه های پنهان در مسیر تولید قرارمی گیرد 

بودجه۹۹؛ تیشه بر کوه یارانه های پنهان

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه جعفریه تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۵۰۰۰۳۱۷ شماره  رای   -۱
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۵۰۰۰۰۳۷ شرکت حمل و نقل شکوه بار مرکزی قم در قسمتی 
از / ششدانگ مغازه به مساحت ۱۵۱/۸۰ متر مربع پلاک شماره فرعی از ۳ مکرر 
۱۳۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی/ سند رسمی 

از حسین مهدوی نسب مالک رسمی )م الف۴۴۵۳(. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه جعفریه تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1398/1۰/18  تاریخ انتشار دوم: 1398/11/۰5
محمدرضا خدایاری- رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۵۶۱ شماره  رای   -۱
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۹۱ آقای عظیم عاشوری بنه زمین فرزند اصغر در قسمتی 
از / ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۶ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از باقیمانده ۲۴۴۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سید مهدی سیدامیری ورثه سید حسین )م 

الف۴۵۵۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۸۴۷ شماره  رای   -۲
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۸۸ آقای رسول زارعی فرزند علی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۳۲ متر مربع پلاک شماره ۱۹۴۷/۱۸۳ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از سید حسین شمس الدینی )م الف ۴۵۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۵۳۶ شماره  رای   -۳
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۶۹ آقای امیر گل محمدی فرزند علی اکبر در سه دانگ از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۲۰/۵۲ مترمربع پلاک 
شماره ۲۴۹۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری از غریب رضا وفایی )م الف ۴۵۵۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۵۳۷ شماره  رای   -۴
۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۷۰ آقای احمد گل محمدی فرزند علی اکبر در سه دانگ از 
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت۱۲۰/۵۲ مترمربع 
پلاک شماره ۲۴۹۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری از غریب رضا وفایی )م الف۴۵۵۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۶۰۷ شماره  رای   -۵
از/  در قسمتی  میکائیل  فرزند  وهاب محمدی  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۳۲
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۱۴ مترمربع پلاک شماره از 
۱۸۱۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی به 

نام متقاضی انتقالی طی سند ۹۶۱۶۸ )م الف۴۵۶۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۱۲۱ شماره  رای   -۶
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۹۰ خانم زهرا کربلائی فرزند حسین در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۴۵ مترمربع پلاک 
شماره۲۱۶۷/۳/۷۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از حسن احمدی )م الف۴۵۶۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۰۶۲ شماره  رای   -۷
از  قسمتی  در  فرزندعلی  فرزند  بیگلری  سعید  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۳۴
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک 
شماره  ۲۳۰۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از عباس خان محمدی )م الف ۴۵۶۲( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۱۲۰ شماره  رای   -۸
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۸۹ آقای امیرحسین فتح اللهی فرزند رسول در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۴۵ مترمربع پلاک 
شماره ۲۱۶۷/۳/۷۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از حسن احمدی )م الف۴۵۶۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۳۵۷۴ شماره  رای   -۹
از  قسمتی  در  محمد  فرزند  محمودی  موسی  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۶۶۸۲
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۸/۷۷ مترمربع پلاک 
شماره۲۲۸۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری از محمود هورتمی و غلامحسین هورتمی )م الف۴۵۶۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۲۲۱ شماره  رای   -۱۰
از  قسمتی  در  نورعلی  فرزند  نوری  علی  جعفر  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۹۰
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۹۸/۵۰ مترمربع پلاک 
شماره۲۲۷۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از محمد بیگدلی )م الف۴۵۶۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۸۸۶ شماره  رای   -۱۱
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۰۲۸ آقای ابوالفضل یمینی راد فرزند فدایعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۰۸ مترمربع پلاک شماره 
۱۹۳۴/۹۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی به شماره ۱۷۳۸۷)م الف۴۵۶۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۶۸۳ شماره  رای   -۱۲
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۸۰۸ آقای سلیمان صفائی موحد فرزند مسلم در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۶۳/۳۳ مترمربع پلاک 
شماره۲۳۷۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری از مع الواسطه از داود اکبری )م الف۴۵۶۷(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۳۱۵۲ شماره  رای   -۱۳
از  قسمتی  در  نظامعلی  فرزند  هفتانی  فاطمه  خانم   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۹۸
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۵۳/۵۸ مترمربع پلاک شماره 
۱۹۴۱/۴۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از آیت الله عزیززاده )م الف۴۵۶۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۲۷۵ شماره  رای   -۱۴
از  مشاع  دانگ  دو  در  محرم  فرزند  مصلح  زهرا  خانم   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۳۳
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۹۸/۳۱ مترمربع پلاک شماره 
۱۸۹۶/۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

از محمد مرادی )م الف۴۵۶۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۲۷۶ شماره  رای   -۱۵
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۳۴ آقای محمود مرادی فرزند محمد در چهار دانگ مشاع 
از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۹۸/۳۱ مترمربع پلاک 
شماره ۱۸۹۶/۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری از محمد مرادی )م الف۴۵۷۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۳۵۷۸ شماره  رای   -۱۶
از  الماسی فرزند حسین در قسمتی  ابوالفضل  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۵۶
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۸۷۶/۳۶ مترمربع پلاک 
شماره۲۱۰۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی 

سند رسمی به شماره ۱۲۵۳۴۳)م الف۴۵۷۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۶۴۲ شماره  رای   -۱۷
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۳۳ آقای صفرعلی رضائی فرزند کتابعلی در ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۴/۹۵ مترمربع پلاک شماره۶۱۶ فرعی از 
۱۹۵۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از علی میرزابیگی )م الف۴۵۷۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۸۳۷ شماره  رای   -۱۸
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۹۳۹ آقای ناصر قربانی فرزند مظفر در قسمتی از/ ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۹۹/۴۵ مترمربع پلاک شماره ۰ فرعی 
از ۲۲۰۹ مکرر اصلی )که طبق بخشنامه سازمان به پلاک ۳۱۲۳ اصلی تغییر یافته است( 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از وراث مرحوم سید علی اکبر تولیتی )م الف۴۵۷۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۸۳۶ شماره  رای   -۱۹
۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۷۸ آقای علی قدیری فرزند اسمعیل در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۰۵/۶۷ مترمربع پلاک شماره ۲۴۸۴ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 

الواسطه از محمد معصومی )م الف۴۵۷۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۰۵۰ شماره  رای   -۲۰
بنینه جواهری خوب فرزند خیراله در قسمتی  ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۳۷ خانم 
بنا شده به مساحت۱۱۸ مترمربع پلاک  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
خریداری  قم  دو  اداره  ملک  ثبت  حوزه  بخش  قم  در  واقع  اصلی  شماره۱۹۵۶/۳۴۸ 

مالکیت متقاضی طی سند رسمی شماره ۶۴۱۳۷)م الف۴۵۷۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۶۳۶ شماره  رای   -۲۱
از  قسمتی  در  رامندعلی  فرزند  جداخانی  علی  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۴۹
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۶۰ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۲۳۸۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری غلامعلی زندیه )م الف۴۵۷۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۲۲۴ شماره  رای   -۲۲
از  قسمتی  در  علی  سهل  فرزند  امیدی  زهرا  خانم   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۴۷۹۶
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۴۸ مترمربع پلاک شماره 
۲۱۷۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از فتحعلی صاحب الزمان )م الف۴۵۷۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۲۳۲ شماره  رای   -۲۳
از  قسمتی  در  اله  لطف  فرزند  عزتی  محمد  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۳۸
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۵۲ مترمربع پلاک شماره 
۲۷۲۴/۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند 

رسمی خریداری به شماره ۴۸۲۸۸)م الف۴۵۷۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۲۸۱۶ شماره  رای   -۲۴
از  قسمتی  در  اله  روح  فرزند  جلیلی  خدیجه  خانم   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۳۰
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۷۲/۵ مترمربع پلاک شماره 
مالکیت متقاضی  اداره دو قم  ثبت ملک  واقع در قم بخش حوزه  ۲۶۰۳/۳۴ اصلی 

خریداری طی سند رسمی به شماره ۲۸۸۰۷ )م الف۴۵۷۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۴۱۱ شماره  رای   -۲۵
قسمتی  در  اله   نعمت  فرزند  عبداللهی  خسرو  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۰۲۰
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۴۸/۸۵ مترمربع پلاک 

شماره۲۳۳۳ و ۲۳۳۴ اصلی که به پلاک ۲۳۳۴ اصلی تبدیل گردیده است واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از محمد 

بیگدلی )م الف۴۵۸۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۴۹۲ شماره  رای   -۲۶
از  قسمتی  در  محمود  فرزند  یعقوبلو  قربانعلی  آقای   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۱۵
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۵.۰۲ مترمربع پلاک 
شماره  ۲۳۳۴/۳۰۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از نصرت اله زند )م الف۴۵۸۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۳۳۸۶ شماره  رای   -۲۷
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۲۳ خانم وجیهه خانم نظری فرزند علی محمد در چهار 
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵۲ مترمربع 
پلاک شماره ۱۸۱۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از بتول دانشمند )م الف۴۵۸۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۳۳۹۰ شماره  رای   -۲۸
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۲۴ آقای محمد حسین ابادی فرزند حسین در دو دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۵۲ مترمربع پلاک 
شماره ۱۸۱۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از بتول دانشمند )م الف۴۵۸۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۳۳۷۴ شماره  رای   -۲۹
از  قسمتی  در  اکبر  علی  فرزند  علی  محمد  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۷۰۲
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ مترمربع پلاک شماره 
۲۱۸۵ و ۲۱۸۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از ابوالفضل حسن زاده )م الف۴۵۸۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۴۴۳ شماره  رای   -۳۰
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۲۹ خانم صغری عرب مارکده فرزند بهرام در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۲۰/۴۰ مترمربع پلاک 
شماره ۲۷۲۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری مالکیت 

متقاضی طی سند رسمی شماره ۲۸۷۶۴ )م الف۴۵۸۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۹۵۹ شماره  رای   -۳۱
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۵۰ محبوب داستانی گویداشی فرزند عزت اله در ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۸ مترمربع پلاک شماره ۲۷۱ 
فرعی از ۱۹۵۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از فاطمه گایینی )م الف۴۵۸۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۲۷۷ شماره  رای   -۳۲
در  بهرامعلی  فرزند  اکمل  عواطفی  حمیدرضا  آقای   ۱۳۹۶۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۰۱
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۵/۳۱ مترمربع پلاک 
شماره ۴ فرعی از ۲۳۲۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از علی میری )م الف۴۵۸۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۵۶۳ شماره  رای   -۳۳
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۸۳۷ خانم خدیجه مظفری منفرد فرزند حسین در ششدانگ 
یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره ۱۲ 
فرعی از ۲۵۹۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

مالکیت مشاعی )م الف۴۵۸۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۴۴۰۸ شماره  رای   -۳۴
از  قسمتی  در  ملکعلی  فرزند  احمدی  حسن  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۲۹
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۴ مترمربع پلاک شماره 
۲۱۷۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از خسرو و هرمز مسعودی )م الف۴۵۸۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۳۳۷۲ شماره  رای   -۳۵
از  قسمتی  در  محمدعلی   فرزند  آزاد  اله  ذبیح  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۱۰
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت۱۴۶/۵۵ مترمربع پلاک 
شماره ۱۹۳۹/۶۷/۳۴۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری 

طی سند رسمی به شماره ۷۷۵۶۲ )م الف۴۵۹۰(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1398/1۰/18 
تاریخ انتشار دوم: 1398/11/۰5
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

   آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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پیشکسوت استقلال:

مجیدی اسبی زین شده و آماده تاختن را 
تحویل گرفت

 پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: فرهاد مجیدی تیمی را که استراماچونی کاملا 
ساخته و آماده کرده بود را تحویل گرفت؛ مثل سوارکاری که یک اسب زین شده و آماده 

تاخت را سوار شود.
مجید رضایی اظهار داشت: فرهاد مجیدی در دوران بازیگری اش آنقدر باهوش بود 
که هرگاه تیم در زمین دچار رکود می شد با یک حرکت تیم را از رکود خارج می کرد. 
من امیدوارم این هوشیاری را در دوران مربیگری اش هم داشته باشد. او از سرمایه های 

باشگاه استقلال است و امیدوارم روزهای خوبی را برای او در مربیگری ببینیم.
عضو پیشین کمیته فنی استقلال اضافه کرد: استراماچونی ساختار تیم را کاملا ترمیم 
کرد و این تیم مثل یک موتور روغن کاری شده راه افتاده است. نشستن فرهاد روی 
نیمکت این تیم شبیه این است که فردی یک اسب زین شده و آماده تاختن را سوار شود. 

اگر از این زاویه به استقلال نگاه شود باید گفت کار فرهاد نسبتا ساده است.
وی افزود: البته مجیدی بسیار جوان است و برای موفقیت باید مشاوران باتجربه و 
خوبی را در کنارش داشته باشد. فرهاد همانطور که در دوران بازیگری هوشیار بود و از 
تجربه بزرگان استفاده کرد و همواره حرف باتجربه ترها را گوش داد و موفق شد، در دوران 

مربیگری هم باید حرف بزرگترهای خودش را گوش کند تا موفق شود. 
پیشکسوت آبی پوشان گفت: هواداران به استراماچونی و تیمش دل بسته بودند و بعید 
نیست فرهاد را با او مقایسه کنند. مجیدی یک مربی مستقل است و باید سعی کند بدون 

آن که هارمونی تیم را به هم بریزد سلیقه خودش را در تیم اعمال کند.
دروازه بان پیشین استقلال گفت: این تیم در برهه ای حساس قرار دارد و به عنوان یک 
پیشکسوت از همه پیشکسوتان و هواداران می خواهم به هر طریقی که می توانند به این 

تیم کمک کنند تا از این مقطع حساس سربلند بیرون آید.

 سرپرست فدراسیون دو ومیدانی:

سهمیه سوم دو و میدانی ایران در المپیک 
قطعی است

سرپرست فدراسیون دو ومیدانی نسبت به حمایت کامل فدراسیون از احسان حدادی 
و  حسن تفتیان  برای حضور پرقدرت در بازی های المپیک ٢٠٢٠ توکیو تاکید کرد.

ایرج عرب سرپرست فدراسیون دو ومیدانی در جلسه ستاد عالی بازی های المپیک 
و پارالمپیک گزارشی از فرآیند آماده سازی احسان حدادی و حسن تفتیان که کسب 
سهمیه المپیک کرده اند ،ارائه داد و تاکید کرد که احسان حدادی و حسن تفتیان مورد 
حمایت کامل فدراسیون قرار دارند و برنامه های آنها به منظور حضور پرقدرت در المپیک 
مورد پشتیبانی کامل قرار مَی گیرد. عرب حمایت های وزارت ورزش و جوانان و کمیته 
ملی المپیک را دراستای حضور پرقدرت در المپیک توکیو ستایش کرد و گفت : سهمیه 
سوم ایران توسط پیرجهان در ماده ٤٠٠ متر  تقریبا قطعی به نظر مَی رسد و این ورزشکار 

از طریق رنکینک می تواند در المپیک ٢٠٢٠ حضور یابد.
وی ابراز امیدواری کرد تا با توجه به برنامه ریزی صورت گرفته باز هم تعداد سهمیه ها 

افزایش باید.

محمدحسن انصاریفرد:

تمام تلاشمان را می کنیم کالدرون برگردد
 مدیرعامل پرسپولیس با حضور در تمرین دیروز سرخپوشان گفت: تمام تلاشمان را 

می کنیم تا مشکلات حل شود و آقای کالدرون برگردد.
گذراندن  از  پس  پرسپولیس  تمرین  نخستین  ابتدای  در  انصاریفرد  محمدحسن 

تعطیلات زمستانی در جمع بازیکنان این تیم حاضر شد.
مدیر عامل پرسپولیس ابتدا شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی را تسلیت گفت 
و درباره آخرین وضعیت باشگاه خطاب به بازیکنان گفت: از شما تشکر می کنم که با 
تلاش زیاد و همت بالا توانستید در پایان نیم فصل صدرنشین شوید. در آغاز نیم فصل 
دوم هم بازی های خیلی سختی در پیش داریم و باید همه جوره خود را آماده نگه دارید 
تا باز هم باعث خوشحالی هواداران شوید. او با اشاره به اینکه باشگاه به دنبال فراهم 
کردن مقدمات حضور سرمربی تیم در تمرینات است گفت: تمام تلاشمان را می کنیم تا 
مشکلات حل شود و آقای کالدرون برگردد. به فکر شما هم هستیم تا بتوانیم بخشی از 

چالش ها ومطالبات را حل کنیم تا تمام تمرکزتان روی بازی ها باشد.
انصاری فرد ضمن تقدیر از همراهی و صبوری کادر فنی و سرخ ها ابراز امیدواری کرد 
باشگاه و مجموعه تیم با وحدت و همدلی بتوانند با تداوم  در کسب نتایج مطلوب دل 

هواداران را شاد کنند.

قاسمپور: اردوها لغو شوند

 اردوی نیم فصل تیم ها در خارج از کشور 
تفریحی است

بازیکن سابق تیم ملی فوتبال ایران گفت: برگزاری اردوی نیم فصل در خارج از کشور 
۲۰ درصد به تیم ها کمک می کند و ۸۰ درصد حالت تفریحی دارد.

 ابراهیم قاسمپور ، در خصوص لغو اردوهای خارجی تیم های مختلف برای آماده سازی 
نیم فصل اظهار داشت: وقتی باشگاه ها از نظر مالی وضعیت خوبی ندارند و طبیعتا در 
این اردوها کلی هزینه روی دست باشگاه ها می ماند، به نظرم لغو چنین اردوهایی کار 

خوبی است.
وی افزود: ما در کشورمان از نظر آب و هوایی شهر خوبی داریم که در هر ۴ فصل 
می توانیم در آنجا اردو برگزار کنیم اما متاسفانه بعضی شهرها هم زیرساخت لازم را ندارند. 
به طور مثال در کشور ترکیه زیرساخت ها فراهم است و حتی بایرن مونیخ و بارسلونا به این 
کشورها سفر می کنند ولی اگر در ایران هم چنین ساختاری داشتیم قطعا شرایط به نفع 
ما می شد. قاسمپور تصریح کرد: در حال حاضر جزیره کیش هم آب و هوای خوبی دارد 
و هم از امکانات مناسبی برخوردار است. تنها مشکل جزیره کیش، زمین این جزیره 
است که از کیفیت خوبی برخوردار نیست.  اگر کاری کنیم که برای ساخت زمین هزینه  
کنیم و در آینده از این کار بهره برداری مناسبی انجام دهیم می توانیم رفته رفته شرایط را 

برای تیم هایمان از نظر برگزاری اردو در کشور فراهم کنیم.
وی خاطرنشان کرد: با همه این صحبت ها که انجام شد باید بگویم برگزاری اردوی 
نیم فصل در خارج از کشور فقط ۲۰ درصد به تیم ها کمک می کند و ۸۰ درصد حالت 
تفریحی دارد. در شرایطی که باشگاه ها مشکلات عدیده ای دارند فکر می کنم اگر 
اردوهای نیم فصل در همین شهرهای خوش و آب و هوا و در اختیار داشتن حداقل یک 

زمین معمولی برگزار شود، بهتر است.

علی صانعی: 

 استعفایم به دلیل تعهد به تیم جوانان
 فوتسال بود

سرمربی تیم زیر ۲۰ سال فوتسال کشورمان گفت: به دلیل مشکلات شخصی و تعهد 
به تیم ملی جوانان از ادامه همکاری به عنوان مدیر فنی تیم ملی بزرگسالان انصراف 
دادم.  علی صانعی که به درخواست سید محمد ناظم الشریعه سرمربی تیم ملی 
فوتسال و از طرف کمیته فنی به عنوان مدیر فنی تیم ملی انتخاب شده بود، در رابطه با 
استعفای خود از مدیریت فنی تیم ملی به فارس اظهار داشت: فکر می کنم استعفایی 
در کار نباشد. قراردادی با فدراسیون در مورد مسئولیت مدیریت فنی تیم ملی بزرگسالان 
نداشتم که بخواهم استعفا کنم. سرمربی تیم ملی زیر ۲۰ سال افزود: کمیته فنی طی 
حکمی رسما اینجانب را به عنوان مدیر فنی تیم ملی معرفی کرد اما به آنها گفتم 
مشکل من نامه نیست. به دلیل مشکلات شخصی و تعهدی که به تیم جوانان دارم، 
این مسولیت را نمی توانم قبول کنم. در هشتم آذر ماه رسما طی نامه ای به کمیته 
فنی از اعتماد آقای ناظم الشریه سرمربی تیم ملی به اینجانب تشکر و قدردانی کرده 

و از ادامه همکاری انصارف دادم.

دارنده مدال برنز المپیک: 

باید به دبیر فرصت دهیم
 دارنده مدال برنز المپیک گفت: »علیرضا دبیر« به تازگی ریاست فدراسیون کشتی 
را برعهده گرفته است و باید به او فرصت دهیم تا از همه تلاش خود برای بهبود 

برنامه های فدراسیون بهره ببرد.
»علی اکبر حیدری« در حاشیه برگزاری مراسم جهان پهلوان تختی اظهار داشت: 
امسال جام تختی در کرمانشاه برگزار می شود و خیلی از کشورها را دعوت کردند اما 
هنوز متاسفانه تیم هایی که باید در این مسابقات شرکت کنند، خبری از حضور آنان 
نیست. امیدوارم همه تیم ها در این دوره از رقابت ها شرکت کنند تا این مسابقات 
درخور شان جهان پهلوان تختی برگزار شود. وی درخصوص دیر آغاز شدن برنامه 
تیم ملی گفت: وقتی برنامه های تیم ملی دیر آغاز شود شاهد ضربه خوردن تیم 
خواهیم بود. گرچه باید این امر را در نظر بگیریم که »علیرضا دبیر« رییس فدراسیون 
کشتی به تازگی ریاست این فدراسیون را برعهده گرفته است. باید به او فرصت دهیم 

و عملکرد رییس یک فدراسیون از یک المپیک تا المپیک بعدی ارزیابی می شود.
دارنده مدال برنز المپیک ادامه داد: اکنون اگر مشکلی در فدراسیون کشتی وجود 
دارد به ریاست فدراسیون قبلی بازمی گردد. دبیر در هر صورت همه تلاش خود را 
می کند تا از نیروهای جوان استفاده کند و تیم ملی کشتی نیز  به آن شایستگی که 

باید دست می یابد.  

تیم ملی والیبال ایران در روز نخست رقابت های انتخابی المپیک توکیو، مقابل چین تایپه 
صف آرایی کرد و موفق شد در دیداری نه چندان مشکل این تیم را شکست دهد.

رقابت های والیبال انتخابی المپیک توکیو در گروه مردان از امروز، سه شنبه به میزبانی 
چین آغاز شد. تیم ملی والیبال ایران در گام نخست از ساعت ۱۲:۳۰ مقابل تیم ملی 

چین تایپه صف آرایی کرد.
ایگور کولاکوویچ در این بازی سعید معروف، محمد موسوی، پوریا فیاضی، پوریا یلی، 

علی شفیعی، میلاد عبادی پور و محمدرضا حضرت پور را روانه زمین کرد.

* ست نخست؛ ۲5 بر 16 به سود ایران
تیم چین تایپه با تک دفاع علی شفیعی امتیاز نخست را کسب کرد در ادامه ایران امتیاز 
تساوی و برتری را کسب کرد تا ۶ بر ۵ از حریف پیش افتاد. نخستین تایم استراحت فنی 
با نتیجه ۸ بر ۷ به سود شاگردان ایگور کولاکوویچ به پایان رسید. رفته رفته ملی پوشان 
اختلاف امتیاز را ایجاد و با نتیجه ۱۵ بر ۱۰ تیم برتر زمین شدند. دومین تایم استراحت 
فنی نیز با پیروزی ۱۶ بر ۱۲ تیم ملی همراه شد. در نهایت ایران ست اول را با نتیجه ۲۵ 

بر ۱۶ پیروز شد.

در  آخرین شانس تیم های آسیایی برای کسب سهمیه المپیک ۲۰۲۰ حریفان  از ۱۷ تا 
۲۲ دی ماه با یکدیگر رقابت خواهند داشت و در پایان، قهرمان مسابقات جواز صعود به 
المپیک را کسب خواهد کرد. ۸ تیم برتر آسیا در دو گروه چهار تیمی رقابت می کنند و در 
نهایت دو تیم از هر گروه به مرحله بعد صعود خواهند کرد. تیم های استرالیا، کره جنوبی، 
قطر و هند در یک گروه و تیم های ایران، چین، چین تایپه و قزاقستان در گروه دیگر با هم 

رقابت خواهند کرد.
 *ست دوم؛ ۲5 بر 1۷ به سود ایران

در ست دوم ایران بازی هماهنگ خود را ادامه داد و با ایجاد اختلاف ۴ در ابتدای بازی 
با نتیجه ۶ بر ۲ از حریف پیش افتاد. نخستین تایم استراحت فنی با برتری ۸ بر ۳ به سود 
ملی پوشان ایران همراه شد. نمایش خوب بازیکنان ایران اجازه بازی سرعتی را از چین 
تایپه گرفت و ملی پوشان دومین تایم استراحت فنی را با نتیجه ۱۶ بر ۹ پیروز نزد سرمربی 
رفتند. تیم ملی در یک بازی یک طرفه ست دوم را هم با نتیجه ۲۵ بر ۱۷ به سود خود به 

پایان برد.
* ست سوم؛ ۲5 بر 14 به سود ایران

ایران ست سوم را نیز با کسب امتیاز نخست آغاز کرد. جین تایپه در ست سوم عملکرد 
بهتری نسبت به دو ست قبل داشت و اجازه ایجاد اختلاف امتیاز را نداد تا نخستین تایم 
استراحت فنی با برتری ۸ بر ۵ ایران همراه شد. دومین تایم استراحت فنی نیز با برتری 

۱۶ بر ۹ ایران همراه بود. 
رضا عابدینی سرعتی زن تیم ملی که به دلیل مصدومیت غلامی در ترکیب اصلی تیم 

ملی قرار گرفت در اواخر ست سوم به زمین آمد. 
در ادامه مررتضی شریفی و جواد کریمی نیز وارد زمین شدند تا کولاکوویچ فرصت بیش 

تری به جوانان تیم بدهد. 
 در پایان ایران در یک دیدار آسان و بدون دردسر با نتیجه ۲۵ بر ۱۴ پیروز شد.

یلی امتیاز آورترین تایپه شد
 پست خط زن تیم ملی والیبال با کسب۱۴ امتیاز عنوان امتیاز آورترین بازیکن دیدار 

ایران و چین تایپه را کسب کرد.
پوریا یلی با کسب ۱۴ امتیاز به عنوان امتیاز آورترین بازیکن دیدار تیم های ایران و چین 

تایپه معرفی شد.
تیم ملی والیبال کشورمان روزچهارشنبه در دومین روز مسابقات از ساعت ۱۱:۳۰ مقابل 

تیم قزاقستان صف آرایی خواهد کرد.

پیروزی بر تایپه در بازی آسان

 تیم ملی والیبال گام اول را برداشت

 رییس فدراسیون هندبال گفت: قولی برای کسب سهمیه جام 
جهانی نمی دهیم اما این بدان معنا نیست که ناامید باشیم.

تیم ملی هندبال در جمع  تمرین  پاکدل در جریان  علیرضا 
خبرنگاران حاضر شد و درباره وضعیت تیم ملی در آستانه انتخابی 
جام جهانی اظهار داشت: خدا را شکر وضعیت تیم خوب است. 
همه نیروها جمع شده اند. اکنون همه لژیونرها و بازیکنان داخلی 
هستند و تمرین می کنند و با یاری خدا با شرایط خوب راهی 

مسابقات می شویم. 
وی با اشاره به مصدومیت ۲ بازیکن کلیدی تیم ملی بیان کرد: 
۲ بازیکن خوب ما در یک پست آسیب دیدند. میلاد قلندری رباط 
پاره کرد و جایگزین وی، فرزاد رستمی نیز مصدوم شد و آنان را در 

ترکیب نداریم اما باقی ملی پوشان شرایط خوبی دارند.
رییس فدراسیون هندبال با اشاره به وضعیت تیم گفت: دغدغه 
که  ام  گفته  همیشه  است.  بازیکنان  هماهنگی  تیم  سرمربی 
لژیونرها تیغ دولبه هستند. حضورشان اتفاق بزرگی برای تیم 
است چون وزنه هستند اما چون در طول سال نبوده اند بحث 

هماهنگی مطرح می شود.
وی ادامه داد: بحرین، کره جنوبی و عربستان لژیونر ندارند و به 

طور مداوم اردو برگزار می کنند. به همین دلیل هماهنگی خوبی 
دارند. ما اردوی داخلی هم بگذاریم لژیونرها نیستند و هماهنگی 

همیشه به دغدغه ما تبدیل می شود.
پاکدل درباره اردوی ترکیه نیز تصریح کرد: تیم به اردو ترکیه 
می رود و چند روز اردو و چند بازی تدارکاتی داریم. امیدوارم در این 
اردو سرمربی تیم بتواند به آنچه مد نظرش است، برسد. سه بازی 

دوستانه داریم و این دیدارها می تواند بر روند کار ما تاثیر بگذارد.
رییس فدراسیون هندبال با اشاره به مکاتبه با کشورهای اروپایی 
برای برگزاری اردو گفت: ما مشکلات مالی داشتیم و البته شورای 
مرزی  برون  اردوی  با  اقتصادی  شرایط  به  توجه  با  مرزی  برون 
موافقت نمی کند مگر اینکه شرایط خاص باشد. با این حال ما با 
لهستان و کرواسی و چند کشور دیگر هم مکاتبه کردیم اما به دلیل 
تعطیلات سال نو یا برنامه های دیگر نتوانستیم به اروپا برویم و در 

ترکیه اردو زدیم.
برای  شانسی  ملی  تیم  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  پاکدل 
کسب سهمیه جام جهانی دارد؟ تاکید کرد: کار بسیار سختی 
داریم و قول نمی دهیم.  قول ما این است که تمام توانمان را به 
کار بگیریم. قطر برای اعاده حیثیت می آید، بحرین قهرمان امروز 

آسیا و المپیکی است و با قدرت می آید، ژاپن میزبان المپیک است 
و کویت میزبان مسابقات است و از امتیاز میزبانی اش استفاده 

می کند. 

وی  در پایان گفت: ایران، کره جنوبی و عربستان جزو مدعی ها 
هستند. می رویم و تلاش می کنیم البته نه بدون امید؛ مجموعه 

تیم همدل و هم قسم شده اند تا نتیجه خوبی بگیرند.

 رییس فدراسیون هندبال: 

برای کسب سهمیه جام جهانی قولی نمی دهیم 

 پیشکسوت استقلال گفت: فرهاد مجیدی بازیکن بزرگی بوده اما حضورش در استقلال زود بود.
»محمد نوازی« اظهار داشت: جدایی استراماچونی به خاطر ضعف هیات مدیره و مدیرعامل استقلال از این تیم صورت گرفت و این یک 

نمره منفی در کارنامه آنها محسوب می شود.
وی افزود: اسم استقلال را به خاطر یک مربی  ایتالیایی خراب کردند درحالی که می توانستند همین امکانات را برای یک مربی ایرانی 
فراهم کردند. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: هواداران استقلال چه گناهی دارند که شاهد ناکامی های تیم خود باشند و بابت 

اتفاقاتی که در استقلال رخ می دهد خون دل بخورند.
نوازی تصریح کرد: جز حمایت از استقلال چاره دیگری از این تیم نداریم. در این مقطع می توانیم آرزو کنیم آبی پوشان تهرانی دوباره 

روزهای خوبی را برای هواداران به ارمغان اورد و پیام آور شادی برایشان باشند.
وی تاکید کرد: فرهاد بازیکن بزرگی بوده اما حضورش در استقلال زود بود. او ابتدا باید چند سالی در تیم های دیگر مربیگری می کرد و 

بعد از اینکه به تجربه کافی می رسید هدایت آبی پوشان تهرانی را برعهده می گرفت.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: این روزها بیکارم نه چون لابی گری بلدم و نه برای حضور در تیمی اعتقادات قلبی ام را زیر پا 

می گذارم.

عضو جدید هیات مدیره باشگاه استقلال با بیان اینکه برخی از بازیکنان مدعی هستند با باشگاه اختلاف حساب دارند، گفت: فکر 
نمی کنم مشکل خاصی در این خصوص وجود داشته باشد.

» عبدالرضا موسوی« دیروز در حاشیه مراسم معارفه فرهاد مجیدی اظهار داشت: جلسه معارفه سرمربی برگزار شد که این اتفاق 
خوشایندی برای استقلال است.

وی درباره حرف هایی که در رختکن با بازیکنان استقلال زده شد، اعلام کرد: این صحبت ها درون خانوادگی بود و نباید به صورت 
عمومی مطرح شود.

موسوی درباره غیبت برخی از بازیکنان در تمرین گفت: برخی از بازیکنان استقلال مدعی هستند با باشگاه اختلاف حساب دارند و فکر 
نمی کنم مشکل خاصی وجود داشته باشد.

وی تاکید کرد: اگر سرمربی استقلال برای تقویت تیم به بازیکن احتیاج داشته باشد، هیات مدیره نسبت به جذب آنها اقدامات لازم را 
انجام خواهد داد.

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در پایان گفت: همه باید به استقلال کمک کنیم تا این تیم بتواند در نیم فصل دوم نتایج خوبی را 
کسب کند.

محمد نوازی: 

سرمربیگری استقلال برای مجیدی زود بود
عضو جدید هیات مدیره باشگاه استقلال:

 برخی بازیکنان استقلال با باشگاه اختلاف حساب دارند

 مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال ایران با تاکید بر اینکه تیم امید شرایطی خوبی برای حضور در انتخابی المپیک دارد گفت: امیدوارم 
شاگردان حمید استیلی بتوانند طلسم ۴۴ ساله را بشکنند.

عبدالعلی چنگیز با اشاره به دیدارهای حساس پیش روی تیم فوتبال امید ایران گفت: امیدوارم پس از گذشت سالها بتوانیم به 
المپیک راه پیدا کنیم. کادر فنی و بازیکنان تلاش زیادی را انجام دادند تا بتوانند این بار راهی المپیک شوند.

وی تاکید کرد: متاسفانه در دوره ای اختلاف شدیدی بین فرهاد مجیدی و استیلی بوجود آمد که باعث شد مجیدی از تیم امید کنار 
برود و فدراسیون هم با توجه به شناختی که استیلی از بازیکنان داشت و مدیر فنی تیم هم بود او را به عنوان سرمربی انتخاب کرد تا 

هر چه زودتر تیم امید سر و سامان گرفته و خود را آماده حضور در مقدماتی المپیک کند.
مهاجم پیشین تیم ملی ادامه داد: سالهاست که تیم امید ما نتوانسته به المپیک راه پیدا کند. چندین بار با بهترین تیم ها در رقابت 
های مقدماتی حاضر شدیم اما میسر نشد تا بتوانیم در المپیک حضور پیدا کنیم ولی امیدوارم این بار با بازیهای تدارکاتی خوبی که تیم 

امید انجام داده و شرایط مثبتی که این تیم دارد بتوانیم به المپیک صعود کرده و در آنجا هم عملکرد موفقی داشته باشیم.
چنگیز تصریح کرد: همه باید از تیم امید حمایت کنیم. بازیکنانی که در این تیم حضور دارند سرمایه های آینده فوتبال ملی بزرگسال 
ما هستند. پس باید آنها را رها نکرده تا شرایط را بوجود بیاوریم که بتوانیم در تیم ملی بزرگسالان هم از اکثر نفرات این تیم استفاده 
کنیم. پیشکسوت باشگاه استقلال با اشاره به وضعیت این تیم نیز گفت: آبی پوشان به خاطر درگیری با ماجرای آمدن یا نیامدن 
استراماچونی زمان زیادی را از دست دادند و از این حیث به تیم لطمه وارد شد. باید امیدوار بود که این تیم با کادر جدید به موفقیت 
هایش ادامه دهد. لازم به ذکر است ، بازی های گروه C مرحله نهایی رقابت های قهرمانی زیر ۲۳ سال آسیا و انتخابی بازی های 
المپیک ۲۰۲۰ با حضور تیم های المپیک ایران، ازبکستان، کره جنوبی و چین در شهر سونگخلا و استادیوم تینسولانون تایلند برگزار 

می شود. برنامه دیدارهای تیم المپیک کشورمان در رقابت های نهایی و مرحله گروهی به این شرح خواهد بود:
* پنجشنبه - ۹ ژانویه )۱۹ دی( ؛ ساعت ۱۷:۱۵

- ایران - ازبکستان
* یکشنبه - ۱۲ ژانویه )۲۲ دی( ؛ ساعت ۱۷:۱۵

- ایران - کره جنوبی
* چهارشنبه - ۱۵ ژانویه )۲۵ دی( ؛ ساعت ۱۷:۱۵

- ایران - چین
همچنین در مرحله دوم رقابت ها تیم های اول و دوم گروه های سوم و چهارم روز یکشنبه ۱۹ ژانویه در بانکوک به مصاف هم خواهند 

رفت.

 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در حالی به تعطیلات زمستانی رفته که ارتباط خود با مدیران باشگاه را به کمترین سطح ممکن 
رسانده و هنوز وضعیتش برای بازگشت به تیم با وجود مشکلات مالی مشخص نیست.

تیم فوتبال پرسپولیس موفق شد در پایان هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر ۳۴ امتیاز کسب کند و با صدرنشینی به تعطیلات نیم 
فصل برود اما اتفاقی که برای استقلال پیرامون استراماچونی رخ داد در حالی تکرار برای کالدرون و پرسپولیس است.

گابریل کالدرون سرمربی آرژانتینی سرخپوشان پایتخت که در هفته های پایانی نیم فصل اول به شدت از عملکرد مدیران باشگاه 
پرسپولیس انتقاد می کرد قبل از رفتن از ایران، شروط خود را برای ادامه همکاری با این باشگاه اعلام کرد.

وی پرداخت مطالبات خود و دستیارانش به همراه طلب هایی که بازیکنان دارند را در کنار جدایی دو نفر از اطرافیان این تیم از جمله 
افشین پیروانی را از شروط اصلی خود عنوان کرد. کالدرون قبل از ترک تهران نیز اعلام کرد هیچ ارتباطی با مدیرعامل باشگاه بصورت 

مستقیم نخواهد داشت و مدیر برنامه های ایرانی خود را مسئول مذاکره با سرخ ها معرفی کرد.
کالدرون که هفتم دیماه تهران را به مقصد بوینوس آیرس آرژانتین ترک کرد هیچ صحبتی با مدیرعامل پرسپولیس نداشته است. او 
پاسخ هیات مدیره باشگاه را نیز از طریق مدیر برنامه های خود می دهد و لیست مازاد را نیز از طریق همین شخص به دست مهدی 

رسول پناه رئیس هیات مدیره پرسپولیس رساند.
هیات مدیره نیز در جلسات خود حل مشکلات مالی کالدرون را به انصاریفرد سپرده است تا او با نظریه های اقتصادی اش بتواند موانع 
را رفع کند. آنها در واقع انصاریفرد را مسئول مستقیم حل مشکلات مربوط به کالدرون کرده اند و از مدیرعامل باشگاه انتظار دارند تا 

موانع مالی و مدیریتی در داخل تیم را از سر راه بردارد.
پیرمرد آرژانتینی که قرار بود چهارشنبه به قطر رفته تا تمرینات این تیم در اردوی دوحه قطر را زیر نظر بگیرد گویا از لغو این اردو 

اطلاعی ندارد و مشخص نیست او با وجود بی تفاوتی باشگاه نسبت به رسیدگی به خواسته هایش راهی تهران می شود یا خیر!
محمدحسن انصاریفرد مدیرعامل باشگاه پرسپولیس پس از رفتن این مربی بارها خواست تا با تماس تلفنی و ارتباط مستقیم با 

سرمربی تیمش، سوء تفاهم های به وجود آمده را از بین ببرد اما موفق به این امر نشده است.
انصاریفرد در حالی قصد بازگرداندن کالدرون را دارد که در عمل هیچ اقدامی برای این بازگشت نکرده است. او نه تنها مطالبات 
کالدرون و بازیکنان را پرداخت نکرده بلکه حاضر به کنار گذاشتن افشین پیروانی از سرپرستی تیم نیز نشده است. شروطی که طبیعی 

است پیرمرد آرژانتینی را نسبت به بازگشت دلسرد کند.
سرخ ها نه تنها ۳۰۰ هزار دلار از قسط دوم قرارداد سرمربی خود را پرداخت نکرده اند بلکه ۱۲۵ هزار دلار دیگر از بخش اول قرارداد 
او را به حسابش واریز نکرده اند تا نشان دهند هیچ عزمی برای بازگشت او ندارند. نخواستن هایی که در کلام تکذیب می شود اما در 

عمل با پیدا نکردن کالدرون برای مذاکره، روی آن سرپوش گذاشته شده است.

عبدالعلی چنگیز  :

تیم فوتبال امید شانس بالایی برای شکستن طلسم ۴۴ ساله دارد
هیچکس از کالدرون خبر ندارد؛

پرسپولیس همچنان درمسیر استقلال

رئیس فدراسیون شمشیربازی با تاکید بر اینکه جای مدال المپیک در کلکسیون 
افتخارات این فدراسیون خالی است، گفت: تمام فاکتورهای لازم برای دستیابی به این 

مهم در توکیو مهیا شده است.
فضل الله باقرزاده با اشاره به موقعیت تیم شمشیربازی اسلحه سابر ایران در رنکینگ 
جهانی و سهمیه المپیکی که دستیابی به آن بسیار نزدیک است، گفت: شرایطمان به 
گونه ای است که نباید از شانسِ دستیابی به سهمیه و باید و نبایدهای آن حرفی بزنیم. 

تیم ایران در رده پنجم جهان است و راه اصلی برای کسب سهمیه المپیک را طی کرده 
است. سه رویداد دیگر از مجموع رقابت های گزینشی المپیک باقی مانده اما ما با حضور 

در اولین رویدادِ پیش رو )جام جهانی ورشو( می توانیم کار را تمام کنیم.
وی تصریح کرد: خلاصه اینکه امروز دغدغه من و فدراسیون شمشیربازی کسب 
سهمیه برای المپیک توکیو نیست. خیلی وقت است که این موضوع را برای خود تمام 
شده می دانیم و پرونده آن را تا حدی بسته ایم. آنچه برای مان مهمتر است، چگونگی 

عملکرد در توکیو است و اینکه شمشیربازان مان بتوانند صاحب مدال شوند.
رئیس فدراسیون شمشیربازی با یادآوری اینکه این فدراسیون در المپیک ۲۰۱۲ 
لندن والمپیک ۲۰۱۶ ریو به ترتیب یک و دو نماینده داشت، ادامه داد: با کسب سهمیه 
تیمی چهار شمشیرباز اعزامی به المپیک ۲۰۲۰ توکیو خواهیم داشت که سه نفر از 
آنها در بخش انفرادی هم شرکت می کنند. در هر دو بخش هم با توجه به شرایطی که 
ملی پوشان مان دارند، شانس کسب مدال داریم. برای رسیدن به این مهم همه شرایط 

لازم را در حد بضاعتی که در فدراسیون داریم، مهیا کرده ایم.
باقرزاده با اشاره به اینکه مجتبی عابدینی در المپیک ریو در یک قدمی مدال از 
دستیابی به آن بازماند، تصریح کرد: مدال المپیک تنها افتخاری است که جای آن در 
کلکسیون افتخارات فدراسیون شمشیربازی خالی است. ما مدال بازی های آسیایی، 
مسابقات قهرمانی آسیا و مدال جام جهانی را داریم. در رقابت های قهرمانی جهانِ اخیر 
هم توسط عابدینی صاحب مدال شدیم. بنابراین حالا فقط مدال المپیک را کم داریم که 

برای محقق شدن آن همه کار کرده ایم.
وی تصریح کرد: ملی پوشان اسلحه سابر در اردوی آماده سازی هستند. آنها طی 
ماه های گذشته به تمام رویدادهایی که باید، اعزام شدند. ضمن اینکه ملی پوشان 
تمریناتشان را زیر نظر ماساژور، بدنساز و روانشناس پیگیری کردند؛ فاکتورهایی که برای 
آماده سازی بهتر و کامل تر نیاز است. فدراسیون شمشیربازی در حد بضاعتی که دارد 

و با وجود خیلی از کمبودها، تمام شرایط را مهیا کرده تا در توکیو صاحب مدال شویم.
رئیس فدراسیون شمشیربازی با بیان اینکه بودجه این فدراسیون رقم خیلی بالایی 
نیست، خاطرنشان کرد: ما امسال از کمیته ملی المپیک ۸۵۰ میلیون دریافتی داشتیم 
در حالی که هزینه اعزام به مسابقات قهرمانی آسیا در ژاپن بیشتر از این رقم شد. همین 
مثال کافی است برای اینکه میزان دخل و خرج فدراسیون مشخص شود. با این حال هر 
فاکتوری که لازم بود را مهیا کرده ایم تا در المپیک توکیو، شمشیربازی یکی از رشته های 
مدال آور شود. این موضوع اهمیت زیادی برای مان دارد به خصوص که شاید فرصت 

دیگری برای مان مهیا نشود.
وی با تاکید بر اینکه شمشیربازی ایران در اسلحه سابر از بهترین های جهان است، 
گفت: چه فرصتی بهتر از این که ملی پوشان ما با ترکیب حداکثری و آمادگی کامل در 
المپیک شرکت می کنند آنهم با هدایت پیمان فخری که همه مدال ها در کارنامه دوران 
مربیگری خود دارد جز همین مدال المپیک. بنابراین برای من و فدراسیون و ملی پوشان 

و مربی آنها، المپیک توکیو بهترین فرصت است کلکسیون افتخارات را کامل کنیم.

رئیس فدراسیون شمشیربازی :

شرایط برای کسب مدال درالمپیک مهیا شده است
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اقدام  درباره  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  عضو  یک 
قاسم  سردار  رساندن  شهادت  به  در  آمریکا  اخیر  تروریستی 
سلیمانی گفت: ترور سردار سلیمانی ضایعه بزرگی بود. ولی 
معتقدم این ضایعه در عین اینکه برای ما سنگین بود می تواند 
آثاری مثبتی هم در کشور ما هم در کشورهای دیگر به ویژه در 

عراق پدید آورد و این قابل ملاحظه است.
اقدام  ، درباره  و گویی  الله سیدمحمد غروی در گفت  آیت 
تروریستی اخیر آمریکا در به شهادت رساندن سردار شهید قاسم 
سلیمانی گفت: سردار سلیمانی هم کاردان بود هم در سطح 
بین الملل فعالیت های پرتوفیقی داشت. برای نمونه، در ارتباط 
با مقاومت در کشورهایی نظیر عراق، لبنان، فلسطین، یمن و 
سوریه با همه مشکلات و چالش هایی که وجود داشت نقش 
موثر، مفید و تعیین کننده ای داشت. به گونه ای که توانست 
در مقابل قدرت ها مقاومت کند. زیرا آمریکایی ها می خواستند 
خاورمیانه جدیدی را در منطقه به وجود آورند که این خاورمیانه 
جدید مستلزم این بود که آمریکا پایگاه های خود را در کشورها به 

وجود آورده و آنها  را به کشورهای کوچکتر تقسیم کند.
افزود:  علمیه  های  حوزه  مدیریت  عالی  شورای  عضو 
آمریکایی ها در این میان با حضور خود تلاش کردند تا به اهداف 
شان دسترسی پیدا کنند. آنها برای سوریه، لبنان، عراق و یمن 
نقشه هایی کشیده بودند. حتی در کشورهایی نظیر ترکیه نیز 
تلاش کردند چنین وضعی به وجود آورند. ایران در تمام طول 
این مدت در منطقه حضور داشته و بدون اینکه دخالتی در امور 
کشورها داشته باشد از هیچ کمکی به کشورهای منطقه دریغ 
نکرد. با اینکه ما خود مشکلاتی داریم اما از آنجا که این کشورها 
اسلامی هستند، نگذاشتیم آمریکایی ها به اهداف شوم خود در 

آنها دست پیدا کنند.
 سردار سلیمانی در عین حالی که یک نظامی بود، 

اهل گفت و گو بود
سیدمحمد غروی ادامه داد: ایران تصمیم گرفت به کشورهای 
منطقه کمک کرده و اگر مشورتی نیاز داشتند به آنها ارائه دهد. 
زیرا سرنوشت این کشورها بی ارتباط با سرنوشت کشور ما نبوده 
و نیست. در نتیجه ما وظیفه خود می دانیم که چنین نقشی را در 
منطقه ایفا کنیم بدون اینکه بخواهیم مداخله ای در این رابطه 
داشته باشیم. در این زمینه، کسی که مباشرتاً ورود کرده بود 
شخص سردار سلیمانی بود که در تمامی عرصه ها موفق بود. 
او جنگ دیده بود و جنگ های پارتیزانی را مدیریت کرده بود 

همچنین تجربه بسیار خوبی داشت و مورد اعتماد بود.
وی با بیان اینکه نقش سردار سلیمانی بسیار تعیین کننده 
بود، گفت: با اینکه خصوصیت ژنرالی ایجاب می کند تا فرد کار 
خود را با جنگ پیش ببرد اما خصوصیتی که سردار سلیمانی را 
از بسیاری افراد جدا می کرد این بود که در عرصه دیپلماسی نیز 
قوی بود. یعنی تا جایی که امکان داشت از ظرفیت های گفت و 

گو استفاده می کرد و اگر لازم بود مشورت می داد و به کشورها 
کمک می کرد. سردار سلیمانی در عین حالی که یک نظامی 
بود، اهل گفت و گو بود. او تنها در صورتی که کشورها متقاضی 
کمک بودند مدیریت بخش هایی را برعهده می گرفت و متناسب 

با مسئولیت خود عمل می کرد.
دنبال ترور حاج قاسم بودند

غروی بیان کرد: سردار سلیمانی هیچگاه دنبال منافع شخصی 
و منافع اقلیمی حوزه خود نبود، بلکه دنبال مصالح کشورهایی 
بود که درخواست کمک کرده بودند. بنابراین طبیعی بود که 
ایشان جایگاه قابل قبولی میان مسئولان عالی رتبه آن کشورها 
داشته باشد. جایگاهی که بعدها به میان مردم این کشورها 
رسید و آنها نیز متوجه شدند که سردار سلیمانی چنین نقشی 
ایفا می کند. در نتیجه اقدامات حاج قاسم در منطقه مقبولیتی 
عمومی برای ایشان پدید آورد. دشمن نیز متوجه این مسأله بود 

که حاج قاسم هرجا ورود می کند، موفق است.
منطقه  در  سلیمانی  سردار  موفقیت های  داد:  ادامه  وی    
بود.  آمریکا  ویژه  به  بزرگ  قدرت های  برای  سنگین  مسأله ای 
هرگاه که دشمنان می خواستند حیاط خلوتی برای خود ایجاد 
کنند، سردار سلیمانی کاری می کرد تا این مسأله تحقق پیدا 
محقق  می خواستند  دشمنان  که  طور  آن  دست کم  یا  نکند 

نشود. هنگامی هم که دشمنان تلاش کردند جریاناتی به وجود 
آورند تا مشکلاتی برای دولت های منطقه ایجاد کنند، آمریکا و 
متحدانش عملا توفیق پیدا نکردند و در این رابطه، نقش سردار 
سلیمانی بسیار خودنمایی می کرد. از این رو، آنها به دنبال ترور 
حاج قاسم بودند. در حالی که نمی دانند سردار سلیمانی تنها 
نیست و درست است در موقعیتی قرار گرفته که شاخص به نظر 

می رسد ولی این دلیلی بر تنها بودنش نیست.
 او اهداف و مقاصد جریان های سیاسی را دنبال 

نمی کرد
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: از طرفی دشمن 
نقش سردار سلیمانی را برجسته می دید و به دنبال محو ایشان 
بود و از سوی دیگر نیز محبوبیت او در منطقه بسیار ویژه بود. 
خصوصیات مختلف اخلاقی و منشی سردار سلیمانی هم به 
این مسأله اضافه شد و ایشان در داخل کشور نیز  توجه های 
زیادی به خود جلب کرد. او هرگز این گونه نبود که اهداف و 
مقاصد جریان های سیاسی را دنبال کند، بلکه اهداف جمهوری 
اسلامی را آنهم همانگونه که مقام معظم رهبری و سیاست های 

کلی نظام تعیین کردند، دنبال می کرد.
وی بیان کرد: این گونه نبود که همه ایشان را منتسب به جریان 
خاصی بدانند. بلکه سردار سلیمانی فوق جریان ها تعریف می 

شد. لذا دیدیم که در ماجرای شهادت مظلومانه ایشان همه 
احساس درد کردند و گویا همه مصیبت زده بودند. همچنین 
ترور او را همه محکوم کردند و واقعا همگان او را با دل و جان می 
خواستند. ویژگی دیگر سردار سلیمانی، مشی اخلاقی ایشان 
بود. او آدم مخلصی بود که اصلا به دنبال رسیدن به مقام و 
موقعیت نیست. وظیفه خود را انجام می داد و مخلصانه در این 

رابطه قدم برداشت.
  سردار سلیمانی در عین اینکه یک نظامی بود اما دل 

رئوفی داشت
غروی گفت: همه متوجه بودند که ایشان سربازی است که 
در جبهه های مختلف نقشی تعیین کننده دارد و مصالح نظام 
را مدنظر قرار می دهد. از طرف دیگر، سردار سلیمانی در عین 
اینکه یک نظامی بود اما دل رئوفی داشت. ویژگی های دیگر 
اخلاقی هم در او وجود داشت. آدم متدین و باتقوایی بود. فردی 
بود که به سراغ بزرگان می رفت و از فکر آنها چه در نجف و چه 
ایران استفاده می کرد. عملا زمانی که به ایران می آمد با بزرگان 
ملاقات داشت و مسائل را بازگو می کرد. بی تردید او تبدیل به 

چهره ای محبوب در حوزه بین الملل و داخل کشور شده بود.
جزو  نظرسنجی ها  در  حتی  سلیمانی  سردار  افزود:  وی 
محبوبترین مقامات کشور ما بود که مردم به خوبی از او نام می 
بردند. امروز هم کسی باور نمی کند که وقتی اتفاقی این چنینی 
و  تاثیری در کشور  افتد، چنین  نظامی می  برای یک سردار 
منطقه داشته باشد. حتی موجب وحشت دشمنان در سطح 
بین الملل شود. این امری بسیار مهم است. چرا که آمریکا نیز از 
اقدام مذبوحانه خود وحشت کرده و به خود می لرزد و پیغام می 
دهد حالا این کاری بوده که شده و اگر بخواهد پاسخی داده 
شود باید به همان اندازه باشد. این مسأله از طرفی جایگاه رفیع 
سردار سلیمانی را نشان می دهد و از طرف دیگر نمایانگر قدرت 

ایران است.
روحیه سردار سلیمانی نشان می داد که باید کار کرد و 

درگیر مسائل جناحی نشد
غروی بیان کرد: ترور سردار سلیمانی ضایعه بزرگی بود. ولی 
معتقدم این ضایعه در عین اینکه برای ما سنگین بود می تواند 
آثاری مثبتی هم در کشور ما هم در کشورهای دیگر به ویژه در 

عراق پدید آورد و این قابل ملاحظه است.
وی در پایان گفت: آنچه برای سردار سلیمانی مطرح بود، 
مصالح نظام و کشور بود و ایشان هیچ گاه وارد دعواهای جناح 
برخی  بود  ممکن  اینکه  با  بنابراین  شد.  نمی  سیاسی  های 
های  جریان  بعضی  نظر  مورد  کشور  از  خارج  در  تصمیمات 
آنها در عین حال احساس می کردند که  داخلی نباشد، اما 
سردار سلیمانی ژنرال مخلصی است که در صحنه عمل می کند 
و جان خود را کف دستش گذاشته است. روحیه سردار سلیمانی 

هم نشان می داد که باید کار کرد و درگیر مسائل جناحی نشد.

آیت الله سیدمحمد غروی:

 سردار سلیمانی فوق جریان ها تعریف می شد

موضوعی که موجب به خطر افتادن اتحاد و انسجام ملی می شود

انتخابات و حربه خطرناک شعارهای قومیتی

شماری از نامزدها در جریان رقابت های انتخابات مجلس از شعارهای قومیتی به عنوان 
ابزاری برای تکیه زدن بر کرسی نمایندگی بهره می گیرند؛ اقدامی که منجر به تحریک 
قومیتی به خصوص در نواحی مرزی و در نتیجه به خطر افتادن اتحاد و انسجام ملی 

می شود. 
استفاده از شعارهای قومی و تلاش برای بهره گیری از برخی شکاف ها جهت تهییج 
احساسات مردم و در نتیجه کسب پیروزی در انتخابات، از پدیده هایی است که طی 
سال های گذشته در انتخابات مختلف بروز پیدا کرده است. البته مسئله شعارهای قومی 
در انتخابات مجلس  پررنگ تر از انتخابات ریاست جمهوری، خبرگان رهبری و شورای شهر 

و روستا است.
تنوع قومی در برخی شهرها و حوزه های انتخاباتی، باعث طمع عده ای از نامزدهای 
شکاف ها  این  روی  گذاشتن  دست  طریق  از  آسان  پیروزی  برای  مجلس  انتخاباتی 
شده است. در این شهرها تجربه چند انتخابات گذشته نشان می دهد که شعارهای قومی 
نقش ملموسی در نتایج انتخابات پیدا کرده و برخی با همین موج سواری ها توانسته اند 

به اهداف خود دست یابند.
موج سواری روی شعارهای قومی در ایران که دارای تنوع قومیتی است و سال ها از 
ورای مرزها با تهدیداتی روبرو بوده، مسئله مهمی است که باید مورد توجه قرار بگیرد. 
سوءاستفاده از مطالبات قومی در کنار آثار منفی مختلفی که در کوتاه مدت و بلندمدت 
به بار می آورد می تواند تمامیت ارضی و اتحاد ملی کشور را دچار خدشه کرده و در بین 

مردم نفرت را گسترش دهد.
با توجه به اهمیت این مسئله، مقام معظم رهبری در سیاست های کلی انتخابات 
)ابلاغی در سال ۹۵( و همچنین در برخی سخنرانی هایشان به ضرورت پرهیز از تحریک 

قومی در انتخابات پرداخته و نسبت به آن هشدار داده اند.
رهبری در بند پنجم سیاست های کلی انتخابات در زمینه مسائل قومی روی »ممنوعیت 
هرگونه تخریب، تهدید، تطمیع، فریب و وعده های خارج از اختیارات قانونی و هرگونه 
انتخاباتی.« تاکید  اقدام مغایر امنیت ملی نظیر تفرقه قومی و مذهبی در تبلیغات 
کرده اند. در بند هفتم هم ضرورت »پیشگیری از جرایم و تخلفات انتخاباتی و هرگونه 
اقدام مغایر قانون، منافع ملی، وحدت ملی و امنیت ملی و رسیدگی سریع و خارج از 
نوبت حسب مورد به آنها به ویژه جرایم امنیتی، مالی و تبلیغاتی و اقدامات تخریبی ضد 
داوطلبان« مورد توجه قرار گرفته است. در واقع، رهبری هم ممنوعیت ایجاد تفرقه قومی و 
مذهبی را مورد تاکید و توجه قرار دادند و هم اینکه اشاراتی در زمینه مجازات و برخوردهای 

قانونی در این زمینه داشتند.
 رهبر انقلاب در آستانه انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ هم در دانشکده افسری 
امام حسین )ع( توصیه هایی را خطاب به نامزدها بیان کردند. در بند سوم این توصیه 
رهبری بیان داشتند »نامزدها سعی کنند گسل های اعتقادی، جغرافیایی، زبانی و قومی 
را تحریک نکنند؛ مراقب باشند؛ نامزدها به خاطر خطای در تشخیص، این گسل ها را به 

نفع دشمن تحریک نکنند.«
با وجود تاکیدات مقام معظم رهبری، در انتخابات همچنان شاهد برخی وعده های 
فراقانونی و قومیتی نامزدها هستیم؛ مسئله ای که علاوه بر کاهش کیفیت مجلس و کنار 
گذاشته شدن افراد شایسته و متخصص، منجر به درگیری بین مردم و طرح خواسته های 
نامعقول می شود. تسری این درگیری  و شعارها به حوزه های دیگر مثل ورزش که در چند 
سال اخیر در ورزشگاه های برخی استان ها تبدیل به معضل فرهنگی و امنیتی شده است 

بخش دیگری از پیامدهای طرح شعارهای قومیتی در انتخابات مجلس است.
این اهمیت و ضرورت باعث نشده قانون گذار مجازات و قوانین مطلوبی برای پیشگیری 
و مقابله با این مسئله تصویب کند. در زمینه برخورد با نامزدهای انتخاباتی که به طرح 
شعارهای قومی و ایجاد تفرقه می پردازند تا به نمایندگی مجلس دست پیدا کنند، قانون 
سکوت کرده است و این افراد هم با اطلاع از سکوت قانون و عدم حساسیت نهادهای ناظر 
با ضربه زدن به منافع ملی و اتحاد کشور و ایجاد نفرت بین مردم یک شهر خواسته های 

شخصی خود را پیش می برند.
 شعارهای قومیتی در کشوری طرح می شود که در ساختار سیاسی و حقوقی آن نگاه 
قومیتی و نژادی حاکم نیست و در سطوح مختلف ساختار اداری و سیاسی، مردم شهر 
و قومیت های مختلف حضور دارند. علاوه بر این ها مردم ایران همگی فارغ از تفاوت ها 
دارای عناصر هویتی مشترکی هستند که منجر به ملت سازی در کشورمان شده و عناصر 

هویتی مشترک نباید با شعارهای قومیت گرایانه تضعیف شود.
در قوانین انتخابات مجلس مصوب سال ۱۳۶۲ و سال ۱۳۷۸ نه در زمینه ممنوعیت ها 
و نه در زمینه مجازات ها اشاره ای به مسئله ایجاد تفرقه قومی نشده است. در ماده ۲۷ 
قانون مصوب سال ۶۲ که به جرایم پرداخته اشاره ای به مسئله تفرقه قومی به چشم 

نمی آید و این مسئله جرم انگاری نشده است.
همچنین در ماده ۳۲ این قانون که به افراد محروم از نمایندگی مجلس اشاره می کند 
هم مسئله تفرقه قومی و کسانی که به این مسائل دامن می زند وجود ندارد و قانون گذار 
از کنار این مسئله مهم و حساسیت برانگیز با سکوت عبور کرده است. در قانون انتخابات 
مجلس شورای اسلامی مصوب سال ۱۳۷۸ که در واقع اصلاح قانون قبلی در این زمینه 
است هم با وجود اصلاح در برخی مواد، مسئله شعارهای قومی و ایجاد تفرقه قومی و در 

نهایت تحریک قومی مورد توجه نبوده و این قانون هم سکوت کرده است.
در طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس که از سوی شورای نگهبان رد شده و در حال 
حاضر با اصرار مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع داده شده است هم 
فکری برای این مسئله نشده است. در کنار عدم توجه به این مسئله، بحث استانی شدن 
انتخابات مطرح است که برخی ناظران سیاسی معتقدند این طرح در صورت اجرایی 
شدن منجر به تحریک گسل های قومی در کشور خواهد شد البته برخی دیگر هم 
می گویند اگر این قانون تصویب شود می تواند بخشی نگری ها را کاهش داده و توجه به 

منافع ملی را افزایش دهد و از این رهگذر طرح شعارهای قومی هم کم رنگ می شود.
حساسیت موضوع و اختلاف نظر کارشناسان باعث شده تصویب و اجرایی کردن قانون 
اصلاح انتخابات مجلس، نیازمند بررسی های دقیق کارشناسی از جنبه های مختلف 
سیاسی، امنیتی و فرهنگی باشد تا وضعیت سکوت قانون در قبال طرح شعارهای قومی 

را از این هم بغرنج تر نکرده و خود قانون عاملی برای افزایش این گسل ها نشود.

عراقچی:

 از برجام خارج نشدیم 
 معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: برداشتن گام پنجم کاهش تعهدات برجامی به 
این معنا نیست که برجام تمام شده یا ایران از برجام خارج شده است بلکه یعنی به تعادلی 

معقول در برجام رسیده ایم.
»سیدعباس عراقچی« صبح سه شنبه در حاشیه نشست مجمع گفت وگوی تهران درباره 
برداشتن گام پنجم از سوی ایران برای کاهش تعهدات برجامی خود، گفت: همانطور که 
در بیانیه دولت آمده بود ما گام پنجم و نهایی خود را در راستای کاهش تعهدات برجامی 
برداشتیم و گام دیگری وجود ندارد. معاون سیاسی وزیر امور خارجه اظهار داشت: ما 
در حوزه غنی سازی دیگر هیچ محدودیتی برای خود قائل نیستیم، ولی اینکه در صحنه 
عمل چه اتفاقی بیفتد و  به چه میزان در داخل کشور غنی سازی کنیم، بستگی به برنامه 
سازمان انرژی اتمی و نیاز کشور دارد. این دیپلمات ارشد با بیان اینکه برداشتن این گام به 
این معنا نیست که برجام تمام شده یا ایران از برجام خارج شده است، بلکه به تعادلی در 
برجام رسیده ایم، اظهار داشت: با خروج آمریکا از برجام تعادل موجود در این توافق بین 
المللی به هم ریخته بود و اکنون فکر می کنیم با انجام کاهش تعهدات برجامی به تعادل 
معقولی در برجام رسیدیم. عراقچی با اشاره همکاری ایران با آژانس بین المللی اتمی 
تصریح کرد: البته همکاری ما با آژانس ادامه می یابد و این آمادگی را داریم که هر موقع 
طرف های مقابل بتواند خواسته های ما را تامین و به تعهدات خود در برجام عمل کنند، 
ما به رویه قبلی باز گردیم. وی تاکید کرد: امکان بقای برجام وجود دارد به شرطی که 
طرف های مقابل بخواهند. معاون سیاسی وزیر خارجه در مورد تهدید اروپایی ها در مورد 
استفاده از مکانیسم ماشه نیز خاطرنشان کرد: طبیعی است که این موضوعات شرایطی 
را ایجاد می کند ما به پایان برجام سریعتر نزدیک شویم. همان طور که ایران در زمان خروج 
آمریکا از برجام به صورت مدبرانه برخورد کرد، این انتظار وجود دارد که طرف های مقابل 

نیز مدبرانه و با تدبیر برخورد کنند و از افزایش تنش خودداری کنند.
ترور سردار سلیمانی موجب تغییر معادلات منطقه ای شده است

عراقچی در مورد وضعیت منطقه بعد از ترور سردار قاسم سلیمانی بیان کرد: با این اتفاق 
همه معادلات منطقه ای تغییر کرده است و ما با معادله جدیدی در منطقه مواجه هستیم 
که می توان از آن به عنوان آغاز پایان حضور آمریکا در منطقه یاد کرد. معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه با بیان اینکه معتقدم که مهمترین برکت شهادت سردار سلیمانی و خون 
این سردار بزرگ این است که  روند خروج آمریکا از منطقه آغاز شده است، یادآور شد: ما 
طلیعه این موضوع را با رای پارلمان عراق مبنی بر لزوم خروج نیروهای نظامی آمریکا از این 

کشور مشاهده می کنیم و مطمئن هستیم که این روند ادامه پیدا می کند.

در سال های اخیر شخصیت های برجسته علمی و مذهبی زیادی به طور طبیعی یا 
عملیات تروریستی دار فانی را وداع گفته اند اما تفاوت شهادت سردار سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی با آنها چه بود که پیکرش با بدرقه بی نظیر میلیون ها ایرانی رهسپار خانه ابدی 

شد. 
شاهدان عینی و تصاویر رسانه ها، همگی حکایت از حضور بی سابقه مردم در مراسم 
تشییع پیکر سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی دارد،حضوری که از عتبات عالیات در 
عراق شروع شد، در ادامه به خوزستان و خراسان و تهران  و امروز به کرمان رسید.برخی 
برآوردها حاکی از حضور هفت میلیون ایرانی در مراسم  تشییع پیکر سردار سپهبد 
سلیمانی و همرزمانش در تهران  است.امروز دوست و دشمن این حضور میلیونی را 
شگفت انگیز عنوان کردند و احتمالا طی روزهای آینده تحلیل ها و اظهارنظرها در این 
خصوص مطرح خواهد شد و در عین حال بی اساس بودن تحلیل ها و مشاوره های 

مشاوران ترامپ که منجر به شهادت وی شد، را آشکار کرد.
اما علت این حجم فراوان و پرشور استقبال از این سردار شهید چیست؟ واقع امر 
این است که در سال های اخیر شخصیت ها برجسته ملی و مذهبی متعددی دارفانی 
را به صورت طبیعی یا طی عملیاتی تروریستی وداع گفته اند. هر کدام ازآنها هم واجد 
بعضا هم شاهد حضور  بوده اند که  فراوانی  و اجتماعی  ویژگی های مثبت اخلاقی 
گسترده مردم پس از درگذشت آن ها بوده ایم. اما حاج قاسم سلیمانی چه کرد که این 

گونه محبوب قلب میلیون ها ایرانی  شد.
کلید فهم این تفاوت مهم را باید در تصویری که امروز مردم ایران از سردار سلیمانی 
دارند، جستجو کرد. ابرقهرمان مبارزه با داعش، سرداری که ملی بود و ملی ماند و در 

نهایت مظلومی که ناجوانمردانه توسط استکبار و استعمار ترور شد.
با وجود اینکه طی یک دهه گذشته، نام سردار سلیمانی به عنوان فرمانده سپاه قدس 
در رسانه های کشور پررنگ بوده و سرمایه اجتماعی عظیمی پشت نام این سردار ایرانی 
شکل گرفته بود، در سلوک سردار هیچ گاه تلاشی برای طرح نام خود در رسانه ها دیده 

نشد و به همین جهت از دوران جنگ تحمیلی تا یک دهه گذشته، به جز خواص و 
آشنایان وی و البته افرادی که پیگیر تحولات نظامی ایران بودند، کمتر فردی با نام و 

شخصیت این فرمانده مهم سپاه پاسداران انقلاب اسلامی آشنا بود.
اما گمنامی سردار با حضور آمریکا در منطقه و بروز بهار عربی که با دخالت استعمار و 
سوءاستفاده گروه های تکفیری، تبدیل به بحرانی علیه امنیت ملی ایران و البته امنیت 
منطقه شد، به پایان رسید. در واقع بحران داعش مهمترین بهانه ای بود که عموم مردم 
ایران، منطقه و حتی جهان را با نام و ویژگی های سردار حاج قاسم سلیمانی به عنوان 

فرمانده ایرانی مقابله با تکفیری ها آشنا کرد.
مردم ایران می دانستند که تفکر داعش خطری جدی برای ملیت و مذهب همه 
ایرانیان فارغ از هر دین، مذهب و نژاد است و  زمانی که مجاهدین تحت امر ابوبکر 
البغدادی تا نزدیکی مرزهای ایران رسیده بودند، همگان دیدند که این سردار سلیمانی 
بود که با رهبری سربازان تحت امر خود نه تنها مانع از رسیدن تروریست های داعش به 
خاک کشور شد، بلکه با سازماندهی نیروهای مقاومت در عراق و سوریه، پس از نزاعی 
طاقت فرسا و پرهزینه سرانجام نه تنها منطقه بلکه جهانیان را از خطر داعش نجات داد.
اما شهرت گسترده فرمانده و سرمایه اجتمایع بی نظیرش در افواه مردم، او را از مسیر 
خود خارج نکرد. در روزهایی که برخی از فرماندهان نظامی پس از کسب شهرت، 
سودای حضور در سیاست را در سر می پروراندند و عطای حراست از مرزهای ملی را به 
لقایش می بخشیدند، سردار سلیمانی شاید مسئولیت خود را به عنوان یک سردار ملی 
سنگین تر دید و به خوبی از اعتماد و اطمینان مردمی که او را حافظ امنیت مرزهای ملی 

کشور خود می دانستند،پاسداری کرد.
طی سال های اخیر برخی تلاش زیادی کردند تا اعتبار سردار سلیمانی را به جناح 
سیاسی خاص گره بزنند و حتی از وی برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری دعوت 
به عمل آوردند، اما این سرباز ولایت با آگاهی دقیق از بار مسئولیت اجتماعی خود، در 
حضورهای اندک شماری که در محافل عمومی داشت، همواره مواضعی اتخاذ کرد که 

باور مردم به داشتن فرماندهی شجاع و جسور که ایران را برای همه ساکنینش فارغ 
از مرام و اعتقاداتشان میخواهد، مطمئن ساخت. همین مسئله باعث شد تا از جایگاه 

ویژه تری در باور عموم مردم برخوردار شود.
اما شاید آخرین ویژگی که مراسم تشییع این سردار ملی و محبوب بسیاری از ایرانیان را 
»بی نظیر« کرد، نحوه شهادت ایشان بود. طبیعی است که ایرانیان از طیف ها و جریانات 
مختلف دارای مرام و مسلک سیاسی متفاوتی باشند. با این حال در میان ایرانیان 
وطن دوست، نمی توان فردی را یافت که از تجاوز آمریکا و سایر قدرت های استعماری به 

ایران خاطره ای خوش داشته باشد و به استقبال آن برود.
گذشته از تلاش های جسورانه و فداکارانه سردار سلیمانی در نجات ملت های مظلوم 
عراق و سوریه از دست تروریست های تکفیری داعش، که مرزهای خشونت و توحش را 
جابجا کرده بودند، سردار سلیمانی سرباز امنیت و وحدت و اتحاد ملت های مسلمان 
بود و نقش بی بدیلی در جلوگیری از نقشه های شوم استعماری برای تجزیه و پاره پاره 
کردن کشورهای منطقه داشت. نقشه های شومی که اگر قرار بود اجرایی شود امروز 
مناطق مختلف کشورهای منطقه کوچکتر شده و تبدیل به لقمه های سهل الهضم برای 

قدرت های فرامنطقه ای می شدند.   
دستور ترامپ برای ترور سردار سلیمانی، نه فقط یک اقدام شگفت انگیز برای همه 
جهانیان، که یادآور خسارات فراوان روحیات و اقدامات استعماری این ابرقدرت جنایتکار 
در طول تاریخ حدود ۷۰ ساله اخیر ایران و منطقه بود.خاطره ای که به گفته رییس 
مجلس شورای اسلامی یادآور کودتای ۲۸ مرداد و سرنگونی هواپیمای مسافربری ایران 
بود. خاطره ترور سردار سلیمانی هم به حضور استعمارگرانی ضمیمه شد که طی سه 
قرن گذشته با دسیسه هایشان ویرانی های فراوانی را برای ایران و ملتهای منطقه به 

ارمغان آوردند.
در عین حال ترور ناجوانمردانه سردار سلیمانی و یارانش در بغداد توسط ارتش آمریکا 
یادآوری کرد.  را  بازگشت دخالت های استعمارگرایانه  ایرانیان وطن دوست خطر  به 
دخالت هایی که سال هاست عراق و سوریه را  تبدیل به عرصه ای برای اجرای تفکرات 
شوم و مخرب خود کرده است. بنابراین مردم ایران در واکنش به این هشدار، اختلافات 
و مشکلات داخلی را فرع بر ایستادگی در مقابل دشمن خارجی دانستند و در یک صف 
و با یک زبان، به تجاوزگران نهیب زدند که اگر چه حال امروز ایران خوب نیست، اما تو را 

طبیب خود نمی دانیم.
رییس جمهور آمریکا ومشاورانش پنداشته بودند با ترور سردار سلیمانی می توانند 
ضربه ای سهمگین به ایران بزنند، اما این تدبیر او از قضا  نتیجه عکس داد و  بار دیگر 
ضرورت نمایش انسجام ملی را نشان داد. در حالی که ایرانیانی همچنان در بهت و اندوه 
حوادث تلخ و ناگوار آبان ماه بودند، مجددا در خیابان ها جمع شدند اما این بار با پیامی 

متفاوت.
در فاصله زمانی کمتر از دو ماه از آبان ماه، ایرانیان وطن دوست از هر دسته و گروه، از 
هر جناح و مرام، سوگوار شهادت سردار سلیمانی توسط آمریکایی ها با این پیام روشن به 

خیابان ها آمدند که برای ما حفظ کلیت و استقلال ایران مهمترین هدف است.
این وطن دوستی، سرمایه اجتماعی گرانبها و کمیابی است که در گرامیداشت یاد و 
خاطره سردار سلیمانی و همرزمانش، خود را مجددا به مسئولین و تصمیم گیرندگان، 

سیاستمداران و تحلیل گران و حتی دشمنان و رقبای جهانی کشور نشان داد.
این پدیده که طیف گسترده ای از ایرانیان همگی هم دل و هم صدا شوند، امر 
اجتماعی بسیار مبارکی است. این که شهادت سردار از محمود دولت آبادی که در زمان 
پهلوی برای مبارزه با سلطنت به زندان رفت تا اردشیر زاهدی که وزیر خارجه همان رژیم 
سلطنتی بود و از مصطفی تاجزاده اصلاح طلب تا غلامعلی حدادعادل اصولگرا را متفق 
القول و متحد النظر در مقابل آمریکا به عنوان نماد امروزین استعمارگران متحد کرده 

است را باید قدر دانست.
در روزگاری که ایران دچار مشکلات و مخاطرات بسیاری است، سپهبد شهید قاسم 
سلیمانی با خون پاک خود، فرصت جلوه گری مجدد سرمایه اجتماعی را برای ما فراهم 
ساخت. سردار هم در حیاتش برای ایران و اسلام و انسانیت جنگ کرد و هم با شهادتش 

خون تازه ای در رگ های وطن دوستی و میهن پرستی ایرانیان جاری کرد.

حاشیه ای بر حضور حداکثری مردم در مراسم تشییع پیکر سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی؛

راز انسجام ملت در عزای سردار ملی چه بود؟

 تحلیلگر مسائل بین المللی گفت: جمهوری اسلامی ایران اگر بتواند نیروهای نظامی آمریکا 
را از منطقه و عراق خارج کند، به دستاورد مهمی خواهد رسید. 

»رحمان قهرمانپور« روز سه شنبه در نشست چشم انداز روابط خارجی جمهوری اسلامی 
ایران در گام پنجم کاهش تعهدات هسته ای در پژوهشکده تحقیقات راهبردی گفت: برجام 
در بستر کلان تر سیاسی با هدف کاهش تنش ایران با اروپا منعقد شد. مساله اصلی ایران 

اعتمادسازی و به تبع آن کاهش تنش با غرب بود. اما با آمدن ترامپ این بستر بر هم خورد.
وی با بیان اینکه در اوج خوش بینی برجام هم باور این نبود که ایران از مزایای برجام استفاده 
کند، ادامه داد: فلسفه برجام روندی بود که در نظام بین الملل شکل گرفته و باور داخلی این 
بود که ایران تحت فشار است و برجام بهتر است شکل بگیرد؛ اما در ادامه با اتفاقاتی که روی 
داد، آمریکا تلاش کرد شرایط ایجاد شده در دوران اوباما را تعییر دهد. ترامپ نه تنها از برجام 
خارج شد بلکه سعی کرد ایران را در موقعیت و سخت دشوار قرار دهد تا ایران مجبور شود 
امتیاز بزرگی به او بدهد. این کارشناس مسائل سیاسی تصریح کرد: ایران اردیبهشت ۹۸ به این 
نتیجه رسید تعهدات خود را گام به گام کاهش دهد. تصمیم این بود مساله هسته ای را از مساله 
منطقه ای تا حدی جدا بماند. به نظر می رسد این گام پنجم هم در این راستا است و تصمیم 

استراتژیک ایران یعنی جدا بودن مساله هسته ای با مساله منطقه ای تغییر نکرده است.
قهرمانپور، دلیل رفتن ایران را به سمت کاهش تعهدات هسته ای را خارج شدن از فشار 
آمریکا عنوان و خاطرنشان کرد: از دهه ۹۰ در دوره بیل کلینتون تحریم ها آغاز شد. در داقع این 
سیاست این محدود به جمهوریخواهان نبود بلکه دموکرات ها هم معتقد بودند حفظ ساختار 
فشار می تواند در محدود کردن ایران موثر باشد. وی هدف دیگر ایران را وادار کردن اروپا به 
حفظ برجام عنوان کرد و گفت: از سال های ۸۲ تا ۸۴ شرایط روابط با اروپا رو به بهبود بود اما با 

آمدن ترامپ جدا از فشار امریکا، خود اروپا هم با کاهش قدرت بین المللی روبرو شد.
این کارشناس مسائل بین الملل با طرح این پرسش که با کاهش تعهدات برجامی به چه 
سمتی می رویم، اضافه کرد: برخی معتقدند با کاهش تعهدات برجامی به سمت قبل برجام 
می رویم یعنی هم ما هم آمریکا به صفر می رویم، اگر چنین باشد صحنه به اصطلاح"ری ست" 
تنظیم مجدد خواهد شد. سناریوی دیگر این است که اروپا حرکت جدی در حفظ برجام انجام 
دهد که به نظر می رسد فعلا اروپا در چنین وضعیتی نیست.  قهرمانپور اضافه کرد: سناریوی 
دیگر بازگرداندن آمریکا به برجام است که باید دید آیا صرفا با فشار هسته ای می توان آمریکا را 
به برجام برگرداند یا باید روی مساله منطقه ای هم فشار آورد. پژوهشگر سابق مرکز تحقیقات 

استراتژیک اظهارداشت: نکته مطرح اما احتمال بروز یک جنگ و درگیری تمام عیار است که 
در این صورت همه این مباحث منتفی می شود. با افول قدرت غرب، توپ مستقیم به زمین 
آمریکا افتاد و شکست تلاش مکرون نشان داد این مساله جدی است؛ البته شخصیت شخص 
ترامپ هم مهم است. به گفته وی، چین هم نشان داد در مسایل جنجالی که برای او هزینه 
دارد، ترجیح می دهد وارد نشود. یعنی چین هم حاضر نیست وارد این معضل شود. قهرمانپور 
بخش سوم تحلیل خود را به سیستم تصمیم  یری کشور معطوف کرد و گفت: باید ببینیم به 
دنبال این موضوع نظام تصمیم گیری کشور چگونه برخورد خواهد کرد آیا همچنان می خواهد 
مساله هسته ای را جدای از مسایل منطقه ای نگه دارد یا نه. اگر چنین باشد گام پنجم با تغییر 
فنی ادامه می یابد. اما اگر هر دو یکی شود، موضوع شکل دیگری پیدا می کند. وی افزود: 
اینکه جمهوری اسلامی ایران با توجه به این فرصت به دست آمده بتواند آمریکا را وادار به خروج 
از منطقه کند، آورده مهمی است؛ درغیر این صورت بحث هسته ای گزینه مطلوب نخواهد 
بود. اگر برداشت این است که به شرایط قبل برجام نزدیک می شویم، کاهش تعهدات برجامی 
سریع تر اتفاق خواهد افتاد. البته دغدغه سوم که در نظام تصمیم گیری وجود دارد این است که 

آیا هنوز می توان برجام را بین المللی نگه داشت یا نه.

قهرمانپورتحلیلگر مسائل بین المللی:
خروج آمریکا از منطقه آورده مهمی خواهد بود



کرمانی ها روز سه شنبه همچون شمع گرد پیکر پاک حاج قاسم چرخیدند و با شکوه 
هر چه تمام او که خود را سرباز وطن نامیده است، تا به خانه ابدی و در کنار همرزمان 

شهیدش بدرقه کردند.
 مردم کرمان دیروز وداعی وصف ناشدنی با سردار سلیمانی آفریدند و جلوه های 
این حضور چنان است که بی شک دیدگان دنیای پوشالی استکبار را یارای دیدن آن 
نخواهد بود. از میدان اول به سمت گلزار شهدا دیگر جای سوزن انداختن نیست، مسیر 
راهپیمایی از میدان آزادی تا گلزار شهدا تعیین شده بود و از همان ساعات اولیه صبح 

جمعیت برای بدرقه  سردار دل ها به خیابان ها آمده است.
 ۱۱ کیلومتر مسافت مملو از جمعیت چیزی نیست که بتوان نادیده گرفته شود. غوغای 
جمعیت از فرودگاه کرمان تا بام کرمان که به گلزار شهدا ختم می شد کاملا قابل مشاهده 

است. 
مردم در دامنه کوه های صاحب الزمان )عج( کرمان نسشتند و منتظر رسیدن سردار به 

خانه ابدیش در گلزار شهدای کرمان بودند.
دمام زنی خوزستانی های مقیم کرمان در جوار گلزار برای استقبال از سردارحضورداشتند. 
کرمانی ها یکصدا فریاد می زنند؛ انتقام انتقام و این در تمام دست نوشته هایشان آشکار 
است. حضور گسترده اهل سنت با لباس بومی در بین تشییع کنندگان سردار چشم 

همگان را به خودش جلب می کند.
اینجا کرمان روز تشییع فرزند سربلندشان، صحرای محشر است جمعیت موج می زند تا 

حالا کرمان چنین جمعیتی به خود ندیده است.
اصلا گریه ها به کسی امان نمی دهد با کسی نمی شود صحبت کرد، خانواده همه 

شهدای کرمان جلودار جمعیت هستند.
همه مسیرهای منتهی به میدان آزادی و خیایبان شریعتی کرمان مملو از جمعیت است.
مردم شعارهای کوبنده می دهند، شخصی می گفت هر چه گشتم عکسی از سردار 
پشت میز پیدا نکردم یا در میدان نبرد حق علیه باطل بودند یا در میان مردم به همین 

دلیل در قلب مردم است.
یک مادری می گوید چگونه دلم نسوزد برای فرزند کرمان که خودش در خط مقدم 
جانانه می جنگید، سرداری که ذره ای چشم دنبال مقام و منصب نداشت دلم برای 

سرداری می سوزد که همیشه سرباز بود.
مردم شعارهای؛ آمریکا ننگت باد ننگت باد، این همه لشکر آمده به عشق رهبر آمده، ای 
رهبر آزاده آماده ایم آماده، خونی که در رگ ماست هدیه به رهبر ماست، مرگ بر منافق،  ای 
رهبر آزاده انتقام انتقام، مرگ بر نفوذی، ای اهل حرم میر و علمدار نیامد و علمدار نیامد را 

در طول مسیر سر می دهند.
شهید سلیمانی جهان اسلام را تحت تأثیر قرار داد

نماینده نماینده ولی فقیه در استان کرمان پیام مقام معظم رهبری در پی شهادت سردار 
را قرائت  می کند.

حجت الاسلام حسن علیدادی سلیمانی به میهمانانی که از استان های همجوار در این 
محفل حضور دارند، به ویژه علمایی که از شهرهای مختلف در این محفل حضور پیدا 
کردند و نمایندگان خبرگان استان در رأس آن آیت الله خاتمی و نمایندگان مقام معظم 
رهبری در استان ها که خود را رساندند همچنین به شخصیت های کشوری و لشکری و 

رزمندگان و کسانی که سال ها با سپهبد سلیمانی همرزم بودند، خیرمقدم گفت.
وی ابراز داشت: سردار سلیمانی شهید نازنین ما وصیت کرده در گلزار شهدای کرمان 

خاکسپاری شود که طبق وصیت شهید و خانواده گرام ایشان عملی خواهد شد.

امام جمعه کرمان ادامه داد: من به سهم خودم از اینکه کرمانی هستم و شخصیت 
برجسته ای که جهان اسلام را تحت تأثیر خود قرار داد هم در حیات هم در شهادتش 

افتخار می کنم و می بالم.
وی عنوان داشت: امیدواریم امروز در تشییع پیکر سردار نازنین و عزیزمان که به زادگاه 
خود بازگشته است هم خوب میزبانی از شهید و هم از میهمانانی که از استان های دیگر 
آمدند داشته باشیم و امیدوارم خداوند به همه ملت ایران و خانواده سلیمانی صبر عنایت 

کند و این غم بزرگی که بر دل ما نشسته به بهترین وجه ممکن خدا جبران کند.
معاون اول رئیس جمهور به تشییع کنندگان پیوست

اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور، وزیر بهداشت و شهردار تهران با استقبال 
دکترفدائی استاندار کرمان وارد فرودگاه کرمان شدند و به خیل عظیم تشییع کنندگان 
پیکر مطهر سردار شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی و سردار شهید پورجعفری پیوستند.

شعار مردم : »عزا عزاست امروز سردار ما پیش شهداست امروز«
تشییع پیکر مطهر سردار سلیمانی که از میدان آزادی شروع شده در مسیر خیابان 

بهشتی به سمت گلزار شهدا در حرکت  و خیابان ها مملو از جمعیت است.
پیش  ما  سردار  امروز  عزاست  »عزا  آمریکا«،  بر  »مرگ  شعارهای  سردادن  با  مردم 
شهداست امروز«، »جان کرمانیم، یار سلیمانیم« و یا مهدی در حال حرکت در خیابان 

شریعتی هستند.
مهمانانی از کشورهای لبنان، یمن افغانستان، پاکستان، هندوستان، عراق سوریه، 

فلسطین و برخی از کشورهای عربی و آفریقایی به جمع تشییع کنندگان پیوستند.
خون تو حریف می طلبد...

"خون تو حریف می طلبد..." روایت مجری برنامه زنده تلویزیونی پخش مراسم تشییع 

پیکر سردار سلیمانی از پیامک های پرشمار افرادی بود که پس از شهادت حاج قاسم، 
از سفر و اقامت در آمریکا و اروپا منصرف شده  بودند. حاج مهدی سلحشور مداح اهل 
بیت حاضران در میدان آزادی کرمان را مهمان روضه سیدالشهدا)ع( و مرثیه خوانی در 
رثای شهید سلیمانی و شهدای مدافع حرم کرده بود.بنرها و پرچم هایی با مضامین "در 
انتظار انتقام"، "افتخار ایلم، سرباز وطنم، خداحافظ ..."، "پیروزی نزدیک است" و "انتقام 

سخت" در جای جای میدان آزادی و خیابان های کرمان دیده می شد.
ازدحام جمعیت مراسم را به تعویق انداخت

جمعیت باورنکردنی بود، آنچنان که تعدادی از افراد حاضر در مراسم تشییع پیکر پاک 
سردار اسلام شهید حاج قاسم سلیمانی به دلیل ازدحام بیش از حد در مسیر این مراسم 
فوت شدند. در همین راستا بود که مهدی صدفی، مسئول کمیته تشییع پیکر شهید 
سردار سلیمانی در کرمان گفت: با توجه به ازدحام جمعیت امکان خاکسپاری پیکر شهدا 

وجود ندارد و زمان مراسم خاکسپاری متعاقبا اعلام می شود.
سردار شریف: امروز مردم حماسه آفریدند 

سخنگوی سپاه پاسداران گفت: ستاد مراسم بزرگداشت سردار سلیمانی اعلام کرده 
است، ضمن تقدیر و تشکر از حضور همگانی در مراسم تشییع، مراسم تشییع سردار پایان 
یافت و مراسم تدفین به گونه ای انجام می شود که شاهد حوادثی نباشیم زیرا گلزار شهدای 

کرمان ظرفیت این جمعیت تشییع کنندگان را ندارد. 
وی با تشکر از خانواده شهدا افزود: در روزهای گذشته با عزت و افتخار و سربلندی پیکر 
مطهر شهیدان در استان های مختلف و با جمعیت میلیونی تشییع شدند و  شاهد هیچ 
گونه حادثه ای نبودیم، دشمن در کمین است که کوچکترین خبری را بزرگ کرده و این 

عزت ملی را زیر سوال ببرند.

قدردانی فرمانده سپاه از رییس و نمایندگان مجلس 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پیامی از اقدام نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در تصویب طرح سه فوریتی اصلاح قانون اقدام متقابل برابر جنایت تروریستی آمریکا قدردانی کرد. 
به گزارش روز سه شنبه پایگاه اطلاع رسانی سپاه، پس از اقدام جنایتکارانه و تروریستی آمریکا در به 
شهادت رساندن سردار سپهبد قاسم سلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و 
جمعی از رزمندگان جبهه مقاومت، نمایندگان مجلس شورای اسلامی با تصویب طرحی سه فوریتی، با 
اصلاح قانون اقدام متقابل، علاوه بر نیروهای سنتکام و موسسه ها و شرکت های آنها، تمامی نیروهای 
تحت پوشش پنتاگون را تروریست اعلام کرده و متعاقبا پشتیبانی اعتباری از نیروی قدس سپاه در 
تقویت جبهه مقاومت را به عمل آوردند.در پی این مصوبه، سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پیامی، از اقدام انقلابی و به هنگام نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی به ویژه علی لاریجانی ریاست مجلس شورای اسلامی قدردانی و بر تداوم راه و مسیر 

روشن جبهه مقاومت پس از شهادت سردار سلیمانی با عزمی راسخ تر از گذشته تاکید کرد.

جهانگیری: حاج قاسم برادر و تکیه گاهم بود
 معاون اول رییس جمهوری گفت: حاج قاسم سلیمانی برایم هم برادر بود و هم تکیه گاه - از آغاز 
جنگ تحمیلی تاکنون - همواره سنگ صبور بود و گره گشاییش برای همه مثال زدنی. اسحاق 
جهانگیری بامداد سه شنبه در رشته توئیتی نوشت : باز سفری به کرمان دارم با داغ و درد برای تشییع 
پیکر پاک حاج قاسم می روم. با داغ و دردی سنگین تر از شهادت برادرانم محمد و یعقوب .آخر او برایم 
هم برادر بود و هم تکیه گاه - از آغاز جنگ تحمیلی تاکنون - همواره  سنگ صبور بود و  گره گشاییش 
برای همه مثال زدنی.معروف است که او، حق برادری را در غیاب دوستان بیش از حضورشان بجا 
می آورد.خداوند، فروتنی و شجاعت، آرامش و دریادلی، سلحشوری و جوانمردی را یکجا به او داده 
بود. در شهادتش رستاخیزی بپا شد و ملت ایران برایش سنگ تمام گذاشت، شهادت گوارایش باد.چه 
دشوار است این سفر کرمان بی حضور او با انبوه خاطره ها و هم سخنی های او. راستی به مادر که او را 
چون یعقوب و محمد دوست داشت، چه بگویم؟ آسمان کویر بدون این ستاره سرخ چه اندوهبار است.

شمخانی با هیچ یک از رسانه ها مصاحبه ای نداشته است
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی با تکذیب مصاحبه منتسب به دبیر شورای عالی امنیت ملی 
تاکید کرد: اخبار، گزارش ها و اعلام مواضع مرتبط با شورای عالی امنیت ملی صرفا از طریق مرکز 
ارتباطات و اطلاع رسانی دبیرخانه در اختیار رسانه های گروهی قرار می گیرد.  دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی بعد از ظهر روز سه شنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد: کلیه اخبار، گزارش ها و اعلام مواضع 
مرتبط با شورای عالی امنیت ملی و دبیرخانه آن و همچنین مصاحبه های دبیر شورا صرفا از طریق مرکز 
ارتباطات و اطلاع رسانی دبیرخانه در اختیار رسانه های گروهی قرار می گیرد. در ادامه این اطلاعیه آمده 
است: مطالب منتسب به شورای عالی، دبیرخانه و مسئولان آن در صورتی که خارج از مجرای مذکور 
منتشر شده باشد، فاقد اعتبار بوده و پیگرد قانونی دارد. روز دوشنبه یکی از نشریات محلی در اقدامی 
مجرمانه، مصاحبه ای انجام نشده را به دبیر شورای عالی منتسب کرد که چگونگی و چرایی تولید و 

انتشار آن در دست بررسی و پیگیری قانونی است. 

سردار باقرزاده: پیکر حاج قاسم پنج تکه شده بود 
سردار سیدمحمد باقرزاده فرمانده کمیته جست وجوی مفقودین ستادکل نیروهای مسلح از وضعیت 
پیکر شهید قاسم سلیمانی و دیگر شهدا در محضر مقام معظم رهبری روایت کرد. به نقل از روابط عمومی 
کمیته جست وجوی مفقودین ستادکل نیروهای مسلح، سردار باقرزاده می گوید: به آقا عرض کردم: 
دیشب که خواستیم شهداء را کفن کنیم کربلا را دیدیم ، همه بدن ها اربا اربا بود، حاج قاسم پنج تکه 
شده بود، سر در بدن نداشت، بخشی ازکتف و دست راست و ... .ابومهدی مهندس هم فقط چند تکه 
از بدنش. عرض کردم: با اینکه برای کفن کردن همه وسائل  را داشتیم، پارچه داشتیم، پنبه داشتیم، 
پلاستیک و دیگر لوازم راداشتیم اما نمی توانستیم این پیکرها را خوب جمع و جور کنیم و به سختی تیمم 
داده و کفن کردیم، نمی دانم امام زین العابدین در کربلا چطور جنازه سید الشهداء را با بوریا جمع کرد؟

کدامیک از نمایندگان مجلس انصراف دادند یا رد صلاحیت شدند؟
محمد جواد جمالی سخنگوی هیأت نظارت بر نمایندگان، با بیان اینکه در یک اقدام بی سابقه حدود 
۷۵ نفر از نمایندگان فعلی تا قبل از اعلام نظر رسمی شورای نگهبان در دور بعدی پارلمان حضور ندارند، 
گفت: حدود ۴۰ نفر از وکلای ملت برای انتخابات دور یازدهم ثبت نام نکرده اند. او با اشاره به اسامی 
این نمایندگان، تصریح کرد: جهانبخش محبی نیا، سیامک مره صدق، بت کلیا، میرحمایت میرزاده، 
همایون یوسفی، عبادی نماینده بیرجند، فلاحتی نماینده قائم، محمدرضا عارف، فاطمه حسینی، 
پروانه سلحشوری، علی لاریجانی، محمد جواد فطحی، قمی، تربتی نژاد، نورقلی پور، فرج الله رجبی، 
اسماعیلی نماینده سروستان، امیری خامکانی، قسیم عثمانی، جلیلی، سلمان خدادای، محمد 
عزیزی نماینده ابهر، فریدون احمدی، شیران خراسانی، فولادگر، عابدی، سالک، نوریان، بی مقدار، 
آبراهامیان، کیانپور، کمال الدین شهریاری از نمایندگانی هستند که در انتخابات ثبت نام نکرده اند. 
سخنگوی هیأت نظارت بر نمایندگان بیان کرد: آقایان نجفی خوشرودی و فلاحت پیشه هم بعد از 

ثبت نام از حضور در انتخابات انصراف دادند.

سفیر انگلیس به وزارت امور خارجه احضار شد 
کانال تلگرامی سخنگوی وزارت خارجه نوشت:به دنبال اظهارات غیرقابل قبول نخست وزیر و وزیران 
امور خارجه و دفاع انگلیس در خصوص اقدام تروریستی ترامپ در به شهادت رساندن سردار سپهبد 
قاسم سلیمانی، ابومهدی مهندس و همرزمان ایشان، عصر روز سه شنبه ۱۷ دی آقای راب مک ایر، 
سفیر انگلیس در تهران به وزارت امور خارجه احضار شد.دستیار وزیر امور خارجه در امور اروپا در دیدار 
سفیر انگلیس با وی، ضمن محکوم کردن قاطعانه این اظهارات، مراتب اعتراض شدید کشورمان را به 

مواضع یاد شده به نامبرده اعلام داشت.

وزیر ارتباطات: با رفع فیلتر توییتر موافقم
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشیه مراسم تجلیل از مقام شهید سردار سلیمانی گفت: »با 
رفع فیلتر توییتر برای این که کاربران بتوانند نظرات خود را در مورد مسائل اخیر در این فضا منتشر 

کنند، موافقم«.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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پیامبر اکرم )ص(
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
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آيد و با خشنودی او خشنود می شود .

چهارشنبه - هجدهم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4958

سردار قهرمان در آغوش دیار کریمان؛

 پایان باشکوه سرباز وطن در زادگاهش

بحار الأنوار ج 43، ص 

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

پرداخت تسهیلات رونق تولید و تبصره ۱۸ قم با 
جدیت دنبال شود

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: دستگاه های اجرایی قم موضوع پرداخت 
تسهیلات رونق تولید و تبصره ۱۸ قانون بودجه را تا تحقق کامل آن پیگیری کنند. 

مهرداد غضنفری عصر سه شنبه در سی و پنجمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قم درتالار 
امام جواد )ع( استانداری، با اشاره به نگرانی های موجود برای به سرانجام نرسیدن تسهیلات رونق تولید 
و تسهیلات تبصره ۱۸ قانون بودجه تا پایان سال جاری، اظهار داشت: دستگاه های اجرایی استان 
صرفا تعهدها خود را به معرفی متقاضیان ختم نکنند و تا پرداخت نهایی تسهیلات، فرآیندهای شکلی 
و همچنین پیگیری ماهوی، محتوایی و اصلی موضوع را رصد کنند. غضنفری بیان داشت: طبق آمار 
انتشار یافته، قم درحوزه تبصره ۱۸ جایگاه خوبی دارد، ولی ما فقط دنبال جایگاه نیستیم هر چند 
که این یک امتیاز برای استان است. وی در ادامه کل رقم تخصیص یافته برای قم را چهار هزار و ۵۰۰ 
میلیارد ریال ذکر کرد و افزود: هنوز نتوانستیم بیش از یکهزار میلیارد ریال آن را جذب کنیم و این جای 
سئوال دارد. غضنفری تاکید کرد: دبیرخانه کارگروه تسهیلات رونق تولید استان موانع جذب تسهیلات 
تبصره ۱۸ را احصا کند. وی ادامه داد: در رابطه با تسهیلات رونق تولید نیز فاصله رقم سه هزار و ۷۰۰ 
میلیارد ریال جذب شده تا ۱۰ هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال پیش بینی شده زیاد است . وی گفت: تا پایان 
سال زمان چندانی نداریم، و یقینا این موضوع در کارنامه دستگاه ها و بانک ها مطرح خواهد شد. 
غضنفری گفت: نباید جذب این اعتبار به پایان زمان مقرر موکول شود، از این رو عرصه را بر خود تنگ 
کنیم و تا فرصت باقی است، تعهدی که در اسناد مختلف برای دستگاه ها و بانک ها قید شده عملیاتی 
شود، و این در گرو ارتباط مستمر دستگاه ها، دبیرخانه کارگروه و بانک های عامل است. وی در بخش 
دیگری از سخنان خود منابع بانکی قم را قابل توجه دانست و گفت: از دو سال پیش روند رو به بهبود 
را شاهد بودیم و لازمه این امر، همکاری بانک ها بوده، ولی هنوز به ایده آل نرسیدیم. معاون استاندار 
قم تصریح کرد: انتظار داریم، رقم پرداختی تسهیلات استان درحوزه تولید از ۵۰ درصد به ۸۰ درصد 
برسد، چون در این صورت شاهد رشد نرخ اشتغال استان نیز خواهیم بود. وی یادآور شد: اشتغال پایدار 
ناشی از تولید است، و غیر از این، پرداخت منابع به راه های دیگر هیچ تاثیری در توسعه و تحول استان 
نخواهد داشت. معاون استاندار قم تاکید کرد: جهت گیری بانک ها به این سمت باشد، و این موضوع 
در اسناد مختلف مانند سند سرمایه گذاری و اقتصاد مقاومتی و سایر اسنادی که در استان ملاک عمل 
ما قرار گرفته آمده است. وی با بیان اینکه تعداد پرونده ها و درخواست های صورت گرفته برای دریافت 
تسهیلات که قابلیت عملیاتی شدن دارند، باید صراحتا به دبیرخانه فوق اعلام شود، بیان کرد: اگر 
پرونده ای به سرانجام نمی رسد، باید از حوزه بانکی جدا شود این اقدام به نفع بانک ها است  چون 

سهمی برای آنها مشخص شده و با عدم پرداخت آن جز عملکرد بانک ها به شمار می آید.
 

دبیر شورای هماهنگی بانک های استان قم :
کل مانده منابع بانک های قم ۱۳۲ هزار میلیارد ریال است 

دبیر شورای هماهنگی بانک های استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه ۵۳ هزار 
میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال تسهیلات توسط بانک های استان پرداخت شده که بیش از ۲۵ هزار میلیارد 

ریال آن معادل ۵۰ درصد برای بخش تولید بوده است. 
محمد رضا خانی عصر سه شنبه در سی و پنجمین جلسه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قم 
درتالار امام جواد )ع( استانداری قم اظهار داشت: این مبلغ پرداختی به تفکیک تسهیلات تخصیص 
یافته برای استان از منابع مختلف رونق تولید، تبصره ۱۸ قانون بودجه، صندوق توسعه ملی، خطوط 
اعتباری، ازدواج و مشاغل است. وی بیان داشت: کل مانده منابع بانک های قم ۱۳۲ هزار میلیارد 
ریال است. وی با بیان اینکه ضریب مصارف به منابع در۱۳ بانک دولتی قم از ۷۹ درصد به ۸۴.۵ 
درصد افزایش یافته است، گفت: ضریب مصارف به منابع در بانک های تخصصی به ۲۳۷ درصد و در 
بانک های تجاری نیز به ۶۶ درصد رشد یافته است. خانی بیان کرد: در این مدت پرداخت های مستقیم 
صورت گرفته توسط بانک های قم نیز به سقف ۲۰ هزار میلیارد ریال رسیده است. معاون صنایع و معادن 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز در این جلسه گفت: بر اساس اطلاعات دریافت شده از سامانه 
بهین یاب از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه در بخش تسهیلات رونق تولید حوزه صنعت ۷۷ پرونده به 
مبلغ چهار هزار و ۷۴۰ میلیارد ریال به بانک های مختلف معرفی که از این تعداد ۲۷ پرونده به مبلغ هزار 
و ۳۶۰ میلیارد ریال پرداخت شده است.  عبدالرضا شاملی افزود:  از این تعداد ۲۴ پرونده به مبلغ هزار 
و ۲۹۰ میلیارد ریال دربخش سرمایه درگردش و سه پرونده به ارزش ۶۰ میلیارد ریال در بخش سرمایه 
ثابت است . وی یادآور شد: دربخش بازسازی و نوسازی تسهیلات رونق تولید صنعت قم پرداختی 
صورت نگرفته است. شاملی تعداد پرونده های تسهیلات رونق تولید معرفی شده به بانک ها در بخش 
کشاورزی قم را نیز ۲۹۰ مورد به ارزش ۷۶۰ میلیارد ریال عنوان کرد و گفت: ۷۲ پرونده به مبلغ ۳۴۵ 
میلیارد ریال شامل ۶۹ پرونده دربخش سرمایه درگردش به مبلغ ۳۲۰ میلیارد ریال و سه پرونده به مبلغ 
۲۴ میلیارد ریال است. وی همچنین تسهیلات رونق تولید حوزه گردشگری استان قم  را ۹ پرونده به 
مبلغ ۲۹۵ میلیارد ریال دانست و گفت: یک پرونده به مبلغ ۳۰ میلیارد ریال پرداخت انجام شده است.

مراسم تشییع و تدفین شهید مظفری نیا از همراهان سردار 
حاج قاسم سلیمانی در حرم حضرت معصومه)س( به خاک 

سپرده شد.
پیش از ظهر دیروزطی مراسمی با حضور گسترده طلاب، 
قم  مردم  مختلف  اقشار  و  شهدا  معظم  خانواده  بسیجیان، 
پیکر مطهر سرهنگ شهید شهروز مظفری نیا در حرم حضرت 

معصومه)س( تشییع و به خاک سپرده شد.
در این مراسم علاوه بر خانواده شهید مظفری نیا، جمعی از 
خانواده های شهدای مدافع حرم، آیت الله سید محمد سعیدی 
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س(، حجت الاسلام 
اکبری مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه علی بن ابیطالب 
)ع(، بهرام سرمست استاندار قم، مرتضی حیدری فرماندار قم و 

جمعی از فرماندهان نظامی و انتظامی و مسئولان استان حضور 
داشتند.

آیت الله سعیدی در این مراسم با بیان اینکه ایران اسلامی 
هیچ گاه جنگ طلب نبوده و بر اساس رهنمودهای قرآن و عترت 
آغازکننده جنگ هم نخواهد بود، گفت: طبق سخن قرآن با 
متجاوزین به حریم دین، قرآن و مردم به شدت باید برخورد شود.

وی افزود: امروز همه مردم ایران به خصوص خانواده معظم 
شهدا که در این حادثه بزرگ، خطرناک و غیرقابل توجیه آسیب 

دیده اند، خواستار مقابله با دشمنان انقلاب اسلامی هستند.
به  یاری  و  نصرت  وعده  خداوند  کرد:  بیان  قم  جمعه  امام 
مؤمنان داده است بنابراین باید این مسئله را مورد توجه قرار داد.
وی اظهار داشت: مسئولان نظام با نصرت الهی و حمایت 
همه جانبه این مردم تا انتقام خون شهدا را نگرفته اند از پای 

ننشینند و با دشمنان برخورد لازم را داشته باشند.
آیت الله سعیدی با تأکید بر اینکه ما در قلب هایمان خشم از 
آمریکا داریم، افزود: ما هیچ گاه کم کاری در برابر شهدا را تحمل 

نخواهیم کرد.
وی تأکید کرد: مسئولان و دست اندرکاران نظام در راستای 
تحقق مطالبات رهبری و آرمان های انقلاب اسلامی تا رسیدن 
به هدف نهایی و انتقام از دشمنان تمام تلاش خود را به کار 

گیرند.
لازم به ذکر است که شهید شهروز مظفری نیا یکی از همراهان 
شهید سپهبد قاسم سلیمانی بود که در حمله تروریستی آمریکا 
در عراق به خیل شهیدان پیوست، این شهید در تیرماه سال 

۱۳۵۷ در قم چشم به جهان گشود و در تهران زندگی می کرد.
این شهید والامقام بعد از چند روز تشییع و وداع میلیونی 
عاشقان مکتب جهاد و شهادت در ایران اسلامی با حضور انبوه 
جمعیت در مقبره الشهدای صحن امام رضا علیه السلام حرم 

مطهر بانوی کرامت آرام گرفت.
به گفته خانواده این شهید مقاومت، شهادت آرزوی دیرینه 
شهید شهروز مظفری نیا بود و می گفت: می خواهد مثل شهید 

حججی شهید شود که پوزه آمریکا و اسرائیل را به خاک بمالد.
این شهید آرزو داشت در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه 
سلام الله علیها دفن شود و امروز به این آرزوی قلبی خود رسید.

از شهید شهروز مظفری نیا دو دختر به یادگار مانده و پسری 
که هنوز متولد نشده است و نام پسرش را نیز خود انتخاب کرده 
و »علیرضا« گذاشته تا نام و یاد پدر را زنده نگه داشته و خط او 

را ادامه دهد.
خاطرنشان می شود، یادمان شهدا نیز در مقبره الشهدا حرم 

مطهر قرار داده خواهد شد.

پس ازمراسم تشییع و تدفین با حضور گسترده مردم قم؛

پیکر شهید مظفری نیا در حرم حضرت معصومه)س( آرم گرفت


